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IZ VSEBINE
Novi delavski svet 
Kakeiju drugi m andat 
Zaostajam o za načrti 
Oskrba z energenti v februarju 
M etalurgija pred težkim  obdob
jem
Voda v železarni 
Inovativnost v velikih podjetjih 
Ali sem  podjetnik 
Napredovanje in razvoj zaposle
nih
Izziv 1992
Sm o na Ravnah ubrali pravo pot 
Kaj sm em o vedeti o  bakru 
Z računalništvom , izobraževa
njem  in vlaganji na višjo raven 
Zelena Koroška danes in nikoli 
vcČ
O d Pliberka do Traberka 
Kadrovska gibanja 
Polkovniku n im a kdo pisati

Preusm eritev v izvoz je  delna re
šitev. Preveč ne  sm em o izvažati, ker 
je  d inar prevrednoten, m anjka pa 
nam  tudi za zahodni trg tržno zani
m ivih izdelkov. Ker sm o naše kapa
citete desetletja prilagajali dom ače
m u trgu, se ne m orem o preusm eriti 
čez noč.

Nadaljnji vzrok naših težav so za
m rznjene cene čm e m etalurgije ob 
hkratnem  pritisku na večanje cen su
rovin, reprom ateriala in energije. 
Tudi rast življenjskih stroškov se ne 
sklada s cilji gospodarske reform e, 
zato se veča tudi pritisk za višanje 
plač, to pa ob m anjši proizvodnji 
pom eni sam o še dodatne obrem enit
ve.

Vse, kar je  zapisano v načrtu , si
cer ne  bo m oglo biti uresničeno, to 
da v n jem  im am o kažipote in tudi 
vizijo poti v  Evropo. Zato vemo, kje 
je  naša p rihodnost in kaj je  treba 
narediti zanjo.

(Vir: gradivo za 2. sejo delavskega 
sveta)

OB GOSPODARSKEM NAČRTU 1990

McKinsey na ravenski način
Lani sm o skupaj z dislociranim i 

tozdi dosegli nekaj prek 149.000 t 
blagovne proizvodnje, za letos brez 
njih načrtujem o 150.000 L Sicer pa 
vidim o naš napredek na naslednjih 
področjih: naše izdelke bi radi po
čenih za 5 %, izm eček zm anjšali v 
primerjavi z lanskim  za 10 °/o, prav 
tako za 10 % bi zm anjšali zastoje, 
krepko povečali delež nerjavnih in 
orodnih  jekel ter zm anjšali število 
zaposlenih za 4 °/o.

Pri investicijah bom o dokončali 
in nadaljevali že začete proizvodne 
investicije. Sicer bom o investirali v 
m anjše racionalizacije, v term ično 
obdelavo, v informacijski sistem  in 
v tiste projekte, ki zagotavljajo ko
mercializacijo proizvodov.

T em u bi nekoliko poenostavljeno 
lahko rekli M cKinsey na obroke oz. 
na  ravenski način, saj so om enjeni 
odstotki, preračunani na cilje 1.1994, 
nižji od McKinseyevih, vendar žele

zarna pač ni sam o tovarna čm e m e
talurgije, am pak zmeraj bolj tudi 
predelave. Tu pa se začenja naša 
posebnost in še posebno naša vizija 
razvoja v prihodnosti.

O pazna je  izrazita usm eijenost v 
Evropo na pragu novega tisočletja. 
Od tod trditev, da napredka ne bo
m o več sposobni graditi na  celi fron
ti proizvodnje, am pak sam o na naj
bolj propulzivnih vejah, pri katerih 
so izdelki blizu izdelkom  visoke teh
nologije. To so specialna in p lem eni
ta jekla, valji, noži, orodja, stiskalni
ce in prodaja znanja.

Zahtevam  finalnih izdelkov poča
si podrejam o velik del razvoja. V naš 
svet prihaja vse več novega znanja 
in novih strok. D oktrina prehoda iz

čm e m etalurgije v belo nam  bo za
gotovila tržno dovolj zanim iv razvoj 
obeh osnovnih proizvodnih panog -  
metalurgije in proizvodnega strojniš
tva.

Seveda pa so bili poslovni cilji 
Železarne Ravne oblikovani s pred
postavko, da bodo pogoji gospodar
jenja norm alni. Ker niso, m oram o 
že sprejete cilje poslovanja razum eti 
kot dobra merila naših aktivnosti, 
ne pa kot kontro lne param etre us
pešnosti ali neuspešnosti.

Stanje ob koncu 1. kvartala 1990 
nam reč ni dobro in nič ne kaže, da 
se bo  km alu izboljšalo. V državi pri
m anjkuje denaija, zato so podjetja 
nelikvidna in stanje naročil za naše 
izdelke ni rožnato.
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NOVI DELAVSKI SVET
N a volitvah 6. m arca 1990 sm o v Ž e

lezarni R avne izvolili nov delavski svet, 
k ije  odslej ed in i sam oupravn i organ  po d 
jetja . V  n jem  je  po  sedem  predstavnikov 
vsake poslovne eno te  (razen  T D S) in  po 
pet predstavnikov sektorjev in  PE  T uri
zem  in  d ružben i s tandard , torej šteje sku
pno  70 članov.

Izvolili sm o še odbor sam oupravne de
lavske kontro le  (v n jem  sta po dva de 
legata iz vsake P E  ozirom a sektorja) in 
odbor za varstvo pravic delavcev (vsaka 
PE  te r tehn ičn i sek to r po enega člana, 
ostale en o te  po dve enega skupnega čla
na).

O d 5835 vo liln ih  upravičencev jih  je  
volilo 4.565 ali 78,2 % zaposlen ih  v Ž e
lezarn i Ravne.

Novi delavski svet je  na  svoji prvi, 
u s tanovn i seji 19. m arca  izvolil izm ed 
treh  kand idatov  svojega p redsedn ika in 
n am estn ika  predsednika. P redsedn ik  je  
ostal (bil je  že v 2. polovici prejšnjega 
m andata) M irko V ošner, njegov nam est
n ik  je  postal Alfonz Polgjner.

N a  tej seji je  delavski svet potrd il še 
listo  kand idatov  za odbor za poslovanje 
in za odbor za kadrovske zadeve te r za 
d iscip linsko kom isijo.

DELAVSKI SVET

P E  M etalu rg ija

A n ton  Bošnik 
R om an L upuh  
M irko M arin 
Janko M iklavc 
M ilena M odrijan  
D ušan  Posedi 
A ndrej šu m a h

PE Jek lo livarna

Jože  B reznik 
M itja H om an  
B ernard H ovnik 
Vid M irkac 
H ugo O sojnik 
Jože  Razdevšek 
Vinko Skarlovnik

P E  A rm ature

B eno B reznik 
Jelka G rubeln ik  
Zdravko Pisnik 
Jože P laninšič  
Ivan P o točn ik  
Z denko  T opler 
Jože  V erhnjak

P E  S tro ji

V inko A m on 
Stefan K am nik 
F ranc  Pudgar 
Silvo R am šak 
Ivan Razdevšek 
N ikolaj Sonjak 
S tanko Ž ibre t

PE  O bdelava

A nton B reznik 
Jože Čas 
M ilan Enci 
B ranko Ferlin  
Franc G u tm an  
Peter Jevšnikar 
R obert Z m rzlak

PE T urizem  in družben i s tandard

L judm ila A ntonič 
Štefka Bavče 
Boris Pešl 
Pavel Steki 
Fanika š u le r

S ek tor zagotavljan ja kakovosti

Janez Paradiž 
M irko Pikalo 
Jože  P rednik

B ranko R ožen 
Zvonko Skegro

S ek to r za razvoj

Boris G um po t 
D rago H otjak  
M arija  Krevh 
Stanko Petovar 
K ristijan Zalesnik

K om ercialni sektor

S tanko G olob 
M ajda G ostenčn ik  
Irena  Jež 
A n ton  Petek  
P e ter Sterže

T ehnišk i sektor

Janez  M iklavc 
B enedik t Pandev 
A lfonz Polajner 
R om an  Škrinjar 
A nton  Vučko

E konom sko-finančni sektor

Rezka Č iunik 
L udvika Enci 
D rago Kerbev 
M ajda Lužnik  
T atjana Rožič

O rganizacijsko-kadrovski sek to r

S tojan G erdej 
Jože Jakob 
M iran Kos 
Bojan Kranjc 
M irko V ošner

O D B O R  SAM OUPRAVNE DELAVSKE 
K O N TR O LE

M etalurgija

F ranc  Jesenek  
A lbin Š tern

Jek lo livarna

S tankoJčovačič  
Vinko š u le r

A rm ature

M ilan  K olar 
Š tefan Sm olar

S tro ji

H e lm u t Jonke 
V lado Panjek

O bdelava

Jože Kacil 
Božo K upljen

T urizem  in družbeni standard

Jože M ezner 
M agda Prevorčič

S ek to r zagotavljanja kakovosti

F ranc  Breg 
Jože  Lojen

Razvojni sektor

Em il Pušnik 
A drijan Zalesnik

K om ercialni sektor

Tanja  Gracelj 
Jerica  Zdovc

T ehnišk i sektor

E ngelbert Cvetko 
Ivana Č reslovnik

Ekonom sko-finančni sektor

D arinka  G radišn ik

V ladim ir H om an  

O rganizacijsko-kadrovski sektor

M iran  K lančnik 
Sonja Slem nik

O D B O R  ZA VARSTVO PRAVIC 
DELAVCEV

M etalu rg ija

M ilan  Škafar 

Jek lo livarna 

L ucijan  K rapež 

Arm ature 

S tanislav Šrajner 

Stro ji

D an ilo  B uijak 

O bdelava 

A d o lf Petrič 

T ehn ičn i sektor

Zdravko Burjak

T urizem  in družbeni s tandard  in organi
zacijsko-kadrovski sektor

A lenka M ičevič

Sek tor zagotavljanja kakovosti in razvoj
ni sektor

M ihael Kokalj

E konom sko-finančni sektor in kom erci
a ln i sektor

Ivan K oren

O D B O R  ZA PO SL O V A N JE 

M etalurgija

Janko  M iklavc, predsednik

Jek lo livarna

B ernard H ovnik

A rm ature

Jože P laninšič

S tro ji

M ilan  K ošeljnik, nam . preds.

O bdelava

Peter Jevšnikar

T urizem  in družbeni standard

Sonja Sm olar

Razvojni sektor

T atjana G radišnik

Kom ercialni sektor

Valerija M ori

E konom sko-finančni sektor

Ludvika Enci

O D B O R  ZA KADROVSKE ZADEVE 

M etalurgija

M ilena M odrijan

Jeklo livarna

Peter Rečnik 

Arm ature 

Janko K olar 

O bdelava

A nton  B reznik

S ek tor zagotavljanja kakovosti

Janez  Paradiž, p redsednik  

K om ercialni sektor 

Irena  Jež, nam . preds.

T ehniški sektor 

Janez  M iklavc 

E konom sko-finančni sektor 

M ajda L užnik

O rganizacijsko-kadrovski sektor

Ivanka Pristan

D ISC IPL IN SK A  K O M ISIJA

M etalurgija

S tanislav K om pan 
O to Pur

Jek lo livarna

R adovan Krenker 
F ranc Vrečar

A rm ature

Z vonko Kukovec 
M aks M ori

Obdelava

Peter Janko 
M ilan Ošep

Stroji

Andrej M auh ler 
Stanko Strm čnik

T urizem  in družbeni standard

Vera Kovač 
D ragom irka Šavc

Sektor zagotavljanja kakovosti

H anika Č iunik  
Alojz M erkač

Razvojni sektor

A nita Čebulj 
S tanko š to s ir

K om ercialni sektor

Ivana K lančnik 
K ristijan Senica

T ehnišk i sektor

Jože K osm ač 
F ranc  M erzdovnik

E konom sko-finančni sektor

M agda Piko 
E ster Vetter

O rganizacijsko-kadrovski sektor

Beno Kotnik 
D ragica T rost
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IZ DELA SINDIKATA
REZULTATI VOLITEV

N a volitvah v sindikat 6. marca 
1990 so kandidati prejeli naslednje 
odstotke glasov:

Branko Kaker, predsednik, 
56,72 % (od skupnega števila volil
nih upravičencev) oz. 71,24 % (od 
števila glasovalcev),

Franjo Kocen, podpredsednik, 
56,95 % oz. 71,53 %,

M ilenko Kobal, sekretar, 23,5 oz. 
29,53 %,

Fanika Pušnik, kandidatka za se
kretarko, 16,08 % oz. 20,19 °/o,

Jure Skudnik, kandidat za sekre
tarja, 27,08 %.

Skupaj je  bilo 5691 volilnih upra
vičencev, glasovalo pa jih  je  5431 oz.
79.6 %.

Po poslovnih enotah in sektoijih 
so bili rezultati naslednji:

-  v Metalurgiji jih  je  od 1.377 up
ravičencev glasovalo 1086, za pred
sednika aktiva pa so izvolili edinega 
predlaganega kandidata Dušana Po- 
sedija iz Valjarne s 70,91 % glasov

-  v Jeklolivarni jih  je  od 630 gla
sovalo 478, edini kandidat Bernard 
Hovnik je  prejel 75,87 % glasov

-  v Strojih jih  je  od 567 glasovalo 
409, od treh kandidatov je  dobil Jo
že Kolar 41,92 °/o glasov, Danilo 
Mongus 10,93 in Branko Pavlinič 
9,30 %

-  v Obdelavi jih  je  od 888 glaso
valo 709, Darko Marinč je  prejel
38.06 % glasov, Peter Metulj pa 
35,81 %.

-  v T urizm u in d ružbenem  stan
dardu jih  je  od 126 glasovalo 100, 
Franc P isarje prejel 61,90 %, Boris 
Pešl pa 15,08 % glasov

-  v tehniškem  sektorju jih  je  od 
985 glasovalo 793, od predlaganih 
kandidatov pa je  prejel Alojz Lipov- 
nik 47,72 % glasov, Anton Vušnik 
pa 25,28 %

-  v vseh drugih sektorjih (zagotav
ljanje kakovosti, razvojni, ekonom - 
sko-ftnančni, kom ercialni in orga- 
nizacijsko-kadrovski) jih  je  od skup
nega števila 943 upravičencev glaso
valo 798, edini kandidat Branko Čuk 
pa je  bil v skupnem  izvoljen z 78,01 
% glasov.

Izvoljeni kandidati sestavljajo no 
vo konferenco sindikata. T a je  imela 
ustanovni sestanek 13. marca. S tem 
in podpisom  pogodbe o zagotavlja
nju prostorov, gm otnih in drugih 
m ožnosti za sam ostojno in neodvis
no delo sindikata m ed sindikatom  in 
poslovodnim  odborom , potrjene na 
delavskem svetu 2. m arca, so ustvar
jene form alne m ožnosti za nadaljnje 
delo svobodnega sindikata v žele
zarni.

To je  dobro za naprej, kljub tem u 
pa je  pri potegovanju črte pod vo
litve dobro  to sindikalno dejanje v 
železarni še enkrat povzeti in izpos
taviti nekatere njegove značilnosti.

Ko zdaj gledam o nazaj, lahko re
čem o, da je bila osnovna značilnost 
teh volitev nepredvidljivost; tako ča
sovna kot vsebinska.

Kar se časa oz. rokov tiče -  ter
m inski plan je  bil narejen, a ga je  
začel podirati že kandidacijski po
stopek, saj ni trajal le od 5. novem 

bra do 8. decem bra lani, kot je  bilo 
predvideno, pač pa se je  raztegnil 
še precej v decem ber. Razlog za to 
je  bila reorganizacija, saj zaposleni 
niso vedeli, kam  bodo spadali po n o 
vem in kam bodo dejansko predla
gali svoje ljudi. Ta kasnitev je  zato 
že prinesla prvo prestavitev roka za 
dan volitev in na  seji IO konference 
sindikata 8. januarja  podaljšan m an
dat starem u vodstvu. Za naslednji 
dan volitev je  bil določen začetek 
februaija, saj je  bilo do takrat obljub
ljeno, da bodo dani pogoji za izvoli
tev predsednikov aktivov (da bodo 
oblikovane PE in sektoiji). Novi rok 
je bil tako 22. februar, kar pa je bilo 
že tako blizu dnevu, določenem u 
za volitve v sam oupravne organe,

Potem  ko je  Branko Kaker v m is
lih že večkrat pobral vse svoje stva
ri iz sindikalne pisarne v tisti stari 
bajti na začetku železarne, si je  lah
ko 8. marca, nekaj čez trinajsto uro, 
spet krepko prim aknil stol za pisalno 
m izo v isti pisarni. Spročili so m u 
nam reč, da je  n a  volitvah dobil po
trebne glasove.

Začel je  predsednikovati novi, 
drugi m andat: pri štiriintridesetih 
starejši za tri leta, a predvsem  bolj 
izkušen, s prakso iz sindikalnega de
la, ki bi m u lahko bilo poslej -  če 
ne bi bili drugačni časi -  rutina. 
Pravočasno in dokaj pogosto bi skli
ceval sestanke izvršnega odbora  kon
ference, pa predsednike osnovnih 
organizacij, redno bi se udeleževal 
sestankov, na katere bi bil vabljen po 
funkciji, kot slavnostni govornik ali 
posebni gost bi kratko, jasno  in glas
no pozdravil kjerkoli zbrane, hodil 
bi po obratih  in želel prisluhniti pro
blem om , ki tarejo »njegove« delav
ce...

Toda danes niso časi rutin , am pak 
še pred leti sanjskih sprem em b, ki 
so zdaj z vso silovitostjo butnile tu 
di ob Kakeija, počasi prodirale pa že 
vsa njegova prva tri leta. D okler jih  
je  bilo še m alo, jih  je  spretno obvla
doval: neustrašen, z dokazi, da se 
stanje njegovem u delavstvu slabša, 
in z neom ajnim  zaupanjem  v te de
lavce je  postal pojem  pravega sindi
kalnega funkcionarja, seveda tudi s 
tisto značilnostjo teh, da tu  in tam  
pozabijo m edaljo obrniti še n a  drugo 
stran. A  Kaker, sicer odločen, a ne 
trmoglav, je  v teh štirih letih, ki so 
bila za sindikat prehodna leta osa
m osvajanja, vendar dajal vedeti, kaj 
ljudje m islijo in iznašal njihove zah
teve na občini, v republiki, pred 
kratkim tudi v Beogradu -  povsod 
zanj tako značilno: glasno, po dom a
če, neučeno, z roko po mizi -  vseka
kor pozornost zbujajoče, zavedajoč 
se sicer, da včasih že na  m eji kultur
nega, a žal -  kot pravi -  drugače os
tanejo tisti, ki jim  govorim , pa naj 
operiram  še s takšnim i številkami in

da so se delegati na  skupnem  ses
tanku IO konference in predsedniki 
osnovnih organizacij odločili, da je 
racionalneje izvesti volitve skupaj. 
Čeprav je  bila takrat za marsikoga 
takšna odločitev porazna, češ da bi 
bile častnejše sam ostojne sindikalne 
volitve, sedaj po vsem  končanem  -  
zaradi lepe udeležbe -  lahko reče
m o, da to ni bila slaba odločitev.

Vsebinsko pa so bile letošnje sin
dikalne volitve nepredvidljive zaradi 
dvojega. Najprej zato, ker so bile to 
svobodne, dem okratične volitve z 
odprto listo oz. tam , kjer jih  je  kan
didacijski postopek dal, z dvem a ali 
več kandidati in se torej ni m oglo 
vedeti, kdo bo zmagal, drugič pa so 
bile nepredvidljive zato, ker se je  rav
no v času pred dokončno določenim  
volilnim  dnevom  v železarni začela 
m očno pojavljati alternativa -  neod
visni sindikat. Šušljalo se je  o m no
žici simpatizerjev, ki bi seveda lahko 
spodnesla svobodni oz. Kakerjev 
sindikat. Toda -  kot se da razbrati 
iz rezultatov volitev, saj so izvoljeni 
dobili lepe odstotke glasov, veliko

dokazi -  gluhi. To je  bilo gotovo h u 
do angažiranje predsednika, zato so 
toliko bolj boleli očitki, da s sindika
tom  ni kaj, najbolj očitki tistih, ki so 
tudi sam i člani, za boljše delo orga
nizacije pa ne  storijo kaj. Kar dolgo 
potrpežljiv, a  vendarle prem alo de-

belokožen, je  bil zato Kaker na hu 
dih preizkušnjah, celo z napovedjo 
ostavke je  že pričakal svoje najbližje 
sodelavce. Seveda m u je  nikakor ni
so potrdili, saj je  zanjo našel le m a
lenkostne razloge in se je  dal prepri
čati, da počaka na volitve, kjer mu 
bodo nadaljnjo usodo določili drugi, 
delavci. In so m u jo.

Zdaj zagotovo ve, da ima bazo za 
sabo. -  To ga je  postavilo na noge, 
po obdobju, ko je  začel nastajati no
vi neodvisni sindikat in so m u vedno 
bolj obračali hrbet neproizvodni de
lavci v železarni. Vzrok: zam era, ker 
je  na zahtevo baze pom agal ukiniti 
ustvarjalne naloge.

N a novo sam ozavesten je  hotel

število podpisov, ki so jih  zbrali ak
tivisti novega sindikata, očitno ni bi
lo število sim patizaijev z novim  sin
dikatom , pač pa z zahtevam i stav
kovnega odbora N ožev in Orodjar
ne.

Kakorkoli -  sindikalne volitve v 
železarni so kljub m nogim  bojaz
nim , ki so se pojavljale v njihovem  
času, srečno končane. Seveda ostaja 
vprašanje, če bi bilo tako, če bi bili 
za vse funkcionarje protikandidati, 
vendar zdaj to ni pom em bno.

Še kako pom em ben pa bo za novo 
izvoljeni svobodni sindikat v žele
zarni prihodnji čas. Ocenjevan bo z 
m nogih strani, najstrožji ocenjevalci 
pa bodo zagotovo prav tisti, ki so m u 
zdaj dali svoj glas. Če z delom  svo
jega sindikata ne bodo zadovojni, 
ga bodo zapustili in šli k drugem u, 
ki jih  bo čakal z odprtim i rokami -  
pa še za istim plotom  zna biti.

Zato novo izvoljenim  sindikalnim  
funkcionarjem  v železarni ne  bo lah
ko. Zaželim o jim  uspešno delo.

H. Merkač

resda kar čez noč nekatere stvari 
drugače zastaviti, a  je  še pravočasno 
uvidel, da tako ne bi šlo. In pravo
časno je  tudi uvidel, da so prepri
čevanja preživeta in da tudi pri sin
dikatu postaja pom em bna ponudba, 
zelo odvisna od predsednika.

Ne gre dvom iti, da Kaker te po
nudbe s svojimi izkušnjam i, dovzet
nostjo za drugačno, če je  v sploš
nem  interesu, in vsekakor tudi s po
m očjo dobrih najbližjih sodelavcev 
ne bo  sposoben ustvariti in je  tudi 
uresničiti.

L judje pa bodo zagotovo izhajali 
sam o iz ponudbe. Sam okritičnega 
predsednika zato tudi obrnjeni hrbti 
ne bodo smeli potreti, pač pa bodo le 
poziv k analizi lastnega dela. Na sre
čo to Kaker ve. Pa tudi to ve, da -  
če bi bilo drugače -  ne bo več po
spravljal svojih stvari le v mislih, 
am pak jih  bo m oral tudi zares.

H. M erkač

BRANKU KAKERJU DRUGI MANDAT
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Zaostajamo za načrti
Stanje z naročili se še vedno ni kaj 

bistveno izboljšalo. Plan skupne 
proizvodnje sm o v februarju dosegli
92,7 odst. Za 10.151 ton  prodanih  
izdelkov sm o izstavili računov za
189,6 m ilijona din, kar je  v popreč
ju  19,15 din/kg. Od tega sm o prodali 
na  dom ačem  trgu 8.949 to n  ali za 
151,4 m ilijona din, izvozili pa sm o
I.202 toni ali za 38,2 m ilijona din, 
kar znaša nekaj prek 3,24 m ilijona 
dolarjev.

ZMERAJ ENAKE 
TEŽAVE

Jeklarna je  plan presegla za 2,6 
odst. Vsi osnovni agregati so bili 
zasedeni, posebnih  večjih zastojev ni 
bilo. Še vedno pa je  veliko napač
nih raztalitev zaradi slabo sortirane
ga vložka. N a zalogo je  bilo tako iz
delanih prek 426 ton  ingotov. D ru 
gih večjih problem ov ni bilo.

V Valjarni so za p lanom  zaostali
I I ,9  odst. Največ problem ov je  zara
di pogostih m enjav valjev in priprav 
proge zaradi razdrobljenosti progra
ma.

U spešnejši so bili v Kovačnici, 
saj so plan presegli za 2,7 odst. N a
ročil je  trenu tno  še, vendar p rim anj
kuje ustreznih  naročil za kovaški 
stroj in 1.800 t stiskalnico, tako da 
je  zelo oteženo racionalno planiranje 
šarž. D ostava vložka iz jeklarne je  
potekala zadovoljivo. Problem i so 
nastali le pri vložku za avtom atsko 
kovačnico, saj zaradi čestih okvar bo- 
forsa v jeklarni vložka niso dobivali 
po predvidenem  progam u.

Ob nepravočasni dobavi vložka, 
pom anjkanju naročil ter ob raznih 
drugih m otnjah  so v Jeklovleku do
segli plan le 51,4 odst. PE Jekloli- 
varna je  zaradi pom anjkanja naročil 
tudi v februaiju  zelo zaostala za pla
nom . Proizvodnja je  bila dosežena le 
66,9 odst.

PE Stroji so dosegli proizvodnjo
97.6 odst. Se vedno je  največji pro
blem  izpolnjevanje zahtevanih do
bavnih rokov v strojegradnji. Zase
denost kapacitet je  prim erna, tako 
da doseganje plana ne bi sm elo biti 
vprašljivo.

V  PE Obdelava je  prim anjkovalo 
naročil predvsem  v O rodjarni in 
Pnevmatiki. N ože pesti enostranski 
asortim ent. Posledica je  pom anjka
nje kapacitet za brušenje. N a asorti
m en t se navezuje tudi nekontinuira- 
na proizvodnja. D o izpada pa je  pri
šlo tudi pri kaljenju. V zm etam a je 
im ela težave s kovicami, ležajnimi 
pušam i in nepravočasno dobavo 
vložka.

PRODAJA NA 
DOMAČEM TRGU
V PE M etalurgija še vedno ni do

volj naročil. Najbolje so trenu tno  z 
naročili zasedeni v Kovačnici, in to 
za 2,6 meseca, m edtem  ko imajo v 
Valjarni naročil za 1,6 m eseca, v Je
klovleku za 1,8 meseca. N a m esečno 
prodajo v jeklovleku precej vpliva 
redna oskrba vložka iz Valjarne.

Najbolj prim anjkuje naročil v PE 
Jeklolivam a, saj so količinski plan 
dosegli le 39,0 odst., v kum ulativi
47.7 odst.

PE Stroji so na  dom ačem  trgu 
dosegli 93,9 odst. količinske proda
je, vrednostno pa le 61,6 odst. Do 
teh  finančnih razlik je  prišlo pred
vsem  zaradi tega, ker naročnik INA 
Zagreb zaradi zam ujenih dobavnih 
rokov noče priznati novih cen (ce
ne so iz avgusta ’89). Zadeva je  v 
končni fazi dogovarjanja in  so upi, 
da nam  to razliko priznajo. Zasede
nost z naročili se rahlo izboljšuje.

Kljub veliki angažiranosti na trgu 
rezultatov pri pridobivanju naročil 
za O rodjarno še vedno ni. N oži so 
imeli zaradi izpada peči za kaljenje

velike problem e pri izdelavi nožev 
za grafiko. Prav tako vpliva na  ne
zadostno proizvodnjo enostranski 
asortim ent. T renutna zasedenost z 
naročili je  3 mesece. Pnevm atika je  
plan dosegla 56,5 odst., za naprej 
nim ajo skoraj noben ih  naročil. Ker 
sm o nelikvidnim  kupcem  vzm eti us
tavili dobave, tudi plan v Vzm etarni 
ni bil dosežen.

V PE  A rm ature so na dom ačem  
trgu dosegli le 67,8 odst. načrtovano 
količinsko prodajo. Tako nastali pri
manjkljaj pa so pokrili s povečanim  
izvozom.

NOV NAČIN 
PLAČEVANJA

Z realiziranim  uvozom  reprom a- 
terialov v februaiju  sm o porabili vsa 
devizna sredstva na kontokorentih  
po  kooperacijskih pogodbah, kar po
m eni, da nas že kreditirajo inozem s
ki dobavitelji. Vse nadaljnje nakupe 
bom o opravljali direktno, s plače
vanjem  v inozem stvu prek poslovnih 
bank, kar pa bo povzročilo ponovno 
večji pritisk na  plačilni prom et.

Po pričakovanju so se konec fe- 
bruaija  zm anjšale uvozne dajatve za 
5,0 odst. Večji učinki iz tega naslo
va se lahko beležijo le pri reprom ate- 
rialih, ki so nam enjeni za proizvod
njo blaga za izvoz, za ostale repro- 
m ateriale pa je  to zm anjšanje m ini
m alno.

NELIKVIDNOST 
OTEŽUJE NABAVO
Stanje na nabavnem  trgu repro- 

m aterialov se vse bolj zaostruje. 
Kljub večji ponudbi osnovnih suro
vin in pom ožnih  m aterialov z izjemo 
zvaijencev zaradi pom anjkanja plo
čevine, ki jo  skopska železarna ne
redno dobavlja našim  kooperantom ,

MINIMALNO LIKVID
NOST upamo doseči z 
naslednjimi rešitvami: 
* s hitrejšo izterjavo kup
cev * s povečevanjem 
kreditov * s prodajo vred
nostnih papirjev in terja
tev * z zmapjševanjem 
kooperacijskih presež
kov in prehodom na goto
vinska plačila * z ustav
ljanjem plačevanja in
vesticij * z omejevanjem 
vseh vrst nakupov itn.

je  oskrba proizvodnje zelo otežkoče- 
na. Glavni razlog gre iskati v naši 
nesolventnosti in  zm anjšanju pri pla
čevanju finančnih obveznosti. Veči
na dobaviteljev, katerim  sproti ne 
poravnavam o obveznosti, nam  us
tavlja dobave in ne  sprejem a naših 
novih naročil. Dobavitelji -  m ono
polisti in skoraj vsi neposredni uvoz
niki brez izjeme zahtevajo celo pred
plačilo za naročene m ateriale.

Problem  oskrbe skušam o reševati 
z vsemi m ožnim i potm i, od poravna
vanja obveznosti prek kooperacij, 
vključevanja novih dobaviteljev, 
sprejem anja plačilnih pogojev (ro
kov plačila in plačilnih instrum en
tov), reduciranjem  nabave le na  naj
bolj potrebne m ateriale in uvajanje 
novih načinov nabave sistem a »just- 
in-time«, vse z nam enom , da zagoto
vim o nem oteno oskrbo proizvodnje 
z reprom ateriali.

STRUKTURA 
DELOVNEGA ČASA
V februarju je  bil delovni čas iz

koriščen 82,29 odst., odsotnosti pa 
so znašale 17,71 odst. in so bile raz
deljene takole:

-  letni dopust 5,79 %
-  izredno plačani dopust 0,70 %
-  službena potovanja 0,32 %
-b o le z n i  9 ,19%
-  druge plačane odsot. 1,66 %
-  neplačane odsot. 0,05 %
Skupaj 17,71 %
U re v podaljšanem  delovnem  času

so znašale 0,41 odst. in so bile za 
0,07 odst. m anjše kot v januarju . T o
krat so imeli največ nadur v T rans
portu 3,05 odst., O rodjarni 1,66 
odst., T urizm u in družbenem  stan
dardu 1,44 odst. V vseh ostalih eno
tah so bile ure v podaljšanem  delov
nem  času pod enim  odstotkom .

POVEČAN 
KLIRINŠKI IZVOZ
V februarju sm o izvozili skupno 

1202 toni v vrednosti prek 3,2 m ili
jona  dolarjev, od tega na konverti
bilnem  trgu prek 2,2 m ilijona dolar
jev.

N ačrtovani cilj izvoza je  bil dose
žen le 49,4 odst. na konvertibilno 
tržišče in prek 144 odst. na klirinško 
področje.

Izvoz je bil dosežen le v A rm atu
rah in Vzm etarni, m edtem  ko druge 
proizvodne organizacije zaradi po
m anjkanja naročil, cenovne nekon
kurenčnosti itd. m esečnega cilja niso 
dosegle.

ODDELEK 
POSLOVNA ENOTA

ODSTOTKI DOSEGANJA NAČRTOVANE PROI ZVODNJE

SKUPNA
PROI ZVODNJA

t on
ODPREMA

t on

FAKTURIRANA
REALIZACIJA

di n
I ZVOZ

%

I ZVOZ
di n

DOMAČI  TRG 
din

f e b r u a r z b i r f e b r u a r z b i r f e b r u a r z b i r f e b r u a r z b i r f e b r u a i z b i r f e b r u a r z b i r

JEKLARNA 1 0 2 , 6 9 6 , 8
VALJARNA 8 8 , 1 8 4 , 2 8 1 , 9 8 5 , 2 8 1 , 6 8 2 , 4 4 6 , 4 5 4 , 5 4 4 , 7 5 2 , 8 9 7 , 3 9 4 , 9

KOVAČNI CA 1 0 2 , 7 1 0 3 , 0 9 8 , 1 9 9 , 9 9 7 , 4 1 0 4 , 0 8 0 , 8 1 2 1 , 7 7 8 , 1 1 1 8 , 0 9 9 , 4 1 0 2 , 5

J EKLO VLEK 5 1 , 4 6 1 ,  4 5 2 , 3 6 0 , 2 5 8 , 7 6 3 , 1 1 1 , 6 2 5 , 8 1 1 , 1 2 5 , 0 6 6 , 2 6 9 , 0

P E METALURGIJA 9 3 , 9 9 0 , 0 8 1 , 5 8 4 , 9 8 1 , 3 8 3 , 4 4 4 , 9 5 6 , 6 4 3 , 3 5 4 , 9 9 2 , 2 9 1 , 5

P E JEKLOLIVARNA 6 6 , 9 6 6 , 8 3 6 , 8 4 1 , 3 4 4 , 1 4 8 , 0 4 1 , 8 2 9 , 2 4 0 , 5 2 8 , 3 4 5 , 0 5 3 , 1
P E STROJI 9 7 , 6 7 9 , 0 9 8 , 7 8 1 , 1 7 2 , 8 5 9 , 2 8 5 , 0 5 9 , 2 8 3 , 0 5 7 , 7 6 0 , 2 6 1 , 0

NAMENSKA PROI ZVOD. 1 3 7 , 3 1 2 1 , 0 1 4 2 , 5 1 2 8 , 9 1 1 4 , 3 1 1 3 , 7 - 7 5 , 3 7 7 , 8 1 1 4 , 3 1 0 2 , 2
ORODJARNA 6 5 , 2 6 9 , 6 7 0 , 4 7 8 , 7 7 3 , 3 9 6 , 0 2 1 , 9 2 6 , 6 2 1 , 4 2 6 , 1 7 9 , 3 1 0 4 , 1
-  N O Ž I ,  BRZOREZ.  OROD. 7 1 , 0 7 6 , 7 5 7 , 4 6 4 , 4 5 3 , 2 6 1 , 4 7 4 , 5 8 7 , 0 7 2 , 2 8 4 , 4 4 4 , 3 5 0 , 7
-  GREDICE 2 1 6 , 2 1 0 8 , 1 - - - - - - - - - -
I NDUSTRIJSKI  NOŽI 1 3 0 , 0 1 1 6 , 7 5 8 , 5 6 5 , 0 5 4 , 0 6 2 , 0 7 5 , 3 8 7 , 6 7 3 , 0 8 5 , 0 4 5 , 3 5 1 , 4
PNEVMAT.  STROJI 5 4 , 3 5 1 , 4 6 1 , 8 6 3 , 8 8 9 , 4 7 9 , 8 1 / 1 , 0 1 3 0 , 8 1 6 5 , 5 1 2 6 , 5 8 6 , 8 7 8 , 2

VZMETARNA 8 8 , 3 9 1 , 9 8 0 , 3 9 2 , 4 8 7 , 7 9 6 , 3 1 3 9 , 4 1 0 6 , 9 1 3 2 , 8 1 0 2 , 0 8 2 , 5 9 5 , 6

KALILNICA - - - " 7 6 , 0 8 0 , 8 " - - - 7 6 , 0 8 0 , 8

P E OBDELAVA 1 0 6 , 0 1 0 1 , 0 9 3 , 5 9 7 , 1 9 1 , 7 9 4 , 3 8 4 , 0 1 4 5 , 9 8 1 , 3 1 4 1 , 5 9 2 , 7 8 9 , 7

P E ARMATURE 9 5 , 2 1 0 0 , 8 1 0 1 , 4 1 0 0 , 3 1 1 0 , 7 1 0 8 , 6 1 3 6 , 5 1 2 4 , 7 1 3 2 , 7 1 2 1 , 3 7 4 , 5 8 7 , 9

STORITVE DRUGIH - - - - 1 3 7 , 4 1 2 8 , 8 - - - - 1 3 7 , 4 1 2 8 , 8

SKUPAJ  PODJETJE 9 2 , 7 8 8 , 7 8 0 , 6 8 3 , 1 8 0 , 2 8 0 , 1 6 6 , 7 6 6 , 6 6 4 , 7 6 4 , 7 8 5 , 3 8 5 , 2
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Metalurgija pred težkim obdobjem
Z reorganizacijo smo v Železarni 

Ravne dobili veliko gospodarsko 
enoto, sestavljeno iz bivših tozdov 
Jeklarna, Kovačnica, Valjarna in 
Jeklovlek. D irektorja dipl. inž. Vi
lijema Štifterja smo naprosili, da 
pove nekaj o sedanjem  položaju po
slovne enote M etalurgija in  o načr
tih za bližnjo prihodnost.

POGLED NAZAJ
Dejal je, da so lani -  predvsem  v 

Jeklarni -  veliko naredili za zm anj
šanje specifičnih porab in izmečka, 
povečanje produktivnosti in za od
pravljanje neurejenosti v proizvod
nji. Kritično je  postalo pom anjkanje 
naročil. Zadnja leta naredim o vse 
manj, vendar ne  le količinsko, tem 
več tudi vrednostno, kar je  zelo za
skrbljujoče, saj n am  povzroča vse 
večje likvidnostne težave.

Lani ob koncu leta so se zaradi 
ustavitve proizvodnje v Jeklarni po
večale zaloge reprodukcijskega m a
teriala, kar vpliva na bilanco, vendar 
večje zaloge niso bile splošno zna
čilne za poslovanje tega tozda, saj so 
vse leto delali z m inim alnim i m e
sečnim i zalogam i. Proizvodnjo v de
cem bru so zaustavili tudi zato, da 
so pom agali zm anjšati zaloge gredic 
v Valjarni.

D obavo surovin imajo v Jeklarni 
urejeno tako, da prihajajo sproti, 
zato je  najbolje, če proizvodnja re
dno teče. Pri tujih  dobaviteljih je 
m ožno  dobavo preklicati, pri do
m ačih pa zaradi neurejenosti naših 
podjetij to ni m ogoče, ker je  potem  
oskrba proizvodnje v nevarnosti.

KAKO ZNIŽATI 
PROIZVODNE STROŠKE

Z a letos so v PE M etalurgija že 
sprejeli načrt, kako kar najbolj zn i
žati stroške poslovanja in proizvod
nje in doseči konkurenčnost.

V Kovačnici in  Valjarni je  osnov
ni problem  previsoka poraba energi
je  za ogrevanje. Kar za 40 % nam 
reč presega porabo v sodobnih  to
varnah na Zahodu. Zato je  treba 
ogrevne peči rekonstruirati in uvesti 
računalniško vodenje ogrevanja, od 
praviti pa bi m orali tudi nedopust
no tratenje odpadnih  toplot. To so 
najnujnejši investicijski posegi v pri
m arno toplotno obdelavo. Strokov
njaki preučujejo m ožnosti za zm anj
šanje te porabe.

Slabost Jeklovleka je  prenizka 
proizvodnja. Treba bo poskrbeti za 
bistveno boljšo izrabo agregatov, kar 
pa ne bo lahko, saj že v bližnji pri
hodnosti grozi pom anjkanje naro
čil, težave z dobavo vložka, ki so 
Jeklovlek redno sprem ljale v pre
teklosti, pa so se v zadnjem  času 
nekoliko omilile.

M edtem  ko so druge specifične 
porabe (tudi električne energije) že 
primerljive z Z ahodom , pa je  za 
Jeklarno značilna prevelika poraba 
ognjevzdržnih materialov. Ti pred
stavljajo 13,6 % cene jekla, kar je  to
liko kot poraba električne energije, 
ki je  do nove investicije (U H P) ne 
bo več m ogoče bistveno zmanjšati, 
razen v stari topilnici, kjer so še

m anjše rezerve. D ober rezultat so 
dosegli predvsem  z organizacijo dela 
v novi jeklarni.

Porabo m ateriala je  m ogoče zm a
njšati s pravilnim  razvojem  proiz
vodnje. Ko bo v novi jeklarni obra
tovala nova peč, se bo poraba zm anj
šala za 10 kg n a  tono  jekla. Stroške 
pa bodo znižali z uporabo cenejših 
m aterialov, in sicer do lom itnih  na

m esto m agnezitnih. Tako letos po
raba ognjevzdržnih m aterialov koli
činsko še ne  bo  m anjša, stroški pa 
se bodo znižali za 20 %.

KAJ PRINAŠA 
SPECIALNA JEKLARNA
V  aprilu bo začela delati specialna 

jeklarna.
»Investicija im a za Železarno Rav

ne velik razvojni pom en«, je  pou
daril direktor Stifter, »saj sm o se od
ločili za program  visoko legiranih 
m aterialov, jekel in  zlitin, ki jih  b o 
m o v tem  sodobnem  agregatu lahko 
izdelovali. Vendar je  to investicija, 
ki v prvi fazi finančnih rezultatov

še ne bo dajala; te pričakujem o šele 
čez tri ali štiri leta. Bom o pa z no 
vim  agregatom  zm anjšali tveganje, 
ki ga sprem lja proizvodnja zahtevnih 
m aterialov v velikih pečeh, saj bo 
proizvodni proces računalniško vo
den, avtom atiziran in povsem  vaku
um ski. Če pa  bi se kaj nepredvide
nega prim erilo, bo škoda m anjša že 
zaradi količine, saj je  nova peč dve- 
tonska, zdaj pa lahko delam o v sta
ri topilnici najm anj 15-tonske šarže.

Prave ekonom ske učinke bom o na 
novem  agregatu začeli dosegati šele, 
ko ga bom o dopolnili s horizontal
n im  kontilivom. S tem  bom o poce
nili vložek tudi za program  Jeklo
vleka. N e le pocenili: ker bom o pa
lice neposredno ulivali (zdaj j ih  iz
delujem o posredno iz ingotov), bo
m o dosegali bistveno večji izplen in 
krajše dobavne roke -  od sedanjih 
dveh m esecev se bodo skrajšali na  
teden dni.

Proizvodnja specialne jeklarne bo 
za železarno v začetku veliko finan
čno brem e. U panje je , da bom o za 
razvoj tehnologije dobili zunanjo 
pom oč, kakor sm o jo  tudi za izpelja
vo investicije.

Investicija bo dajala finančne re
zultate le, če bom o pridobili kupce. 
Ker gre za zahtevno in  drago proiz
vodnjo, to ne  bo  lahko. Prepričati 
jih  bo  m ogoče le z agresivnostjo, 
kvaliteto proizvodnje in s solidnim  
poslovanjem . Vse to bom o m orali 
doseči, drugače proizvodnih brem en 
ne bom o sposobni nositi. Že sam  
vložek za to proizvodnjo za letos bo 
stal 24 m ilijonov mark. (Če ne bo 
naročil, seveda manj).

POSKRBETI ZA 
KOMERCIALEN NASTOP 

NA TRŽIŠČU
V železarni sm o še vedno na

vajeni, da nam  kupci trkajo na

vrata. N im am o usposobljene eki
pe za tržni nastop v tujini, kar je 
posledica slabe kadrovske politike 
v preteklosti. N ujno bi potrebovali 
ekonom iste, ki bi znali prodajati 
naše izdelke. N e bo drugače, kot 
da bom o šli skupno z ekonom isti 
sami v akcijo, v bitko za naročila. 
Rešitev vidim  v tem , da bom o tudi 
kom ercialne funkcije pritegnili v 
poslovno enoto.

Tudi izvoz prek grosistov ni pra
vi izvoz. Ker n im am o stika z upo
rabniki naših  jekel, n im am o povrat
nih informacij, kar pa je  slabo za 
naš razvoj. Kakor si prizadevam o 
za neposreden uvoz, nabavo suro
vin, tako m oram o doseči tudi di
rektno prodajo. Zakaj bi om ogočali 
bogatenje posrednikov na račun 
naše nerazvitosti!

Tu je  še ena plat poslovanja, ki 
je  m i še ne  obvladam o, v svetu pa 
je  uveljavljena: D enar se v razvitem 
svetu nam reč ne dela le s proizvod
njo, am pak tudi z raznim i kom er
cialnim i in finančnim i potezam i. 
Tega se m oram o še naučiti.

Prvi korak k večji komercializaciji 
naše poslovne enote sm o naredili s 
tem , da sm o vzeli v svoje oke 
vhodno kontrolo, naslednji pa bo 
organiziranje m aloprodaje. M enim , 
da je  m ožno  z dobro organizirano 
prodajo ostankov in  nestandardnega 
jekla doseči celo do 10 % realiza
cije ali 20 m ilijonov dinarjev na 
mesec, kar ni zanemarljiv dohodek, 
če upoštevam o, da dobim o denar 
na roko. Z dobrim  inform iranjem  
in reklam o m oram o pritegniti av
strijske in dom ače zasebnike, ki 
so za tak nakup teh  m aterialov 
m očno zainteresirani.«

M ojca Potočnik
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VODA V ŽELEZARNI
Ob požaru, ki je  15. m arca iz

bruhnil na  transportnem  traku pri 
25-tonski elektroobločni peči v stari 
topilnici, se je  na  prizorišču zbralo 
veliko radovednežev, kar daje slabo 
spričevalo delovni disciplini v bliž
njih obratih  in pisarnah, gasilcem  pa 
m nožica tudi ni bila v pom oč, tem 
več v napoto. Ker z gašenjem  ni 
šlo čisto gladko, so se m nogi h u d o 
vali na tistega, ki je  kriv, da v bliž
njem  h idrantu  ni bilo vode. D a se 
ne bi širilo javno m nenje, ki ne  te
melji na  pravi podlagi, sm o povpra
šali odgovornega za vodo v E ner
giji, Feliksa Kočnika, d a je  pojasnil, 
kako je  z vodo v železarni.

INDUSTRIJSKA VODA

Povedal je, da im am o v železarni 
dve vrsti vode: industrijsko in pitno. 
Industrijsko vodo zajem am o na iz
hodu vodnega rova, ki je  speljan iz 
m ežiškega rudnika do Prevalj. Ker 
pritisk te vode temelji na naravnem  
padcu, višinska razlika na dolžini

cevovoda pa je  16 do 17 m etrov, 
rečem o, da im a ta voda gravitacijski 
pritisk. Če ne  bi bilo porabe, bi dose
gal 1,6 bara, ker pa je  poraba in
dustrijske vode precejšnja, je  tlak so
razm erno nižji, od 0,8 do 0,7 bara.

Na obm očju železarne je  25 hi
drantov s priključki za gasilne napra
ve. M ed njim i je  pet zidnih. Ti so v 
zim skih razm erah izpostavljeni za
m rznitvi, zato jih  jeseni, ko začne 
zm rzovati, spraznijo. Drugače cevi v 
njih  ni m ogoče zavarovati pred poka
njem.

Zaradi tega je  bil ob požaru pra
zen tudi h idran t m ed kovačnico in 
staro jeklarno, toda treba je  bilo sa
m o odpreti notranji zasun, in voda je  
bila na  razpolago za gašenje. Gravi
tacijski pritisk zadostuje, da je  m o
goče napolniti cisterno, ni pa dovolj 
m očan za neposredno gašenje s cev
mi.

Vse to gasilci vedo, saj so navzo
či pri vsakoletnih pregledih om režja 
in pri preizkušanju hidrantov. N e
oporečnost hidrantov in naprav v

njih  energetiki preverjajo dvakrat 
letno ob  navzočnosti poklicnih gasil
cev.

Či s t o č a  h l a d i l n e  
v o d e

Hladilna voda je  grobo m ehansko 
prečiščena ob zajezitvi na  Prevaljah. 
Filtri tam  zadržijo večje dele, mivke 
in m ulja pa ne. Skozi m režico gre 
vse, kar je  m anjše od 0,4 m m , zato 
teče m ulj z vodo tudi po om režju 
železarne. Ker so hidranti priključe
ni vrh tem ena cevi, je  m anj nevar
nosti, da se m ulj nabere v njih. Vo
da ga spere tudi povsod tam , kjer 
teče z večjo hitrostjo in je  močnejša. 
Z zgraditvijo reciriculacijskega siste
m a hladilne vode za jeklarno 2 se je  
onesnaževanje industrijske vode v 
om režju zm anjšalo -  že sam o s tem , 
da priteka m anj nove, »goste« vode, 
saj tu  kroži prečiščena. Tako ima 
naprava dvojno korist.

Za zm anjševanje porabe hladilne 
vode je  bil že zadnji čas, saj sm o je  
v špicah porabili več, kot je  projekti
rana zmogljivost cevovoda. Ta znaša 
32 m* na m inuto , porabili pa smo 
je  tudi po 38 m? zaradi česar se je 
pritisk v om režju precej znižal. Pora

ba bo še m anjša, ko bo na  novi sis
tem  priključena celotna jeklarna 2, 
zdai sta le vakuum ska naprava in 
EPZ.

PITNA VODA

V železarni im am o lasten vodnjak 
z dokaj kvalitetno pitno vodo iz 
podtalnice, ki jo  redno kontrolira 
občinska epidem iološka služba. Če 
kdaj ugotovi oporečnost, poskrbi za 
kloriranje. V glavnem  pa je  voda iz 
vodnjaka, ki je  v gornjem  delu že
lezarne še dovolj čista, m edtem  ko je  
v vodnjak v spodnjem  predelu že 
vdrla nesnaga iz industrijskih hal, 
zato je  tam  voda uporabna le še za 
industrijske nam ene.

To nam  je  lahko v opom in, da m o
ram o varovati okolje pred onesnaže
vanjem , drugače se zna zgoditi, da 
bom o ob lastno p itno vodo. To ne bi 
bilo dobro, saj v občini pitne vode že 
prim anjkuje, če pa im am o v železar
ni, kjer je  poraba zelo velika, kar 
70 °/o lastne, to ni zanemarljivo. To
rej ni odveč, če ob navedenem  opo
m inu, naj skrbim o za okolje, povabi
m o še vse delavce železarne k varče
vanju s p itno vodo.

M ojca Potočnik

BO MEŽA ČISTEJŠA?
V železarni sm o za izboljšanje okolja že veliko naredili, vseeno pa ne bi 

bilo prav, da bi pred nerešenim i problem i zatiskali oči, kot bi radi nekate
ri, še posebno, ker želim o okolje še bolj varovati kot doslej.

Pisali sm o že o jam ah  z odpadnim i olji na  haldi -  prikritih ekoloških 
bom bah, manj pa sm o vedeli, da kljub zbiranju in odvažanju na haldo ta 
olja spuščam o tudi naravnost v Mežo. Po podatkih službe za kemijo so bi
li občasni ekološki grešniki lani Valjarna, SiD, SGV, ETS in Kovačnica, 
najbolj obrem enjen  pa je  bil kanal št. 24, po katerem  priteka odpadna voda 
iz Industrijskih nožev. Lanska poprečna letna koncetracija je  bila 32 mg na 
liter tekočine (dovoljena je  do 10 mg na liter), najhujša onesnaženost pa 
je  bila v tem  kanalu 9. m arca letos, ko je  znašala 638 m g olja na  liter teko
čine. V vodstvu obrata so zagotovili, da se je  oljna em ulzija izlila v kanal 
po nesreči in da do česa podobnega v prihodnje ne bo več prihajalo, saj so 
zbiranje odpadnih tekočin tehnično izboljšali.

U pajm o, da bodo za zbiranje odpadnih  olj odslej res povsod v železarni 
dobro poskrbeli, kajti drugače bo še ena pom em bna investicija -  le vstran 
vržen denar. Aprila bo nam reč začela delovati naprava za čiščenje odpad
nih olj, ki jih  bo m ogoče porabiti za kurivo, kar pom eni, da bo to tudi gos
podarska investicija. Seveda le, če bom o zbrali večino od 3000 nvem ulzij, 
kolikor j ih  vsako leto porabim o v železarni. To pa je  odvisno od  vseh -  
vodilnih in tistih delavcev, ki delajo s tem i snovm i.

M. P.

OSKRBA Z ENERGENTI V 
februaiju 1990

Ker cene energije zaenkrat še m irujejo, so stroški porabljene energije od
visni predvsem  od količinske proizvodnje, v veliki m eri pa tudi od naprav, 
na katerih term ično obdelujem o naša jekla, in seveda od varčevanja pri ob
delavi. Poleg naštetih dejavnikov, ki direktno vplivajo na količino porablje
ne energije in s tem  tudi na  višino stroškov, pa je  treba om eniti še zunanje 
tem perature, ki pa imajo posredni vpliv na  porabljeno energijo in s tem  tudi 
na višino stroškov.

Po okvirnem  izračunu znašajo stroški porabljene energije za februar v 
železarni 32,8 m ilijona din. Na tono  skupne proizvodnje znašajo stroški 
energije 791,80 din, na blagovno proizvodnjo pa 3.234,30 din.

Dobava prim arnih energentov je  bila v m esecu februaiju  v redu. V redu 
so bili vsi porabniki oskrbovani tudi s sekundarnim i energenti, z izjemo s 
kom prim iranim  zrakom , ker im am o še vedno v popravilu zračni kom pre
sor ER 9/2. M anjke pokrivam o z zračnim  kom presorjem  Term om eccanica, 
ki je  nam enjen  za proizvodnjo kisika. To pa vpliva na  večjo dobavo kisika 
iz Tovarne dušika Ruše. V februaiju  sm o ga za norm alno oskrbo porabni
kov dobavili 231.610 kg, kar je  41,13 °/o od  skupno porabljenega. Za potre
be m etalurgije pa sm o uvozili še 8.290 kg argona. Poleg ostalih nabav in 
oskrbe sm o v železarni zbrali še 5.000 1 odpadnega olja, ki ga pokurim o kot 
gorivo na kotlih ali ogrevnih pečeh.

Problem i z oskrbo s kom prim iranim  zrakom  bodo rešeni še v marcu. Iz 
popravila bom o nam reč dobili zračni kom presor ER 9 /2 , dobavljen pa je  bil 
tudi novi vijačni kom presor SVKE-6001, ki pa bo pričel obratovati v aprilu.

Količinske porabe energentov so bile m anjše od plana v povprečju za 
7,5 %. Skupna poraba toplote iz ZP +  PB +  M pa je  bila m anjša za 10,5 °/o. 
Večja poraba od planirane količine je  bila le argona, in to za 17,9 % zaradi 
večje proizvodnje nerjavnih jekel (p ro k ro n ) .

1. Prim arni energenti Poraba Str. v din

Elektro energija 19 127 000 kWh 12 885 557,90
Zem eljski plin 4 509 038 Srn3 10 949 003,36
B utan -p ropan 15 705 kg 61 128,40
M azut 1 284 060 kg 3 564 294,66
Karbid 10 700 kg 69 978,00

2. Sekundarni energenti Poraba Str. v din

Acetilen 3 584 kg. 155 853,00
Industrijska voda 1 569 740 nP 853 119,56
Sanitarna topla voda 8 611 m 3 500 329,45
Para 4 620 820 kg 2 243 978,75
C entralno ogrevanje v ŽR 3 774 000 MWh 2 888 895,56
- v  MR 4 770 000 MWh 1 562 230,18
Kisik 563 141 kg 2 127 585,40
Kom prim irani zrak 5 553 650 ir?  n 673 728,52
Čisti dušik 185 m3 n 3 031,10
Tehnični dušik 23 101 m3 n 32 584,68
Argon 10 968 m3 n 264 764,54

R obert Jam šek
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NOVO V BESEDI IN SLIKI
TEST ZA ORODJARNO. Deju\ n o s u  za  p ro d o r  v sv e t avto

m obilskih karoserij se v Železarni Ravne nadaljujejo. Dogovori m ed fran
coskim  R enaultom  oz. njegovimi kooperanti ter našim i predstavniki so že 
prinesli prve konkretne rezultate. Tako je  R enaultova orodjarna SER, ki iz
deluje orodja za prototipne avtom obilske karoserije in tudi za redno pro
izvodnjo, pri nas že naročila nekaj orodij. S tem  želi ta firm a testirati na
šo Orodjarno, ki bi bila v naš projekt avtom obilskih karoserij pom em bno 
vključena. Zanim ajo jo  predvsem  kvaliteta, rok in cena.

Ce bo O rodjarna test uspešno opravila, bo  že letos prejela dodatna na
ročila.

NOVA PEČ V KOVAČNICI. Ogrevne peči z izvoznim  og
njiščem  v težki kovačnici so ogrom ni porabniki energije (energija predstavlja 
v stroških kovačnice prek 30 %!). Vseh sedem  je  že tudi am ortiziranih, saj 
so stare 28 let, poleg tega pa so bile že večkrat rekonstruirane (z generator
skega plina na  m azut, potem  z m azuta na  zem eljski plin).

M arca so končali dela na prvi peči. Posodobili so celotno, le portal, os
novni temelj in dim nik so ostali stari. Obzidave je  izvedel M onting iz Za
greba, sicer pa je  vsa dela prevzela M etalna M aribor. Vodja projekta iz že
lezarne je  inž. Janez Strah.

Kot je  povedal Josip Ivančič, odgovoren za rekonstrukcije v Kovačnici, 
bodo posodobljene peči porabile okoli 40 % m anj energije, kot je  porabijo

č!e bo denar, nam eravajo na leto posodobiti po dve peči, kar pom eni, 
da bi bil projekt končan leta 1993.

AVTOMATIZIRAJO RAVNALNE STROJE. Jeklo-
vlek je  m ed tistim i našim i obrati, v katerih je  večina strojnega parka avto
m atizirana. .

M arca so končali dela na ravnalnem  stroju URRP 80. V projektu so so
delovali delavci našega razvojnega sektorja, ETS in Jeklovleka ter Petolet- 
ke iz Trstenika in  Kladivaija iz Zirov. Sistem je  delno posnet po nem škem  
ravnalnem  stroju, ki so ga v Jeklovleku dobili pred nekaj leti, sicer pa je  
vanj vloženo dom ače znanje in dom ači m aterial. .

Vse delovne operacije -  nalaganje, šaržiranje, ravnanje in odlaganje so 
avtom atizirane, zato je  zelo zm anjšan fizični napor, hkrati pa bo m anj mož- 
nosti za poškodbe (ročno šaržiranje!).

Preostal je  le še m anjši stroj, pa bo celotna ravnalna linija v Jeklovleku Pripravila- H Merkač
avtom atizirana.

KAM VLAGAMO EKOLOŠKI DINAR, v  množici
cevi od Kovačnice čez M ežo je  kar težko opaziti, kdaj so m ed njim i nove.

Zdaj so, ko končujejo odpraševanje oz. odsesovanje z rafam in z izžiga- 
nja ingotov s plam enom  v Kovačnici. Odsesovanje z rafam bo sam ostojno, 
s t.i. ciklonom , z izžiganja ingotov pa bo priključeno na Flacktovo odpra- 
ševalno napravo iz topilnice.

Investicija je  ekološka -  za izboljšanje m ikroklim e delovnih m est v Ko
vačnici in širše (prej so odbruski padali v M ežo, zdaj jih  bodo zbirali v po
sebnih zabojih).

Širše bom o o projektu še pisali.
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NARAVOSLOVNI DAN V ŽELEZARNI. Že tretje leto imajo osm ošolci Prežihove in ja-
vom iške šole ter včasih tudi katerekoli druge šole v občini (na posnetku so Prevaljčani) enega izm ed naravoslov
nih dnevov v Železarni Ravne. Najprej poslušajo predavanja naših strokovnjakov. Franc Oderlap jim  spregovori 
na splošno o pom enu energije, Robert Jam šek o varčevanju z njo, Jožko Kert ali D arko Rapnik pa o ekologiji. N ato 
si učenci ogledajo energetske naprave v železarni, če kdo želi, pa še kaj več bolj podrobno.

S tem  železarna pom aga ekološko osveščati našo m ladino. >. -

VELIKO ZANIMANJE ZA TUJE JEZIKE

NAGRADA SKLADA 
B. KIDRIČA 

TUDI V ŽELEZARNO

Izm ed 28 predlogov za letoš
nje nagrade sklada Borisa Kidri
ča za izum e in izboljšave je  m ed 
12 izbranim i tudi skupina prof. 
dr. Karel Kuzman in mag. Janez 
P ipan s strojne fakultete v L jub
ljani ter dr. Anton P ra tnekar in 
dipl. inž. Sam o Večko iz Železar
ne Ravne. Nagrado je  dobila za 
razvoj pločevinaste krogelne pi- 
pe.

Sodelovanje m ed  strokovnjaki 
strojne fakultete v Ljubljani in 
Železarno Ravne je  že dolgoletno 
in  pločevinasta krogelna pipa je  le 
eden izm ed rezultatov skupnega 
dela. Skupini je  uspelo uresničiti 
idejo dr. Pratnekaija. Razvila je 
tehnologijo plastičnega preobli
kovanja delov za pločevinaste ar
m ature, konstrukcijo pipe ter iz
vedla testiranje in prototipno pro
izvodnjo. Sledila bo še izdelava 
investicijskega projekta za redno 
proizvodnjo.

N agrado si je  skupina prisvoji
la, ker je  izum ila izdelek, ki ga še 
ni na jugoslovanskem  tržišču in 
takšnega ne v svetu. Posebnosti 
so v konstrukciji, v uporabi m a
terialov in v proizvodnji. To bo 
bistveno ekološko čistejša in 
energijsko m anj zahtevna proiz
vodnja, kot je  pri litih arm atu
rah, zato bo od 40 -5 0  % cenej
ša. Prav cena je  bila eden izm ed 
prvih m otivov za razvoj pločevi
nastih arm atur, drugi m otiv pa je 
bil predpis, ki določa, da bo z le
tom  1992 po evropskih norm ah 
CEN prepovedana uporaba ar
m atur iz sive litine za vodovo
de in plinovode pod zemljo, kot 
edino nadom estilo  za lite indus
trijske arm ature (do 40 barov pri
tiska) pa bodo pločevinaste. Zato 
se seveda tudi za prodajo tega iz
delka (ves spekter od D N  15 do 
DN 100 ali 9 vrst arm atur) ni 
bati. Tržišče je  že raziskano. Za
radi ekoloških zahtev (plin!) se bo 
odprlo v Jugoslaviji, sedanji naj
večji tuji kupec K rom bach bo pri 
nas nabavljal še naprej, zanim a
nje na  novo pa je  v finski firmi 
NELES. Približna sedaj ocenjena 
vrednost m ožne prodaje je  10 m i
lijonov D EM  letno. Izdelek bo iz
ključno proizvodni program  PE 
A rm ature, pločevinaste dele (od- 
preske) pa naj bi oblikovali in va
rili v M onterju. Pločevino bi na
bavljali na Jesenicah. Letos naj 
bi za proizvodnjo naredili investi
cijski načrt, projekt pa začeli izva
jati takoj, ko bo spet zelena luč 
za investicije. Da se ne bo kdo vri
nil, bo treba z načrtom  pohiteti.

Dr. Pratnekar, ki je  v im enu 
nagrajencev spregovoril za Fuži- 
nar, je  naglasil, da 2700 din vsa
kem u, kar je  nagrada, ne pom eni 
največ. Večje priznanje, da so bili 
v ostri konkurenci izbrani, in z 
železam iškega aspekta dejstvo, 
da ta nagrada preredko zaide v 
železarno, tokrat pa je.

Izbrana skupina je  nagrado 
prejela 11. aprila v skupščini Slo- 
venije.

Čestitamo!
H. M erkač

Spom ladi smo se v železarni m no
žično začeli učiti tiye jezike. Zato 
smo naprosili Ano Pavše, dipl. org. 
dela, strokovno delavko pri razvoju 
kadrov, za kratko izjavo o tem izo
braževanju naših delavcev.

»D anes je  prav gotovo nujno, da 
vodilni in strokovni delavci aktivno 
obvladajo vsaj en  svetovni jezik. Vsa
ko sodobno podjetje si m ora za to 
prizadevati oz. si to postaviti v cilje. 
Slovenci m enda v primerjavi z bolj 
razvitimi ne slovim o po obvladova
nju tujih  jezikov. Vzroki za to so v 
odnosu  do učenja in v načinu uče

nja tujih jezikov v osnovni in sred
nji šoli, kjer se tuje jezike samo 
učimo, naučim o pa se jih  ne. Vse to 
še posebej velja za naš konec in na
še podjetje. Koliko naših vodstvenih 
oz. vodilnih ter strokovnih delavcev 
aktivno (s potrdilom  centra za tuje 
jezike) obvlada en tuj jezik? Zelo 
malo!

V železarni se v zadnjih letih nis
m o organizirano lotili poučevanja 
tujih jezikov (razen priprave m on
terjev in drugih iz SiD za m ontažo 
stiskalnic v ZDA). Ljudje so se 
vključevali v tečaje pri delavskih u n i
verzah, stroške tečajev sm o porav
nali, če je  kom isija za kadre ugoto
vila, da udeleženec potrebuje zna
nje tujega jezika pri delu.

Že nekaj časa pa so se kazale po
trebe po nekoliko širšem  pristopu k 
učenju tujih jezikov -  predvsem

nemškega. Pobude so prihajale iz 
nekdanjih  tozdov (SGV, SiD), psi
hologinje so v razgovorih s strokov
nim i delavci zabeležile veliko po
treb, nu jn ih  za uspešno delo, v no 
vem bru 1989 pa sm o na pobudo 
Delavske univerze Ravne začeli zbi
rati potrebe za tečaj nem škega jez i
ka za poslovodne in druge vodilne 
delavce. Na ta dopis so ravnatelji 
oz. vodje prijavili zelo veliko kandi
datov, tako strokovnih delavcev kot 
vodij z zelo različnim  predznanjem  
nem škega jezika (srednješolsko 
učenje, začetni tečaj ali še to  ne).

Tako sm o prišli do  naslednjih po
treb: 60 kandidatov za začetni te
čaj, 16 za zunanjo trgovino in okoli 
90 kandidatov za nadaljevalni tečaj 
nem škega jezika. Prav gotovo pa bi 
ob  širšem  ugotavljanju potreb prišli 
še do večjih številk. (Tudi sedaj se 
nam  zbirajo potrebe za naslednji te
čaj).

Ker so se vsi želeli učiti nem ščino 
takoj, sm o uspeli začeti z dvema 
začetnim a (42 kandidatov) in trem i 
nadaljevalnim i tečaji s 67 kandidati 
(nadaljevalni I, v katerega so vklju
čeni tisti, ki že imajo opravljen te
čaj iz nem ščine, nadaljevalni II, v 
katerega naj bi bili vključeni kandi
dati, ki obvladajo srednješolski pro
gram).

Tečaje nem ščine vodijo tov. Vera 
Sterže z DU  Radlje, profesorici Čer- 
taličeva in Eijavčeva z DU Ravne ter

v lastni izvedbi prof. Lajm iševa. 
Učenje za delavce v zunanji trgovini 
izvajamo s C entrom  za tuje jezike v 
Ljubljani prek D U  Ravne (glede na 
sprem enjeno zakonodajo za zuna
njetrgovinsko poslovanje ter obve
zen izpit in registracijo, gre pa za 
izpopolnjevanje, dopolnjevanje zna
nja jezika).

Pri tako široki akciji učenja tujih 
jezikov se seveda pojavljajo tudi pro
blemi. Izstopata predvsem  dva. Prvi 
je  pom anjkanje kvalitetnih izvajal
cev, saj jih  DU, ki so v večini pri
m erov organizatoiji teh tečajev, le

težko dobijo. Na drugi strani pa je  
vprašanje, ali sm o mi pripravljeni 
plačati najbolj kvalitetne predavate
lje, ki računajo 30-40  D EM  na uro. 
Drugi problem  pa je  (nep rip rav lje 
nost za resno učenje. Najprej se po
sam ezniki za vpis v tečaj borijo, do 
kazujejo, kako potrebujejo to znanje, 
po nekajkratni udeležbi, ko ugotovi
jo , da jezika na  tečaju ne vlivajo v 
glavo, am pak se ga m oraš naučiti 
sam, pa enostavno odnehajo in se 
prepišejo v »kandidata« za naslednji 
(jesenski) term in. U gotavljam o torej 
veliko osip.

Treba je  še povedati, da tečaji po
tekajo popoldne v kandidatovem  
prostem  času, da so udeleženci pla
čali stroške za učbenik sami in da 
železarna krije stroške tečaja «

H M .
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PREBRALI SMO ZA VAS

INOVATIVNOST 
V VELIKIH PODJETJIH

NAČELA PRI 3M
Prim erna velikost divizij: Oddelki 

(divizije) smejo biti sam o tako veliki, 
da direktorji poznajo vse delavce po 
im enih. Če prodaja oddelka preseže 
250 do 300 m ilijonov dolarjev, ga 
razdelijo.

T olerantnost do napak: Podjetje 
podpira eksperim entiranje in tvega
nje, saj je  le tako m ožnost, da odkri
jejo  nov uspešen izdelek. Divizija 
m ora zaslužiti 25 odstotkov svojega 
prihodka z izdelki, ki so mlajši od 
pet let. Cilj bodo verjetno dvignili 
na  30 odstotkov.

M otiviranje uspešnih: Če kdo iz 
podjetja dobi zam isel o novem  izdel
ku, im a m ožnost, da sestavi akcijsko 
skupino, ki bo izdelek razvila. Plača 
in položaj se višata v skladu z uspe
h om  novega izdelka. Človek, ki vodi 
skupino, im a m ožnost, da v perspek
tivi vodi svoj proizvodni obrat ali di
vizijo.

Sodelovanje s kupci: Raziskoval
ci, ljudje iz m arketinga in vodje obi
skujejo svoje stranke in jih  vabijo, 
naj sodelujejo na  sestankih, na ka
terih razpravljajo o  novih izdelkih.

Tehnologija pripada vsem: Novo- 
razvito tehnologijo imajo pravico 
uporabiti tudi v drugih delih podjet
ja. „

Ne uniči zam isli: Ce se razvoju 
neke zam isli ne  posveti eden izm ed 
oddelkov 3M, im a vsak zaposleni 
pravico porabiti 15 odstotkov svoje
ga delovnega časa, da dokaže, d a je  
zam isel vredna izpeljave v prakso. 
Če potrebuje denar za raziskave, ima 
m ožnost, da dobi notranjo podporo. 
Vsako leto dodelijo tudi do 90 pod
por po 50.000 dolarjev.

Kako to delgjo drugod
Rubberm aid: 30 odstotkov pri

hodka m orajo dati izdelki, razviti v 
zadnjih petih letih. Zam isli je  treba 
iskati povsod. T renutno  razmišljajo, 
kako bi naredili posode za sm eti z 
»aerodinam ično obliko«.

H ew lett-Packard: Raziskovalce
prepričujejo, naj porabijo 10 odstot
kov časa za povsem  svoje zamisli. 
Laboratoriji so jim  odprti 24 u r na 
dan. Oddelki m orajo biti m ajhni, da 
se lahko v njih razvije duh pripad
nosti, ki edini lahko ustvari tržne u s
pešnice, kakršen je  na  prim er Laser 
Jet laserski tiskalnik.

Dow C orning: Oblikuje razisko
valne skupine skupaj s svojimi stran
kami.

M erck: Raziskovalci im ajo m ož
nost (se pravi imajo čas), da iščejo 
nove izdelke; sam o tveganje prinaša 
velik prihodek. Prim er: potem  ko je  
neki znanstveni časopis objavil, da 
nova sredstva proti holesterolu ver
jetno  ne bodo uspešna, so pri Mer- 
cku trm asto vztrajali pri raziskavah. 
Njihov novi izdelek bo, kot kaže, 
velik uspeh.

G eneral E lectric: Razvija izdelke 
skupaj s strankam i. Njihov oddelek 
za plastiko je  z BMW -jem izdelal 
dele za karoserijo iz term oplastičnih 
elem entov.

Johnson and Johnson: Vsakdo 
ima pravico do zm ote. Im ajo veliko 
sam ostojnih enot, v katerih spodbu
jajo izum e, kakršni so na prim er 
očesne leče za enkratno uporabo.

Black and Decker: N enehno išče
jo  nove izdelke. Poseben odbor išče 
ideje pri kupcih. Zadnji uspehi: aku
m ulatorski izvijač ter thundervolt, 
akum ulatorski vibracijski vrtalnik z 
veliko zmogljivostjo.

(Vir: RR, 1989/6)

TEST

ALI SEM PODJETNIK

Odgovorite z: D a ali Ne

1. Ali vaša želja, da bi izboljšali 
stvari, zavzem a prav toliko vašega 
časa, kot izpolnjevanje nalog, ki pri
spevajo k tem u, da bi obdržali stva
ri take, kot so?

2. Ali se navdušujete nad tem , kar 
delate na delovnem  m estu?

3. Ali razm išljate o novih poslov
nih idejah, ko se vozite v službo ali 
ko se tuširate?

4. Ali si znate predstavljati kon
kretne korake za izvedbo, ko pre
mišljujete o tem , kako uresničiti svo
je  ideje?

5. Ali od časa do  časa zaidete v 
težave, ko delate stvari, ki presegajo 
vaša pooblastila?

6. Ali lahko zadržite zase svoje ide
je  in se uprete skušnjavi, da bi vsa
kom ur govorili o  njih, dokler jih  nis
te preverili in razvili za njihovo ure
sničitev?

7. Ali ste v preteklosti uspešno 
prebrodili težavna obdobja, ko se je 
zdelo, da stvari, na katerih delate, 
utegnejo propasti?

8. Ali im ate več privržencev ali kri
tikov kot si želite?

9. Ali im ate v službi m režo prija
teljev, na katere lahko računate, da 
vam  bodo pomagali?

10. Ali se hitro vznejevoljite nad 
nespretnim i poskusi drugih, ko po
skušajo speljati vaše zamisli?

11. Ali si lahko zamišljate, da bi 
presegli naravno težnjo perfekcionis
ta, ki opravi vse delo sam in bi na 
ta način skušal deliti odgovornost 
za svoje ideje s skupino?

12. Ali bi se bili pripravljeni od
reči delu plače v zam eno za prilož
nost preizkusiti svojo poslovno za
misel, če bi bila nagrada za uspeh 
dovolj velika?

Č e . ste odgovorili z Da večkrat 
kot z Ne, potem  obstaja verjetnost, 
da se že obnašate kot podjetnik.

(Vir: N aše delo, 1989/1)
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NAPREDOVANJE IN RAZVOJ 
ZAPOSLENIH

(Povzetki rezultatov raziskave v železarni)

ODNOS MED ZAZNANIM IN DEJANSKIM NAPREDOVANJEM
Z anim alo nas je, kako anketiranci 

razum ejo napredovanje in kako se 
njihovo dojem anje pokriva z dejans
kim napredovanjem .

Postavili sm o vprašanje o tem, 
kaj zaposlenim  pom eni napredova
nje. Izbirali so lahko m ed naslednji
mi odgovori: višji vodstveni ali vodil
ni položaji, višji dohodek, višja izo
brazba, zahtevnejše delo in sam o
stojnejše delo. Odgovori kažejo, da 
je  napredovanje izredno kom plek
sen pojav. Anketiranci so nam reč 
izbirali kom binacijo odgovorov, še 
največkrat vse navedeno, karkoli od 
navedenega razen višjega vodstvene
ga položaja; višji osebni dohodek in 
karkoli od navedenega razen vodst
venega položaja; višji vodstveni po
ložaj in karkoli od navedenega. 
Hkrati pa je  značilna tudi izrazita 
nedefiniranost zasnov napredova

nja, saj anketirancem  le-to pom eni 
»karkoli«, zanim ivo pa je  tudi to, 
da so na 2., 3. in 5. m estu kom bi
nacije pom enov, ki vključujejo vz
pon v vodstveni hierarhiji. To opo
zarja, da vodenje pom eni ljudem  ve
liko odgovornost, brem e in izpostav
ljenost konfliktom ; treba ga je  torej 
narediti bolj privlačnega. Želeli sm o 
preveriti tudi, kako zaznavanje na
predovanja (ozirom a nazadovanja) 
ustreza dejanski m obilnosti. Postavi
li sm o vprašanje o številu napredo
vanj v organizaciji.

Delež delavcev, ki so izjavili, da 
so napredovali, je  zelo velik (70 %). 
Če to prim erjam o s premiki na do 
hodkovni lestvici v letih 1978-1987, 
se pokaže, da več delavcev m eni, da 
so napredovali, kot pa to kažejo ob 
jektivni podatki. Vzrokov za razko
rak je  lahko več: anketiranci so v 
odgovorih upoštevali daljše časovno 
obdobje, kot pa je  bilo obdelano v 
form ulacijah; za kriterij napredova
nja ne upoštevajo le vertikalnih pre
m ikov na lestvici plačilnih razredov 
ipd.

P odobna situacija je  tudi glede za
znavanja stagnacije. Več posam ezni
kov je  stagniralo, kot pa si to misli.

Povezanost m ed percepcijo napre
dovanja in  stagnacije z m obilnostjo 
na posam eznih  lestvicah kaže, d a je  
m alo usklajenih odgovorov -  na do
hodkovni lestvici je  le 38 % takih 
odgovorov -  kar pom eni, da se sub
jektivno m nenje o napredovanju ozi
rom a nazadovanju ujem a z objektiv
nim i podatki o napredovanju oziro
m a nazadovanju. Veliko je  navidez
nega napredovanja. Vendar pa so de
leži prikritega napredovanja še ve
dno  večji na dohodkovni kot pa na 
ostalih lestvicah. To pa pom eni, da 
delavci napredovanje na izobrazbe
ni, delovni in vodstveni lestvici 
m nogo bolje zaznavajo kot napredo
vanje na dohodkovni.

Kriteriji napredovanja

Kriteriji napredovanja so filtri, ki 
nekaterim  posam eznikom  om ogo
čajo napredovanje, drugim  pa ga 
onem ogočajo.

Om eniti je  treba velik delež tistih 
(16 %), ki ne vedo, kaj organizacija 
od njih pričakuje, da bi jim  om ogo
čila vzpon na m obilnostn ih  lestvi
cah.

N a vprašanje o razlogih za njihovo 
napredovanje je  velik delež anketi
rancev navajal kom pleksnejše razlo
ge. Tako je  več kot tretjina naštela 
večino razlogov, dobra petina pa izo
braževanje in izpopolnjevanje, tem u 
pa v m anjši m eri sledijo delovni staž 
in delovne izkušnje.

Še večji delež zaposlenih pa tudi v 
prihodnje zagovarja kom binacijo 
kriterijev za napredovanje. M ed po
sam eznim i razlogi pa je  na prvem 
m estu izobraževanje in usposablja
nje, nato sledijo delovni staž in de
lovne izkušnje ter doseganje delov
nih rezultatov.

G lede kriterija delovni staž in de
lovne izkušnje s e je  pokazalo, da se 
je  v organizaciji ta kriterij uporabljal 
v skladu s pričakovanji organizaci
je, vendar pa so m u po m nenju  an 
ketirancev dajali prevelik poudarek. 
G lede kriterija izobraževanje in us
posabljanje prevladuje m nenje, da 
se je  z njim  pretiravalo. Razlike med 
želeno in norm ativno uporabo tega 
kriterija so celo v razm erju 1 : 7, 
m ed želeno in dejansko pa 1 : 6. 
Kriterij doseganja delovnih rezulta
tov je  bil po m nenju  delavcev pre
m alo upoštevan v preteklosti, pa tu
di v organizacijskih pričakovanjih. 
Ta kriterij bi m oral dobiti vsaj takšno 
veljavo kot delovni staž in delovne 
izkušnje.

Zaključim o lahko, da je  treba v pri
hodnje pri napredovanju uporabljati 
kom pleksne kriterije in to še bolj 
kot doslej -  večji pom en je  treba 
dati doseganju delovnih rezultatov, 
manjši pa form alnem u izobraževa
nju in usposabljanju ter principu se- 
nioritete.

Vpliv na napredovale

Delavce sm o vprašali, kdo je  od lo
čilno vplival na njihovo napredova

nje (če so napredovali) in kdo bi po 
njihovem  m nenju  m oral imeti odlo
čilen vpliv.

V  naši organizaciji so respondenti 
največji vpliv za lastno napredovanje 
pripisali neposredno nadrejenim  (19 
%) ter neposrednim  vodjem  in d ru
gim, a brez višjih vodilnih (27 %).

Po njihovem  večinskem  m nenju  
pa bi bilo najbolje, če bi na  napre
dovanje imeli največji vpliv nepo
sredni vodje ter višje nadrejeni vo
dilni delavci ter drugi. Anketiranci 
želijo, da bi bil vpliv neposredno 
nadrejenih m anjši, vpliv višjih vodil
n ih pa večji. Vpliv kadrovske službe 
je  bil v preteklosti skrom en, vendar 
naj bi se povečal. Vpliv sodelavcev 
na napredovanje je  bil opazen, ven
dar pa se anketiranci zavzem ajo za 
njegovo zmanjšanje.

Torej: ključni dejavnik pri napre
dovanju naj bi bili še naprej nepo
sredno nadrejeni, ki pa bodo m orali 
še bolj sodelovati z višjimi vodilnim i 
in strokovnim i službam i ter m orebiti 
s sodelavci prizadetih.

ALI ZA PO SLEN I Ž E L IJO  NA
PREDOVATI IN KAJ PRIČAKU

JE JO

Aspiracije ali želje po napredova
nju kažejo na  obstoječe m ožnosti, 
da bi zaposlene dodatno m obilizira
li. Podatki o le-teh so zbrani za ob
dobje 1985-1987.

Petina zaposlenih je  izjavila, da ne 
želi napredovati. Ostali to  želijo 
predvsem  v strokovni hierarhiji, do
bra desetina pa je  zainteresirana za 
hkratno napredovanje na strokovni 
in vodstveni lestvici, kar izboljšuje 
izredno nizko pripravljenost za na
predovanje v vodstveni hierarhiji.

Ženske imajo nižje aspiracije po 
napredovanju, vendar pa je  pri nas 
več žensk kot m oških izrazilo željo

po napredovanju v vodstveni hierar
hiji.

Aspiracije po napredovanju izrazi
to padejo šele po dveh tretjinah ozi
rom a v drugi polovici delovne karie
re, kar je  izredno pozitivno za celo 
življenjsko kariero.

Ugotovili sm o, da dosedanje na
predovanje dviga aspiracije po na
daljnjem  napredovanju, vendar le do 
določene pogostnosti; tisti, ki so več
krat napredovali, so m anj pripravlje
ni na ponovno napredovanje, kar pa 
lahko razložim o s tem , da gre ver
jetno  za starejše delavce ob  koncu 
njihovih karier ozirom a za dosežen 
»plato«.

Kako pa je  m ogoče dvigniti aspi
racije za napredovanje?

Izkaže se, da so tovrstne aspira
cije višje pri tistih, ki so vključeni v 
izobraževanje ali pa se v večji meri 
sam oizobražujejo. Del usposablja
nja za vodenje je  tudi nam estništvo. 
Zato so aspiracije po napredovanju 
(v vodstveni in tudi v strokovni h i
erarhiji) višje od tistih, ki so že kdaj 
nadom eščali svojega vodjo.

Na splošno pa se najvišje aspiraci
je  po napredovanju pojavljajo pri tis
tih zaposlenih, ki so se v organiza
ciji zaposlili kot štipendisti ali pa na 
povabilo njihovih vodilnih in stro
kovnih delavcev.

Pričakovanja napredovanja pa 
vsebujejo oceno realnih m ožnosti za 
napredovanje, zato so tudi nižja od 
aspiracij. V  železarni je  le 30 % 
vprašanih izjavilo, da so prepričani v 
svoje napredovanje.

Zveze m ed pričakovanim  napre
dovanjem  in spolom , delovno stabil
nostjo ozirom a m enjavanjem  orga
nizacij ter delovnim  stažem  so po
dobne kot v prim eru aspiracij. Ena
ko velja za različne oblike izobraže
vanja in sam oizobraževanja.

Pričakovanja napredovanja so pa 
najbolj povezana z dosedanjim  na
predovanjem  na plačilni lestvici, pa 
tudi z napredovanjem  na lestvici for
m alne izobrazbe, slabše pa z ostali
mi lestvicami. To je  razum ljivo, saj 
je  lahko le napredovanje na  plačilni 
lestvici tako pogostno, da konsistent
no deluje tudi na pričakovanja.

Andreja Č ibron
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ZA RAZV OJF U Z I N A R
IZZIV 1992

O pojm u Evropa 1992 se je  že veliko 
govorilo in pisalo, ta članek pa se bolj 
opredeljuje do  p ro b lem a  standardizacije 
in teh n ičn ih  rešitev različnih  problem ov 
v Evropski skupnosti in  do vključevanja 
Jugoslavije vanjo.

Evropa je  speči velikan, v endar m a- 
nagerji in investitorji spoznavajo, da bo 
v devetdesetih  letih  postala za številne 
panoge najh itre je  rastoči trg  na  svetu. 
U stvarjanje velikega trga daje Evropi 
m ožnosti, da bo  p rebrodila  svoje s truk tu 
ralne težave. V  devetdesetih  le tih  bo po 
stala potrošniška d ružba  v am eriškem  sti
lu.

Kako velik je  delež  ES v prim erjavi z 
drugim i svetovnim i trgi, n am  prikazujejo 
skice.

predpisi, na to  standardi, po tem  pa certi- 
fikacijski in avtorizacijski postopki. T eh 
n ične predpise sprejem a zakonodajalec 
predvsem  zaradi oh ran jan ja  zdravja, var
nosti in okolja. S tandardi pa še n iso  prav
no obvezni v to likšni m en , kot to pred la
gajo zasebne  nacionalne  organizacije za 
s tandardizacijo: D IN , A FN O R , BSI,... Ti 
s tandardi im ajo  včasih skoraj zakonski 
status, ker sluzijo  kot referenca, tako na 
p rim er pri zavarovanju, ponu d b ah  na 
javn ih  trgih... Certifikacijski in  av toriza
cijski postopki pa služiw za  preverjanje, 
ali je  kakšen proizvod v skladu s predpisi 
ali standardi. Ko se to  preveri, se izda 
u strezen  certifikat. Velika pom anjkljivost 
pri tem  je , da se ti certifikati m ed  drža
vami ne priznavajo, kar pom eni v naj
boljšem  p rim eru  d odatno  testiranje, v

Prebivalstvo v milijonih

ES

ZDA 241 ] ©
Japonska £ 121 ©
Svet

Japonska/
■~\382/  Ostali svel

Zunanja trgovina v 
milijardah US S

Značilnosti evropskega m onetarnega 
sistem a so: posebna denarna enota 
(E C U —2,07 m arke), sistem  določanja 
deviznih tečajev, način  intervencije cen
tra ln ih  bank na deviznih  trgih, m eh an i
zem  m edsebojnega kreditiranja, delna 
centralizacija m ed n aro d n ih  den arn ih  re
zerv članic.

O snovni cilj, ki si ga je  skupnost za
stavila, ko se je  lo tila  ustvarjanja e n o t
nega trga, pa je  bil poceniti pro izvodnjo 
in povečati konkurenčnost gospodariva. 
O b tem  je  nale tela  na številne pregrade: 
m ejna kontrola, carinska papirnata  vojna 
(Evropa v svoji notranji trgovini lahko 
shaja z eno  sam o carinsko deklaracijo), 
številni s tandard i in različni tehnični 
predpisi, p ro tekcionistična praksa v zvezi 
z javnim i trgi in končno  različna trgovska 
zakonodaja. Skupni no tran ji trg  bo kori
stil 320 m ilijonom  potrošnikov in tiso 
čem  podjetij.

Evropska podjetja sam a štejejo različ
ne nacionalne  predpise in tehn ične  stan 
darde za enega na jhu jših  problem ov, s 
katerim  se srečujejo, kadar delujejo na 
evropski ravni. V m ehan izm u  pregrad 
gre za razlike, ki jih  v dvanajstih  drža
vah skupnosti kažejo najprej tehnični

100

Japonska

B lagovn e r ez erv e

najslabšem  pa zavračanje.
P rost prom et blaga in storitev znotraj 

ES zahteva en o tn e  no rm e in standarde, 
zato  bodo ekspertne skupine skupaj s ko
m isijam i za standardizacijo  in kakovost 
tudi konkretno  pom agale zlasti srednjim  
in m anjšim  podjetjem  v pripravah in še 
zlasti s strokovnim i nasveti in konkreti
zacijo n jihovih  nalog. Evropski standardi 
pri tem  ne bodo sam o kažipot za pripravo 
n acionaln ih  standardov, am pak jih  bo 
treba v celoti sprejeti brez popravkov in 
dodatkov. ETSI (Evropski kom ite za te
lekom unikacije) bo  seveda m oral sodelo
vati tudi z drugim i m ednarodn im i inšti
tucijam i, ki se ukvarjajo s s tandardi in 
standardizacijo , da se delo ne bi podva
jalo. S sodelovanjem  pa bo delo lahko 
širše zastavljeno, kar bo  dajalo tud i večje 
m ožnosti za uspeh. Področja, ki jih  je  
že zdaj zajela skupna evropska standar
dizacija, so na prim er: igrače, gradbeni 
m aterial, e lektrična in terferenca in  var
nost strojev. Če se zdi to  na prvi pogled 
m alo, je  treba povedati, da sam o varnost 
strojev zadeva okoli polovico pro izvod
nje evropske stro jne industrije.

Poleg tehničnega razvoja sistem a im a 
ES še en  cilj, uveljavitev evropskega

standarda v svetovnem  m erilu . Seveda pa 
ni m ogoče pričakovati, da bi se evropski 
s tandard  že naslednje  leto  uveljavil kot 
svetovni.

Prib ližen  postopek sprejem anja evrop
ske n o rm e  je  naslednji:

T ehn ičn i b iro  sprejm e predlog za p ro
jek t novega evropskega standarda. T eh
nični kom ite nared i delovni predlog na 
osnovi zbira u s trezne  dokum entacije. 
CEN  (Evropski kom ite  za standard iza
cijo) /C E N E L E C  (Evropski kom ite za 
standardizacijo  v e lektro tehnik i) organi
zira javno  6-m esečno obravnavo. P o ja v 
ni obravnavi zberejo  pripom be, čem ur 
sledi form alno glasovanje, kjer je  točno 
določeno, koliko glasov im a posam ezna 
članica C E N /C E N E L E C . K ončni rezu l
ta t je  lahko evropski s tandard  EN  ali u s
kladitveni dokum ent.

Za A m eričane evropska skupnost ni le 
ospodarski, pač pa tudi politični pro- 
lem. V Z D A  se bojijo, da bo  Evropa v 

svojem  pristopu do pravil in standardov 
skrivaj pripravila predpise, in  to  take, ki 
bodo  prizadeli am eriški izvoz. V CEN  in 
CEN EL EC  so jim  že odklonili status 
opazovalca. O b tem  A m eričani opozarja
jo , da je  A m erican N ational S tandards 
Institu te  odp rt za evropske partneije.

S tandardizacija  je  pa kljub v sem u tako 
zahtevna, d a je  tud i v Evropi ne bodo  iz
peljali tako hitro, kot so načrtovali in  ta 
ko do  konca leta 1992 verjetno na stari 
celini ne bodo uspeli poeno titi vseh 
standardov.

V Jugoslaviji sm o potrebovali več kot 
tri leta, da sm o sploh  začeli razm išljati o 
nu jnosti tesnejšega sodelovanja z  evrop
sko skupnostjo  po le tu  1992. T oda tudi 
po enem  letu, odkar je  ZIS spoznal po
trebo po oblikovanju  strategije našega 
vključevanja v Evropo, te  strategije še n i
m am o, torej tud i jugoslovanske Bele 
knjige ne. V  nasprotju  z nam i pa se vse 
druge države, ki n iso  članice dvanajste
rice, pripravljajo na  Evropo 1992 in im a
jo  za to izdelane program e prilagajanja. 
Za nas ni po trebno  sam o prilagajanje na 
tistih  področjih , ki so obdelana  v Beli 
knjigi skupnosti, pač pa tud i tam , kjer 
sm o daleč od  sedanje stopnje razvoja v 
Evropi, in tam , kjer naše  delovanje teče 
čisto po drugačn ih  tirnicah. To p a je  npr. 
statistika z drugačnim i statističn im i m e
todologijam i ali davčni sistem .

E den prvih korakov za vstop v Evropo 
bi bil vključitev v EFTA , čeprav za pol
nopravno članstvo niti za pridružitev 
združen ju  naša država še nikoli ni jasno  
prosila. Za vstop npr. v evropsko organi
zacijo C E N /C E N E L E C  bi zadostovala 
že kvalifikacija o  tem , da nam eravam o v 
doglednem  času postati član sveta Evro
pe ali EFTA. Na drugi strani pa v svetu 
Evrope in v krogih E FT A  prevladuje pre
pričanje, da so dale  reform e na M adžar
skem  in Poljskem  bolj ja sn e  in določne 
odgovore kot kontroverzni notranji pro
cesi v Jugoslaviji. Č lanstvo v EFTA  pa bi 
povečalo ugled in okrepilo  zaupanje  v 
naše gospodarstvo, čep rav je  jugoslovan
ska m enjava z d ržavam i EFTA  so razm er
no m ajhna.

Največji del b rem ena  pri vključevanju 
v Evropo 1992 bodo  nosila  podjetja. T o
da m ožn o st za uspeh bodo  im ela sam o 
učinkovita podjetja z dobro  strategijo, ki 
bodo lahko delala v dem okratični d ružbi, 
v odprtem  gospodarstvu in ob  prim erni 
strateški politiki države. T oda jugoslo 
vanska podjetja so postavljena p red  dvoj
no nalogo: če želno  sodelovati s kakš
n im  podjetjem  iz ES, se m orajo najprej 
seznaniti z novim i bruseljskim i predpisi, 
s tandard i, no rm am i, postopki, prepoved
mi in še cem , kar predpisuje Bela knji
ga; nato  pa m orajo  še preveriti, ali je  
bruseljska pobuda že v kom ponirana tudi 
v zakonodajo  države, v k a te rije  partner, 
s katerim  želijo sodelovati, č e  ni, se je  
treba seznaniti tudi z začasnim i državni
mi predpisi. Kajti države, ki sodelu jejo  s 
članicam i ES, m orajo  poznati tako b ru 
seljske predpise, kot tudi zakonodajo  dr
žav, s katerim i poslujejo. T ržno  gospo

darstvo in politični p lu ralizem  pa bosta 
izkaznica za vstop v Evropo.

Če pa bo  Jugoslavija odrin jena s trga 
skupnosti, bom o krivi predvsem  sam i, 
kajti evropskim  in tegracijam  bi se m orali 
prilagajati ne glede na to, kdaj se bom o 
lahko zares vključili vanje.

Kako pa se v Sloveniji organizirati, da 
bi bili v procesu  prilagajanja skupnem u 
evropskem u trgu čim bolj učinkoviti?

1. G ospodarska zbornica  Slovenije je  
v okviru obsto ječe organiziranosti struk
tu r  in služb  form irala organizacijski p ri
stop k sprem ljanju  problem atike z n am e
nom  zagotoviti cim večjo pom oč pod jet
jem .

2. Pri Izvršnem  svetu SR Slovenije je  
v okviru republiškega kom iteja za m ed
n arodno  sodelovanje fo rm irana delovna 
skupina za obravnavo te  tem atike.

3. V fo rm iran ju je  koordinacija  SR Slo- 
venije, katere naloga bo  delo na navede
nem  projektu  m ed posam eznim i subjek
ti v republiki.

Tako je  v sm islu te  organiziranosti 
za naše podjetje najbolj kom peten tna 
G ospodarska zbornica, da zagotovi pre
tok inform acij in strokovno pom oč pri 
preučevanju  posam eznih  zadev z nam e
nom  priti do  ustrezn ih  rešitev. Pri oprav
ljanju te naloge bo G ospodarska zbo rn i
ca seveda m orala  vključiti tudi druge 
institucije  iz republike, ki se vsebinsko 
ukvarjajo z navedenim i področji (npr. 
CTK, različn i instituti).

Kot podjetje, ki plasira svojo prodajo 
tudi na zapadne trge, se že prilagajam o 
evropskem u trgu. Prim erjam o tuje in  n a 
še s tandarde, prilagajam o tehno loške  in 
druge predpise. Veliko pozornost posve
čam o standardizaciji, klasifikaciji in tip i
zaciji delov, sklopov, postopkov itd ., ki 
im a vpliv tako na konstrukcijo  (m anj n o 
vih načrtov, skrajšan čas konstru iranja), 
tehno log ijo  (zm anjšam o število novih 
tehnologij, skrajšam o čase izdelave no 
vih tehnologij, zn ižam o stroške pri novih 
in obsto ječih  tehnologijah), proizvodnjo 
(zm anjšam o čase izm enjave orodij, zn i
žujem o stroške pro izvodnje za 1 kos, po
večam o zasedenost strojev) in na  m ate
rialno poslovanje in kalkulacije (znižam o 
režijske stroške, izboljšam o evidenco, či
stim o zaloge, skrajšam o čase izdelave 
kalkulacij). U rejenost v lastni hiši je  prvi 
pogoj za vključevanje v m ednarodn i si
stem . Korak naprej sm o naredili tudi s 
tem . da sm o predlagali naše najboljše 
s trokovnjake za vključitev v tehn ične  od 
bore ISO in CEN ECISS s področja m e
talurgije in m ehanske predelave in tudi 
od tega pričakujem o hitrejše napredo
vanje, več inform acij o poteku dela, raz
nih sp rem em bah  in novostih.

Ti odbori so:
-  o d b o r za preizkušanje brez poškodo

vanja /  preizkus brez  porušitve
o d b o r za m ehansko  preizkušanje ko

vin /  za m ehansko  in fizikalno preizku
šanje kovin

o d b o r za tehn ične zahteve za dobavo 
in kontro la  kakovosti /  dogovorjene oz 
nake za jek la

o d b o r za konstrukcijska jek la , kako
vost /  jek la , ki so predvidena za top lo t
no  obdelavo, legirana in avtom atska je 
kla

o d b o r za oblikovano in paličasto 
jek lo  /  kovani jek len i kosi.

U pam o, da bo tudi to eden izm ed na
činov h itrejše in bolj agresivne konkuren 
ce podjetjem  v Evropski skupnosti, če
prav je  pred nam i še ogrom no dela, pre
den  se bom o zares vključili v Evropo 
1992.

A nita Pečolar, 
pripravnica v 

O E TR A N SFER  IN FO R M A CIJ -  
s tandardizacija

L iteratu ra:
-  G ospodarski vestnik od  24. febr. 1989 
do 15. dec. 1989
-  D okum enti o evropski standardizaciji, 
ki so dosegljivi v s tandardoteki
-  Prevod Bele knjige
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Smo na Ravnah ubrali pravo pot
Z m nožičnim i inovacijami sm o se 

začeli v naši železarni resneje ukvar
jati leta 1965.

Kako je  bilo

Začetek je  bil bolj kilav; inovacije 
je  obravnavala kom isija za racionali
zacije, sleherni uspeli inovaciji pa je  
sledilo eno plačilo, ki sm o m u rekli 
odškodnina.

Leta 1969 sprejm em o obsežnejši 
pravilnik s 37 členi, inovacije obrav
nava ista kom isija, odškodnine pa se 
zaradi spodbujanja inovacij poveča
jo.

Leta 1975 ugotovim o, da pravilnik 
ne velja in  na  ravni sozda sprejm em o 
SaS, da bi se poenotili in s tem  dali 
še večji zagon m nožični inovativni 
dejavnosti ali M ID , kot ji pravim o. 
SaS im a 38 členov, inovacije obrav
nava o d bor za gospodarjenje in nas 
zavezuje k enakopravnem u sodelo
vanju znotraj sozda. Za inovacije, 
ki so v uporabi daljše obdobje, dobi
jo  avtorji po tri odškodnine, to je  po 
prvem , tretjem  in petem  letu. O dško
dnine se zaradi spodbujanja poveča
jo.

Nedolgo po sprejetju Z ZD  ugoto
vimo, da SaS ni v skladu z njim  in 
julija 1980 sprejm em o tozdi pravilni
ke s 47 členi. Inovacije obravnavajo 
kom isije za gospodarjenje v tozdih, 
odškodnine se preim enujejo v nado
m estila in se zaradi spodbujanja po
večajo.
S sam oupravnega še pogled na orga
nizacijsko področje.

Leta 1965 je  bil za obdelavo ino
vacij določen en delavec, ki proti 
koncu sedem desetih  let, ko njih šte
vilo poraste, ne  zm ore več zadovolji
vo opravljati dela. Obdelava inovacij 
postane ozko grlo in  ugotovi se, da 
je  treba okrepiti službo. Leta 1980 
združi svoje delo pri obdelavi inova
cij še en  delavec, višji pa km alu ugo
tovijo, da so druga dela in naloge po
m em bnejše in ga prestavijo tja. M i
m ogrede, že pri načrtovanju m ogoč
ne upravne zgradbe, ko je  vsak, še 
tako m ajhen podšef dobil tista dva 
obvezna rasterja, je  bila za inovacije 
predvidena zgolj pisalna m iza. 1983 
prestavijo službo v drug tozd in 1984 
se ponovi zgodba z dodatn im  sode
lavcem. N am esto tega pa se nasled
njega leta okrepi služba z adm in i
strativno močjo.

Vsa znam enja kažejo, da  sm o po 
dolgih letih poti in stranpoti proti 
koncu sedem desetih  let vendarle us
peli vzpostaviti kolikor toliko ustre
zen sistem  in število inovacij (skupaj 
z dohodkom ) začne vidneje narašča
ti.

Prevlada spoznanje, da bi bilo tre
ba pravilnik spet sprem eniti. Tokrat 
ne na kakšno politično-sindikalno 
povelje od zgoraj, temveč bi ga bilo 
treba posodobiti v funkciji večje 
učinkovitosti, zlasti ga skrajšati na 
razum no m ero. T udi potreba po ok
repitvi službe postane izrazitejša. Za 
primerjavo -  v nekaj večji O Z D  od 
naše, kjer prihranijo z inovacijami 
m nogo m anj (obenem  pa si vzam ejo 
pravico, da nas poučujejo, in ki so 
zdaj, kot vse pri nas v veliki krizi), 
združuje delo na obdelavi inovacij 
kar osem  ljudi!

Sm o na  dobri poti, da uredim o 
področje spodobno in z m alo dom iš
ljavosti lahko rečem o, da bi bržčas 
prišlo do tistega preskoka v kvaliteti.

Kako bi bilo

Vendar se zaplete. Del novega 
vodstva ravna prem alo strokovno in 
nastopa s pozicij moči. Kot m nogo 
drugega je  treba tudi inovacije čez 
noč  obrniti na  glavo. N a vrat na  nos 
se uvedejo koristni predlogi, z veliko 
ihto se začno ustanavljati takoim e- 
novani krožki kvalitete, po dolgem  
in počez se začno sholastične razpra
ve o tem , kdaj je  inovacija m nožič
na, kdaj usm eijena, kdaj je  kakšna 
naloga ustvaijalna in  kdaj ni. Tovar
no prekrijejo večbarvni plakati, kjer 
piše, da m oram o razm išljati in pre
dlagati kaj koristnega. O benem  se 
preveija upravičenost izplačil za ino
vacije s pom em bnejšim i prispevki. 
Sam ovolja gre celo tako daleč, da de
lavskem u svetu ni dovoljeno posre
dovati poročila z resničnim i podatki 
o koristnih predlogih tem več ga je 
treba prirediti po volji vodstva. O d
povedo, skratka, vsi argum enti, ra
zen argum enta m oči. K dor si drzne 
m isliti drugače, je  odstranjen. Za 
krono vsega v najčistejši tradiciji so
crealizm a razglasim o še leto znanja.

V  tem  svinčenem  vzdušju se z le
vo roko napiše novi pravilnik in 
sprejm e po pospešenem  postopku. 
Nekaj značilnosti: število nadom es
til se poveča s tri na  pet, določajo 
pa se po poenostavljeni varianti. Vi- 
talnejša določila niso več stalna, tem 
več se jih  sproti sprem inja s sklepi 
delavskega sveta; slogovno pa je  to 
prava »literarna m ojstrovina« s kar 
66 členi! Težko se je  znajti m ed op
redelitvam i, kako inovacije razvrstiti 
po predalih  in nam esto  o višji kvali
teti lahko prej govorim o o nekakš
nem  inovacijskem  larpurlartizm u.

O benem  s pravilnikom  se tem elji
to sprem eni tudi služba, in kar je  prej 
opravljal eden, jih  po novem  oprav
lja kar pet. O betaven ukrep, saj je 
rečeno, da bo služba poslej na višjem 
nivoju.

Sprem em ba je  bila izvršena z veli
kim  pom pom  in  jeseni 1986 sm o na 
inavguracijo novega sistem a povabi
li vso Slovenijo, kjer sm o najsodob
nejše sam oupravne akte celo nudili 
na prodaj. Spom nim o se pom pozne 
TV oddaje »So na Ravnah ubrali pra
vo pot?«

Kako je

Odtlej so m inila nepolna štiri leta; 
dovolj dolga doba, da pogledam o, 
kako so te sprem em be vplivale na 
m nožično ustvaijalnosL

Poglejm o par kazalcev za obdobje 
1966-1989, to  je  od  začetka leta po 
prvi gospodarski reform i pa do kon
ca leta pred prvimi svobodnim i volit
vami.

Podatki so povzeti po objavah v 
Inform ativnem  fužinaiju, gibanja pa 
so prikazana diagram sko. Pri vre
dnostih  im am o opraviti z razponi 
velikostnega razreda 1,000.000, zato 
linearni prikaz ni m ogoč in se m ora
m o poslužiti logaritemskega. D enar
ne vrednosti so prikazane v najno

vejšem, za štiri ničle zm anjšanem  
konvertibilnem  dinarju.

Na diagram u 1 sta prikazana letni 
povečani dohodek in izplačana na
dom estila. Vidimo, da se obe krivulji 
kar strm o vzpenjata; vendar m ora
m o biti pozorni na inflacijo. Inflaci
ja  je  povzeta po podatkih zveznega 
zavoda za statistiko, faktor pa se vz
penja, kot kaže spodnja krivulja. Rast 
prvih dveh krivulj m oram o torej 
ocenjevati vzporedno z rastjo tretje. 
Žal je  takšno odčitavanje nepregled
no in za poenostavitev se posluži- 
m o preprostega trika. Predstavljamo 
si, da krivuljo inflacije potegnem o 
navzdol in jo  zravnam o z izhodiš
čem 1966. Vzporedno se za toliko 
ukrivita navzdol tudi zgornji krivulji. 
S tem sm o za celotno prikazano ob 
dobje dali konvertibilnem u dinaiju 
vrednost 1966. Nekaj podobnega kot 
način, ki se g a je  poslužil H am urabi, 
ko je  določil tečaj lipe.

»M anipulacija« z odpravo inflaci
je  je  prikazana na diagram u 2, ki 
kaže realnejšo podobo. Oglejm o si 
najprej zgornjo krivuljo, ki prikazuje 
povečani dohodek:

-  do 1976 im am o opraviti s čud
nim i nihanji, najabsurdneje pa je, 
da se nahajam o najniže 1975, to pa 
je  leto, ki je  bilo v SFRJ razglašeno 
za leto inovacij in zaščite industrij
ske lastnine;

-  od  1976 do 1978 sm o približno 
na ravni 1970-1973

-  1979 pride do večjega skoka, 
stagnacija 1980, spet večji skok 1981, 
rahel padec in  stagnacija do 1984

-  1985 dohodek spet vidneje po
raste, 1986 pade in 1987 zraste neko
liko nad vrednost 1985

-  1988 pade n a  vrednost 1986, 
lani pa odpade kar pod vrednost iz
pred desetih let.

Nadom estila se gibljejo približno 
vzporedno s povečanim  dohodkom .

Približno enako podobo kot pove
čani dohodek in nadom estila kaže 
tudi gibanje števila letno odobrenih  
inovacij, k ije  prikazano na spodnjih 
dveh krivuljah istega diagrama. 
Spodnja krivulja prikazuje prvič odo
brene inovacije, od 1977, ko so se 
začela izplačevati še druga in tretja 
nadom estila, pa zgornja krivulja pri
kazuje še skupno število odobrenih  
inovacij. 1987, ko se število nado
mestil poveča s tri na pet, se krivulji 
m očneje razpreta. Tudi tu  im am o po

1986
koristni predlogi 380
ustvarjalne naloge
krožki kvalitete 29

M alenkostna izjema so ustvarjal
ne naloge, ki pa jih  ukinjam o, ker so 
bojda »prinesle preveč nem ira in 
konfliktov«.

V primerjavi 1987/1986 se je  še 
m oč postaviti s porastom  števila ino
vacij za 2,29 krat, povečanega do
hodka za 2,73 krat, nadom estil za 
4,85 krat; »število delavcev, ki so 
vključeni v vse oblike inovativne de
javnosti,«  pa naj bi poraslo s četrti
n e  na  skoraj tretjino. Naj bo, čeprav

1987 opraviti z upadanjem ; zlasti kar 
zadeva prvič odobrene inovacije in 
lani upadem o pri »svežih« inovaci
jah  pod raven izpred petih let.

Pravzaprav pa j e najvitalnejši kaza
lec inovativnosti povečani dohodek, 
dosežen s svežim i inovacijami. Pri
kazan je  na  diagram u 3, n a  zgornji 
krivulji nom inalni (v konvertibilnih 
dinarjih), na spodnji pa enako, kot s 
prej »odpravljeno« inflacijo. N a tej 
spodnji krivulji, ki kaže realnejšo po
dobo, vidim o, da im am o opraviti z 
upadanjem  že po 1985, lani pa zdrk
nem o tja, kjer sm o bili na  začetku 
in v obravnavanem  skoraj četrtstolet- 
nem  obdobju so b ila  le tri leta bolj 
suha od lanskega.

Brez prevelike m odrosti je  m oč za 
obdobje po uvedbi najnovejšega sis
tem a 1986 ugotoviti naslednje:

-  Do 1985 im am o opraviti z vzpo
nom  s precejšnjim i nihanji. (Ta ni
hanja je  m oč pojasniti, vendar bi 
vzelo preveč prostora).

-  Padec 1986 je  spričo uvajanja 
sprem em b pričakovan.

-  Vzpon 1987 bi lahko pom enil, 
da sprem em be (zlasti tolikšno pove
čanje službe in njen  deklarirani višji 
nivo) začenjajo prinašati sadove. 
Vendar im am o že v naslednjih dveh 
letih opraviti z obču tn im  padcem  in 
ta vzpon lahko pojasnim o le kot iner
cijo prejšnjega sistema.

-  Ta gibanja so zlasti očitna pri 
skupnem  povečanem  dohodku in pri 
številu svežih inovacij (diagram  2). 
Pri povečanem  dohodku, k ije  rezul
tat svežih inovacij (diagram  3), pa 
lahko govorim o o upadanju že kar 
po 1985.

Nič hudega, poreče kdo, saj sm o 
vendar uveljavili druge oblike us
tvarjalnosti, kot so koristni predlogi, 
ustvarjalne naloge, krožki kvalitete 
in m orda še kaj. Že res, vendar ču
dno, zakaj nihče ne obelodani, kaj 
prinaša vse to. Če tega že ni m oč pri
kazati denarno, zakaj se vsaj ne  pove, 
kakšne koristi npr. prinašajo koristni 
predlogi, koliko ustvarjalnejši sm o 
spričo ustvarjalnih nalog, ali kako 
krožki kvalitete izboljšujejo kvalite
to. Sporočilo, da so »izsledki dostop
ni v službi za inovacije ter na  PO«, 
zveni zelo neprepričljivo.

Da pa bi bila m era  polna, tudi te, 
tako opevane (in jalove) nove oblike 
ustvarjalnosti upadajo, kot kaže ta
bela.:

1987 1988 1989
458 359 313
593 395 422

20 13 7

je  prvi faktor zgolj navidezen, druga 
dva inflacija skoraj razpolovi, tisto o 
tretjini pa nič ne  pove.

Vprim erjavi 1988/1987 ni več spo
ročila o  napredku; nadom esti ga tar
nanje o splošnem  upadanju, opravi
čevanju z drem ežem , štrajkom  (dec. 
1987?!), oviram i pri pravilniku, nera
zum evanjem  nekaterih tozdov; na 
koncu pa sam ozadovoljstvo, da sm o 
pri inventivni dejavnosti in poveča
nem  dohodku na vrhu slovenskega
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Diagram 2

Diagram 3
Povečam dohodek
»vezih inovacij

Povečam dohodek 
»vdtih inovocij 

revaloriziran *

•n -n ti

in jugoslovanskega gospodarstva. 
Slaba tolažba, če vem o, da sm o pr
venstvo pri tem  nezanesljivem  kazal
cu, s katerim  pa se doslej nism o po
stavljali, dosegli še pri starem  siste
m u. Opavičevanje upadanja s plete
ničenjem  o poskusih prehajanja na 
»boljšo kvaliteto novosti« pri inova
cijah in ustvarjalnih nalogah pa je  že 
v posm eh zdravi pameti.

V  poročilu za 1989 je  le še kopica 
slabo razum ljivih številk, o prvenst
vu v slovenskem  in jugoslovanskem  
gospodarstvu pa ne duha  ne  sluha.

Za leto 1987 je  bilo še m ogoče 
delati iz sm rklja m ed, za 1988 smo 
deležni m alo »samokritike«, za 1989 
pa nič. In ko bi m oralo biti sleher
n em u očitno, d a je  sistem  1986 ban
krotiral, nas vodja službe sam oza
vestno obvesti, da zapuščam o seda
nje usm eritve. V novih usm eritvah 
naj bi »sprem enjeni vsebinski vidik 
potegnil za sabo operativno organi
zacijski vidik«; prišlo naj bi do »stro
ge ločitve« nenačrtovanega in us- 
m eijenega inovacijskega dela; pravi
co do m nožičnih  inovacij naj bi 
imeli le delavci v neposredni proiz
vodnji; dosledneje se bo ugotavljal 
izmeček »kot m ožna posledica teh 
inovacij«... in tako naprej v h iper bi
rokracijo. š e  bi lahko naštevali cvet
ke iz tega sporočila, pa raje nam esto 
kom entarja parafrazirajm o praočeta 
slovenskega naroda (tistega s sivimi 
brki in dvem a rokam a): »Kolikor 
odstavkov, toliko nesmislov«. Smo 
res tako daleč, da ne znam o druge
ga kot blefirati, ko eno slepomišenje 
nadom eščam o z drugim ? Kako d ru 
gače kot slepom išenje je  m oč razu
meti sporočilo, da služba, ki ni zm o
gla nadaljevati niti utečenega, poslej 
»strokovno planira, spremlja in ko
ordinira celotno RR dejavnost, v ka
teri je  njena osnovna naloga vzpos
tavitev optim alne povezave RR dela 
s tržno dejavnostjo, ki m ora biti...« 
O čitno je  blefiranje še vedno naj
učinkovitejši način osebnega uve
ljavljanja, ki je  dolga leta (pre)m no- 
gim  zagotavljal visoke položaje z le
pimi plačami in spodobnim i pokoj
ninam i.

Kako še kaj ho

Poskusim o vsaj približno ugotovi
ti, kje so ključne točke zdajšnjega 
sistema, ki v nasprotju  s prejšnjim  
odvračajo najsposobnejše ljudi od 
ustvarjalnosti:

-  Pravilnik? Z  zadostno zaneslji
vostjo lahko rečem o, d a je  novi pra
vilnik zbirokratiziral področje. Prejš
nji pravilnik ni bil brez pom anjklji
vosti; dovolj natančno se je  tudi ve
delo, kaj sprem eniti. Kljub tem u je  
m oral biti spodbudnejši, pa čeprav 
so se tudi tokrat nadom estila zaradi 
spodbujanja povečala. Sprem em ba 
1986 torej ni bila na boljše, temveč 
na slabše. Pa kar prodajali bi ga.

-  Nerazumevanje nekaterih toz
dov? M alo verjetno; tovrstna nerazu
m evanja so vendar kontinuirana, 
skoraj naravna in naj je  slišati še ta
ko čudno, nekaj bi bilo narobe, če 
jih  ne bi bilo. Tudi pred 1986 sm o 
imeli opraviti z njim i, vendar sm o 
jih  zmogli zvečine premagovati.

-  Upadanje ustvarjalnosti? Očit
no, vendar zakaj? Najpreprosteje bi 
bilo m oč reči, da počno ljudje pač 
to, kar se jim  najbolj splača. Vse se
veda le ni tako preprosto in ljudje 
znam o biti še kar čudna sorta. Če
prav sm o tudi družabna bitja, so nam  
lahko kaj zoprna takšna in drugačna 
zganjanja v razne skupine, pa naj gre 
za sindikalne, sam oupravne, ali celo 
za takšne, ki jim  pravim o krožki 
kvalitete. Boljši poznavalci naše vrs
te vedo celo povedati, da ustvaijai- 
nost in čredni nagon ne gresta sku
paj. Ustvaijalnost je  nam reč še d ru
gače povezana s celo kopico drugih 
lastnosti in okoliščin, povezave pa so 
lahko m očnejše ali slabše, pozitivne 
ali negativne in kdor hoče angažirati 
ustvarjalne ljudi, m ora ta razm erja 
tudi dovolj dobro  poznati. Naši tren
di pa kažejo, kot bi načrtovalci in 
izvajalci novega sistem a ne prišli niti 
do abecede. N am esto da bi se potru
dili razum eti vsaj ne prezapletena 
razm eija m ed posam ičnim  in skup
nim  interesom  in si prizadevali vz
postaviti tem u prim erna pravila igre,

je  po spletu okoliščin prišlo do raz
m er, ki ustvarjalnosti pač ne m otivi
rajo. številn im  sociopsihologom  in 
pedagogom  navkljub.

-  Služba za inovacije? Z vzposta
vitvijo sistema 1986 se je  služba po- 
peterila in najm anj, kar bi bilo po 
zdravi pam eti upravičeno pričakova
ti, bi bil petkratni učinek. Brez siner
gije, s katero m ora pri takšnih spre
m em bah računati dober gospodar. 
Nam esto tega je  učinek sedaj pri pe
tih m anjši kot prej pri enem . In na
povedani višji nivo nove službe? O b
staja. Prejšnji eden je  opravljal svoje 
delo za 16 SZD, sedaj pa združuje
jo  delo eden v 17, trije v 18 in eden 
v 20. skupini! Im ajo srečo, kot bi re
kel cinik; gre za najvulgam ejšo raz
ličico plačila po delu; ali za na glavo 
postavljeno sinergijo, implicitno iz
raženo z naslednjo kvazi neenačbo 
(17 +  3x18 +  2 0 )< (1 6 )?
Upajm o, da bo po slovenski pom ladi 
via facti vendarle odklenkalo (pre) 
številnim  politikantsko poslovod
nim  kadrovskim  m ešetarjem , ki so 
imeli m oč z eno potezo izničiti dol
goletna prizadevanja slehernega, ki 
je  bil toliko nespam eten, da s ije  drz
nil nepravem u pom oliti ogledalo 
pod nos.

-  Drugi vzroki? Očitno obstajajo; 
kot je  splošna kriza, včasih kakšen 
štrajk in kaj podobnega. Vendar naj 
o  tem  razm isli vsak sam.

Čas bi bil storiti kaj in ustaviti 
drsenje proti pozitivni ničli. Najbrž

•» 'N «  'U 'U n  «  «  r  w  «

bi le kazalo začeti pospravljati razde
janje. Nesnage ni malo, počistiti pa 
bi jo  m orali hkrati z zgradnjo sodob
nejšega sistema, tem eljito in brez 
dirke s časom. M orda bi celo kazalo 
koga poklicati na odgovornost. Pa ne 
zavoljo kakšnega m aščevanja, pač 
pa zato, ker je  to pri nas edini po
znani način, da se neham o spreneve
dati. Priložnost, da nastajajoče nove 
in prenavljajoče se stare subjektivne 
sile pokažejo svoje sposobnosti.

In za konec -  čeprav tovarniška 
glasila ne  slovijo po vodenju pole
mik, bi bilo zaželeno, da bi se o  tej 
temi razvila poglobljena razprava. 
Pa ne tako, kot je  v navadi, ko kak
šnem u polem ičnem u zapisu že kar v 
nadaljevanju sledi vzvišeno ignoran
tski odgovor »prizadetega« in s tem 
je  razprave konec; ker pa je  ta s pra
vico zadnje besede pravilom a kakšen 
»višji«, izzveni, kot da ima pri pole
m iki višji vedno prav. N i mišljena 
takšna polem ika.

Franjo Krivec

U porabljeni viri:
Inform ativni fužinar 1977 š t  12; 
1978 št. 10, 19; 1979 št. 8,14,22; 
1980 št. 15,20,22,23; 1981 št. 4,5,10, 
13,17,23; 1982 št. 2,4,7,9,10; 1983 
št. 1,2,5,7,9,10,12; 1984 št. 3,4,7,9, 
10; 1985 št. 2,5,6,9,10,12; 1986 št. 
2,4,6,9,10; 1987 št. 2,6,7,9,11; 1988 
št. 2,3,4,6,8,10,12; 1989 št. 3,4,6,8, 
10,12; 1990 št. 1,2.

Diagrami

Faktor
n llacijf
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KAJ SMEMO 
VEDETI O BAKRU

Zgodovina, fizikalne lastnosti, obnašanje med kovanjem in 
izločevalnim utrjevanjem jekla

Prvi kovini v službi človeka sta bi
li sam orodna zlato in baker. Pred 
šest do pet tisočletji sm o se naučili 
dobiti baker tudi iz njegovih kisiko
vih spojin. Ker je  teh  bolj m alo, smo 
se pred petim i, štirimi tisočletji začeli 
ukvaijati z žveplenim i rudam i, k ijih  
je  treba pred razkislitvijo z ogljem 
še pražiti. Tako sm o prišli do bakra 
in svinca ter se izučili za izdelovalce 
kovin -  po grško metalurge.

še le  pred dobrim i trem i tisočletji 
sm o spoznali, da je  zlitina uporab
nejša od  čistega bakra. Iz m ešanih 
rud sm o z izgonom  žvepla in nato 
kisika dobili zlitine bakra in cinka -  
im enovane m ešanice oz. m ed. Prav 
tako sm o začeli z litjem  brona -  zli
tine bakra in kositra, znane še dan 
danes zvonaijem , izdelovalcem  naj- 
obstojnejših drsnih ležajev v težki 
strojegradnji, kipaijem , ljubiteljem  
okrasa, ladjarjem in drugim . Največ 
brona sm o porabili za ljudsko ob
ram bo naših vladarjev, nekaj za uli
vanje kipov teh oboroženih  polbo
gov, nekaj za lepotilne pripom očke, 
im enovane zrcala, ogledala. Zanje 
sm o porabili posebno veliko kositra.

Gospodarsko revolucijo in veliko 
vojaško prem oč nad faraonom  so po
kazali Hetiti, ki so izdelovali že je 
klene m eče, s katerim i so bronaste

preprosto odlamljali. Seveda, saj ima 
bron pri najboljši trdnosti 600 
N /m m  zm ožnost raztegnitve komaj 
za 6 %. Jekleni izdelki so veliko bolj 
žilavi in trdni. M eč dvakrat večje na- 
tezne trdnosti se dvakrat več ukrivi 
kot bronast, preden odleti od roča
ja. Je m očnejši in varnejši. Toda lep 
spom in velike trajnosti nudijo  le b ro
nasti kipi, obstojni proti vsakemu 
vrem enu.

Sedanje im e im a bron  po m estu 
Brindisi onkraj Jadrana, baker pa po 
Cipru, kjer so ga svojčas največ izko
pali.

V zem lji je  bakra 0,01 °/o, kar je  to 
liko kot cinka in pol m anj kot vana
dija ter za tretjino krom a. Take za
loge so kar potrebne, da m orem o iz
delati zadosti nerjavnih vzmeti, ven
tilov, zobnikov in ustreznih  polžev, 
propelerjev, ohišij za črpalke in tur
bine, različnih tekalnih koles, leža
jev, vreten, trenjskih obročev. Vse te 
reči so bodisi iz b rona  bodisi iz medi.

Toda največji del bakra služi bo
žanstvu električnih sil. Prevodnost 
za elektrone im a petkrat večjo kot 
železo in skoraj dvakrat večjo kot 
alum inij. Celo zlato je  za 30 % manj 
prevodno, saj že 45 m  žice nudi 
upor 10  , m edtem  ko je  bakra ali 
srebra treba za enako upornost kar

60 m  enako debele žice prereza 
1 mm.

Podobna so razm erja m ed toplot
nim i prevodnostm i kovin. Srebro in 
baker sta s 400 W /m K  in z alum ini
jem  (230 W /m K ) ter n iobom  (530 
W /m K ) daleč nad sirom aki z manj 
kot 100 W /m K

Nas najbolj vleče odnos bakra do 
železa in jekla, saj sm o videli zahod 
bronaste dobe in živim o v železni. 
Z nana sta nam  oba časa -  obstajajo
či in prihajajoči. Kajti čeprav se je 
klarji izogibajo bakra, se jim  stalno 
infiltrira in g a je  v jeklu  iz leta v leto 
več. Branijo pa se ga jeklarji po ukazu 
kovačev in valjarjev, ker je  ta elek
trični veljak nenaklonjen kovnosti 
jekla. M ed ogrevanjem  za kovanje se 
baker kopiči tik pod odgorom , nato 
pa leze m ed zrni v notranjost izdel
ka. V sodelovanju s kovaško vsilje
nimi napetostm i globoko razbrazda 
izdelek. Posebnost takih razpok je  
dno, ki im a videz ledeniške doline, 
obliko črke U. Poglabljanje nastopa 
sam o po m ejah zrn in izdaja tujost 
elem enta na njih.

Kovanje je  nevarno v obm očju 
9 50-1150°C, če pa je  bakra več kot 
0,5 °/o, je  nevarno šele nad 1100°C. 
Cink, ki bi se znašel v jeklu hkrati z 
bakrom , še poveča nevarno obm očje 
kovaških tem peratur, predvsem  nav
zdol. Podobno škoduje kositer.

Koristnejši je  nikelj, ki nažene 
zdraharsko nevarnost nad 1200°C, 
vendar le, če ga je  vsaj toliko kot 
lahko taljivega, neslogo povzročajo
čega bakra.

Ravno baker dokaže koristnost 
ohladitve litih blokov do črne barve 
-  pod tem peraturo rekristalizacije. 
Po valjanju kažejo taki bloki nav
kljub 0,8 % Cu zelo m ajhne in plit
ve, nenevarne površinske razpoke. 
Veliko hujše je, če bloke valjam o kar 
topilniško tople.

Razen kovačev in  valjarjev prav
zaprav baker m ed kovinarji n im a so
vražnikov. Je povsem  norm alen zli- 
tinski elem ent, ki zboljšuje lastnosti 
jek lu  -  nekatere bolj, druge manj. 
Livarsko blago se ga zato niti ne bra
ni.

N a splošno velja, da  baker sam n i
m a tekm eca v prevodnikih električ
nega toka, kot dodatek pa drugim  
kovinam  zelo dobro izboljša korozij
sko obstojnost, odpornost proti u tru 
janju , trdnost, preoblikovalnost in 
kovnost.

Utrjuje tako, da se izloča iz kovin
skih zrn ter ustvarja v njih napetos
ti. Že 0,3 % Cu om ogoča izločilno 
utrjevati železo in jeklo. V alfa žele
zu je  nam reč pri 8 5 t f t  topnega 1,4 % 
Cu, m edtem  ko pri 2(fC precej manj. 
M ed ohlajanjem  železne trdne razto
pine bakra pride do podobnega po
java kot pri ohlajanju npr. nasičene 
raztopine soli ali sladkorja v vodi. 
Ker je  pri nižji tem peraturi sol manj 
topna, se izloča kot trdna sol. Im am o 
(rdo fazo -  nove fizikalne lastnosti. 
Če torej jeklo z 0,3 % Cu ali več 
po valjanju ali gašenju ali norm aliza- 
cijskem žaljenju še žarim o pri 45(fC, 
da se izloči iz raztopine baker, ga 
utrdim o.

Povečanje trdote je  podobno kot 
z izločanjem  ogljika, le da se ta iz
loča že pri okoli 200°C. U činka og
ljikovega in bakrovega izločanja zato 
zelo lanko razlikujemo.

Jeklo, ki vsebuje več kot 1,4 % Cu, 
m orem o še bolj utrditi. Če ga ohla

jam o  iz gama obm očja (tj. tem pera
ture nad 850°C, ko je  zlitina F e -C u  
v obliki strukture ploskovno centri
rane atom ske kockaste m reže), se 
predela najprej v alfa fazo (prostors
ko centrirana kocka iz atom ov). S 
tem  prehodom  se ustvarijo m režne 
sprem em be, ki pa niso popolne -  
kot ni popolna nobena sprem em ba, 
dokler še traja. Ostanejo m režne 
m otnje (v razvrstitvah atom ov), ki 
povzročajo v jeklu  napetosti (gotovo 
zelo velike, saj z atom i se ni igrati). 
Narava teh napetosti je, da po na
daljnjem  ohlajanju nikakor niso m a
njše. š e  huje. Sledeče izločilno žar- 
jenje, ki naj bi z rahlim  odm rzova- 
njem  spustilo nekaj bakra izm ed 
atom skih rešetk, pokaže svojo naj
večjo odpustljivost že pri 400 C. Se
veda je  to  še vedno več, kot je  treba 
za izločanje ogljika, je  pa le m anj kot 
4509C.

Ob tem  opazovanju utrjevanja že
leza z bakrom  in ogljikom  opom ni
m o, da gre za povsem  drug m ehani
zem  utijevanja, kot nastopa pri kalje
nju jekel. G re za razliko m ed žele
zom  in jeklom  ter zato tudi za veli
ko razliko m ed trdotam a.

Pri prvih poskusih z bakrom  im a
m o železo z zelo m alo (0,05 %) og
ljika in trdoto  pred izločanjem  tega 
ogljika 150 HB ter po izločanju 220 
HB. Če pa ogrevam o za izločanje 
pri 500°C, se bo iz te zlitine z 2 % 
Cu izločil baker in vzdignil trdoto  na 
205 HB. S čisto drugačnim  uspehom  
žarim o tako zlitino pri 3003C -  se ne 
utrdi!

Drugi poskusi z železom , ki vse
buje 5 % Cu in dobi prem enske na
petosti, so vzdignili trdoto  na naj
več 350 HB.

Takim  trdotam  nasproti stojijo ka
bine -- m artenzitne -  v višinah 600 
HB, ki so posledica zam rznjenega 
ogljika v železni m reži atom ov. Se
veda je  ogljika v m artenzitu  jekla ve
liko več, kot ga je  v železu, ki ga 
utrjujem o z izločanjem  m ajhnih  sku
pin ogljikovih ali bakrovih atom ov.

Vidimo, da baker podobno izločil
no utrjuje kot ogljik.

Poleg tega zm anjšuje m ožnost 
m agnetnega nasičenja in tem peratu
ro prem ene v nem agnetno stanje. 
Ker podpira izločanje drobnih  del
cev, tudi kobaltovim  (zavrtim ) je 
klom  m očno zboljša m agnetne last
nosti.

Zboljšuje natezno trdnost železu 
-  še bolj zvečuje njegovo elastičnost 
oz. mejo elastičnosti.

Kakor je  v železu koristen, bi pri
čakovali njegovo ponosno držo tudi 
v jeklu. Vendar vsaj v orodjih zam an. 
Ker ne tvori karbidov in s tem  po
veča preobčutljivost nasproti pre
gretju (že pri 750°C1), je  za orodja 
neprim eren. Nič ne pom aga, da po
veča kaljivost, trdoto. In čeprav z iz
ločevalnim  utrjenjem  m ed popušča
njem  m artenzita dodatno ovira pa
danje trdote m ed 400 in 500°C.

Presenetljivo narobečen je  celo, če 
izdelek nitriram o, saj ga zm ehča, ko 
bi ga morali z izločevanjem  prav
zaprav še celo dodatno  utrditi.

Ker škoduje predelavnosti v vro
čem, se m oram o v večini prim erov 
odpovedati tudi njegovem u talentu, 
da jeklene izdelke utrjuje tako s po
večano kaljivostjo kot z napetostm i 
zavoljo njegovega izstopanja iz jekle
ne raztopine.

Mag. Franc Uranc
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KAKO DOHITETI RAZVITE

Z računalništvom, izobraževanem in 
vlagali na višjo raven

KAKO DOHITETI RAZVITE
Odgovor na vprašanje, kako da sm o se v naši deželi uspeli razm erom a 

hitro posloviti od 40-letnih dogm atičnih vzorcev m išljenja, se glasi:
V evropski integraciji vsi sodelujoči pristajajo na načela usm eijene tr

žne ekonom ije, na  osnovne politične svoboščine, na dem okracijo, na spo
razum evanje sil kapitala in dela ter na zaščito okolja.

In kako razlagam o ta nenadni zasuk za 180°? Z  lepo zvenečim  geslom:
Toda če sm o se na  zunaj poslovili od sterilne ideologije, sm o vendar

le obdržali staro naklonjenost do zelo poenostavljenega prikazovanja po
m em bnih stvari. Ker je  predm et za nas zanim iv, avtor pa univerzitetni pro
fesor, poglejm o, kam  se vrti naše gospodarstvo.

(Za vodič nam  služi knjiga G ojka Staniča Ustava svobode, Ljubljana
1988).

RAČUNALNIKI SO POSPEŠILI RAZVOJ
D anašnja znanstveno-tehnološka osnova reševanja ključnih problem ov 

človeštva obsega:
-  kibernetiko
-  sinergetiko
-  m ikroprocesno tehnologijo
-  biotehnologijo z genetskim  inženirstvom
-  nove m ateriale.
Računalniki so v zadnjih 40 letih največ prispevali k večji uspešnosti 

industrije. .
V petdesetih letih se je  začel razvoj num erično krm iljenih strojev (NC).

S tem  se je povečala produktivnost strojev in njihova prilagodljivost glede 
na sprem injajoče se delovne naloge.
* V šestdesetih letih so razvili prve računalniško integrirane proizvodne 
sisteme (FM S), ki obsegajo krmiljenje proizvodnega procesa, strojev in 
skladiščenja. Z njihovo uvedbo se je  zm anjšal potrebni čas za izdelavo 
kom pleksnih izdelkov za okoli 40 °/o, za podsklope m ed 50-75 %, število 
potrebnih obdelovalnih strojev za 50 do 80 % in potrebnega osebja za 
30 -90% .

V sedem desetih, posebno pa v osem desetih letih se začnejo uporabljati 
računalniki pri konstruiranju in m odeliranju (CAD). S tem  se m očno po
veča učinkovitost konstrukteijev in drugih strokovnjakov.

KVALITATIVNA PREOBRAZBA INDUSTRIJE
Naslednja bistvena kvalitativna preobrazba industrije je  povezana z za

mislijo in z raziskavam i inteligentnih, računalniško integriranih obdeloval
nih sistemov (CIM ). Gre za povezovanje vseh delovnih funkcij celotnega 
industrijskega obrata, torej za optim aliziranje izkoriščenosti vseh podsis
tem ov s pom očjo m etod um etne inteligence in na osnovi ustreznega razvo
ja  inform atike ter računalništva. Integrirajo in optim alizirajo se m arketing, 
planiranje, projektiranje, konstrukcija, nabava m ateriala, skladiščenje, teh
nološka priprava proizvodnje, izdelava in m ontaža podsklopov in končnih 
izdelkov, kontrola kakovosti, prodaja itn. Ocene o učinkovitosti teh inte
gracijskih procesov so različne, toda eksperti pričakujejo od njih naslednje:

Produktivnost naj bi se povečala za 100 %, enako naj bi se izboljšala ka
kovost, čas od konstrukcije do končnega proizvoda naj bi se zm anjšal za 
65 %, čas od naročila kupca do dobave za 50 %, izkoriščenost strojev naj 
bi se dvignila za 200 %, stroški naj bi se znižali za 30 %, obseg zalog naj 
bi bil m anjši za 70 %, število delovnih ur delavcev pa naj bi bilo m anjše za 
20 %. Na Japonskem  že nastaja okoli 220, v ZD A  150 in v Z ahodni Evropi 
okoli 200 takih sistemov. V devetdesetih letih pričakujejo na tem  področju 
bistven napredek.

Klasična industrijska proizvodnja je bistveno manj učinkovita kot nova, 
podprta in povezana z računalniki. Skupni učinek parcialne in celovite 
uporabe računalnikov zm anjša število neposrednih proizvajalcev za 4 do 
5-krat, število obdelovalnih strojev za 5 do 7-krat, proizvodni čas za 5 
do 20-krat in površino, na kateri se izvaja proizvodni proces, za 5-krat.

VSI MISLIJO -  VSI DELAJO
Tako velike sprem em be zahtevajo seveda tudi precejšnjo sprem em bo 

miselnosti. V tej postindustrijski družbi se bodo m ladi šolali 12 do 14 let, 
torej bo poprečna izobrazba končana srednja ali višja šola. Ce je  doslej 
veljal slogan: »Eni mislijo, drugi delajo,« bo treba sprejeti drugega: »Vsi 
mislijo -  vsi delajo.« « . . .

Do takšnega idealnega stanja je  seveda še daleč in ne bo ga m ogoče do
seči brez težav. O snovni vzrok, zakaj nekateri delavci danes drsijo na ob
robje (marginalizacija), sta pom anjkljiva vzgoja in izobrazba. Med proti- 
polarizacijske m etode spada prenos znanja na širok krog zaposlenih.

Načrtovanje, krmiljenje, inform iranje in kontrola zahtevajo ustvarjalnega, 
iniciativnega, zavestnega, discipliniranega in vsestransko izobraženega de

lavca. V ospredje prihajajo podjetni ljudje, to je  takšni, ki imajo sposobnost 
videti rešitve vnaprej, ki drugim  niso vidne (včasih tudi ne razumljive), 
nagnjeni pa m orajo biti k akciji. N jihov način razm išljanja je  divergenten 
(raznosm eren), obstoječi m iselni vzorci jih  ne omejujejo. Hkrati pa so tudi 
operativci.Cilje, ki si jih  zastavijo, skušajo doseči za vsako ceno.

Takrat bodo preprosti kazalec odstotka rasti družbenega proizvoda za
menjali novi kvalitativni kazalci, kot so npr. potrošnja energije in surovin, 
obseg reciklaže, varstvo zemljišč, obvladljivost d ružbenih  veleskupin, npr. 
velemest, kvalitete delovnega življenja in življenja sploh.

Tradicionalnim  vrednotam  svobode, pravičnosti, solidarnosti in dem o
kracije se bodo pridružila prizadevanja za polno zaposlenost, za skraj
ševanje delovnega časa, za m ožnosti vsestranskega izobraževanja, za par
ticipacijo, varstvo in kultiviranje okolja, za hum anizacijo  delovnega m e
sta itn.

Preden pa bom o dosegli to stanje, nas čaka obdobje nezaposelnosti, saj 
je  visoko stopnjo razvitosti m ogoče doseči le z zelo velikimi vlaganji.
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št. 3). Gradivo za demonstracije je 
pripravila M. Kotnik-Verčko, za ob
javo priredila A. Potočnik.
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INFORMATIVNI FUŽINAR 
(seminarska naloga)

Inform ativni fužinar je  glasilo ra
venskih železaijev. Izdaja ga delav
ski svet železarne Ravne kot m eseč
nik v nakladi okrog 7000 izvodov. 
Prva številka Inform ativnega fuži- 
naija je  izšla leta 1964. Inform ativ
ni fužinar je  zelo pester in zanim iv 
po vsebini. Obvešča nas o dogodkih 
v Železarni Ravne, občini in tudi o 
političnih dogodkih, ki nas obdajajo 
in o delu ter življenju delavcev. Ta
ko so na  prvih straneh prikazani 
rezultati našega dela v preteklem  m e
secu, kot so skupna proizvodnja je 
kla v podjetju in po poslovnih eno
tah, fakturirana realizacija na  dom a
čem in tujem  trgu, izkoristek delov
nega časa... Seznanja nas tudi s pro
blem i, ki se pojavljajo m ed poslovni
mi enotam i pri uresničevanju načr
tovane proizvodnje. Na nadaljnjih 
straneh se dotika razvoja v železar
ni, zdravstva, kulture, rekreacije in 
športa ter kadrovskih gibanj. G ovor 
je  tudi o inovativnih dejavnostih v 
železarni. To so razne ustvarjalne 
naloge in  inovacije. Sproti nas tudi 
obveščajo o novih knjigah v stro
kovni knjižnici. Aktualni so različni 
intervjuji z delavci, kakršnikoli član
ki ali kakšno obširno  razmišljanje. 
Razni takšni intervjuji opisujejo lju
di ne sam o na delovnem  m estu, am 
pak tudi v krogu njihovih družin in 
nasploh življenja zunaj družbenega 
podjetja. V vsaki številki pa so zaje
ti tudi dogodki iz nekaterih krajev v 
M ežiški dolini. N a športnih straneh 
izvem o, kateri so najboljši športniki 
v naši regiji, vse o njihovih rezulta
tih in nasploh o dogajanjih na  šport
nem  področju.

Za vse to so potrebna tekoča za
sledovanja in seznanjanja o posa
m eznih področjih. Vsebina tega gla
sila so vsekakor aktualnost in živi 
stik z delavci in strokovnjaki. Infor
m ativni fužinar je  železarniški način 
obveščanja delavcev.

V njem  zasledim o nekaj strani, ki 
so posvečene razvoju. To je  Fuži
nar za razvoj. V njem izvem o m ar
sikaj, kar se tiče razvoja na raznih 
področjih v železarni, od osvajanja 
novih kvalitet jekel, do izboljšanja 
kakovosti. Obravnavana so vpraša
nja (tehnologija, računalništvo oz. 
informatika, socialna in družbena 
vprašanja, ekonom ska vprašanja in 
varstvo pri delu) z nam enom  pove
čati kakovost proizvodov in dela. 
Razvoj je postal eno od ključnih 
vprašanj, s katerim i se spopada da

našnji svet. Vedno znova si postavlja
m o vprašanja o prihodnosti in o pri
pravah nanjo. Prisiljeni sm o našo 
prihodnost, proizvodnjo in način 
življenja oblikovati bolj zavestno. To 
je  tekm a, ki se odvija v znam enju 
razvoja. Tega boja se udeležuje tudi 
železarna. Toda to je  prem alo, saj 
velja trditev, da prizadevanja za raz
voj ne m ore biti nikoli preveč. Z njim  
pa si sam o izboljšujem o življenje nas 
vseh.

Veliko je  govora o kakovosti, saj 
kakovost pom eni zadovoljstvo po
rabnika. Porabnik pa ni sam o konč
ni kupec, am pak vsak naslednji člen 
v verigi proizvodnega procesa. Viso
ko kakovost lahko dosežem o le s 
program iranjem  in prizadevnim  de
lom  v daljšem  časovnem  obdobju. 
Ni dovolj, da si dobro kakovost sa
m o želim o ali im am o glede nje jas
na stališča, treba je  narediti nekaj 
več. V prilogi zasledim o tudi sestav
ke o term inologiji, računalniško 
podprtih sistem ih, informatiki...

M ladi fužinar je  prav tako priloga 
Inform ativnega fužinarja. V njem 
objavljajo m ladinci svoja spoznanja, 
oblikujejo svoja stališča in ustvarjajo 
svoj odnos do železarne in vsega, 
kar se dogaja v njej in izven nje. V 
M ladem  fužinarju imajo svoj prostor 
tudi učenci iz osnovnih šol, s svoji
m i prispevki. To so razni spisi, pes
mi, misli... Sprotne informacije pa 
Inform ativni fužinar objavlja v N o
vicah.

Inform ativni fužinar je  oprem ljen 
tudi s fotografijami. Te prikazujejo 
delo v železarni, delavce m ed delom , 
bližnjo okolico, naravo in ljudi v 
njej...

Obveščanje delavcev preko Infor
m ativnega fužinarja je  eden izmed 
zelo učinkovitih načinov obvešča
nja. Delavci to glasilo radi prebira
m o, saj v njem lahko vsak najde ak
tualne tem e, ki so zanim ive zanj.

Slediti sprem em bam  in dogajanju 
okrog nas, raziskovati in razvijati 
vse, kar je  v naših m edsebojnih od
nosih in v sam oupravljanju dobrega, 
je  osnovna oblika Inform ativnega 
fužinarja. Glasilo dobro služi svoje
m u nam enu, vendar bi nekatere 
stvari lahko sprem enili ali dodali.

Več govora bi lahko bilo o tem ah, 
ki so v tem času najbolj aktualne za 
nas. S tem mislim  na pereča vpraša
nja, ki s ijih  zastavljajo delavci in na 
resnične odgovore na njih. Lahko bi 
bilo tudi več izm enjave m nenj.

Moj predlog je  tudi več pisanja o 
ekološkem  vprašanju. M islim, da se 
ljudje vse prem alo zavedam o one
snaženosti našega okolja, v katerem 
živim o in delam o. Ne sm em o poza
biti, da je  ura le še m inuto  do dva
najste. Prav zaradi tega predlagam , 
da bi uvedli posebno rubriko za da
janje  pohval in graj za urejenost 
okolja in za prizadevanje za izbolj
šanje ekoloških razm er. S tem  bi pri
pom ogli, da bi življenje nas, naših 
otrok in vnukov postalo bolj zdravo. 
Ne dovolim o, da bi naša dolina po

sivela in bi življenja v njej začela 
usihati.
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KOROŠČINA, SLOVENŠČINA, 
ANGLEŠČINA

Prof. Gojko Stanič razm išlja o rabi jezikov neobrem enjeno, zato tudi 
neuniform irano in dokaj originalno. Poglejmo!

D andanes se zelo aktualizira problem atika uporabe jezika kot praktične 
zavesti. O pom niti velja, da je  redukcija nacionalnega vprašanja sam o na je 
zikovno, n.pr. na  strogo obvezno uporabo čistega in neoskrunjenega slo
venskega knjižnega jezika kot edinega, v katerem  sm ejo pravi Slovenci go
voriti, pisati ali pesniti, precej težak spodrsljaj oz. hud redukcionizem . Taki 
ozki pogledi ne  om ogočajo dojem anja vseobsežnosti nacionalnega vpraša
nja.

Ne sm e se pozabiti, da je  slovenski knjižni jezik povezan z nastankom  
slovenskega naroda. Toda posledica tega je  bilo zatrtje dialektov! Toda se
danji slovenski, m akedonski, srbski knjižni jeziki so in bodo vedno pom em 
bnejši le za interno nacionalno kom uniciranje, za kulturno raznoterost. So 
in bodo osnovni ali edini jeziki za velik del populacije. V globalizirani 
svetovni ekonom iji imajo tudi sam ozaščitni pom en v prim eru vojnih spo
padov ali, če se želi zadrževati le zase poslovne skrivnosti.

Za Slovence, Srbe, Albance, H rvate, itd. danes izrazito velja, da če ho
čejo obstati kot sam ostojni narodi v m ednarodni skupnosti, potem  morajo 
začeti sistem atično gojiti in uporabljati celo vrsto jezikov.

Najprej bi veljalo, naj vsakdo goji dom ače - slovenske, hrvaške, srbske 
itd. - dialekte, sicer se odrekam o bogastvu svoje najožje tradicionalne kul
ture.

Drugi jezik, ki ga je  potrebno popolno obvladati, je  m aterinščina, torej 
slovenski, hrvaški, m akedonski itd. knjižni jezik.

Tretji jezik, ki bi ga m orali dandanes popolnom a obvladati vsi; je  angleš
čina. Le-ta postaja univerzalni svetovni kom unikacijski jezik, jezik  znanosti 
in strokovnega poslovnega življenja. Sam o v Aziji se danes angleščine uči 
pol m ilijarde ljudi. To je  več, kot je  danes živečih ljudi, ki angleščino upo
rabljajo kot m aterni jezik. Angleščina postaja jezik m ladostnikov, jezik ra
čunalniških kadrov. Več kot 80 % računalniških program ov (softvvare) in 
50 % strokovnih člankov je  napisanih v tem  jeziku. Procese globalizacije 
ekonomije, tako se je  to dogajalo v zgodovini doslej, sprem lja prevzem ene
ga jezika  kot univerzalnega. To vlogo je  dobila angleščina. Tisti, ki tega ni 
doum el, sam  sebe izključuje iz svetovnega občestva. Zato velja stimulirati 
učenje in uporabo angleškega jezika na univerzah, v poslovanju. Danci so 
v poslovnem  svetu prešli na  uporabo angleškega jezika. N a švedskem  sti
m ulirajo pisanje diplom  in disertacij v angleščini.

Četrti jezik, ki bi ga Slovenci m orali obvladati, je  srbohrvaški oz. hrvaš- 
kosrbski. (Sledijo svetovni jeziki: italijanščina, nem ščina, ruščina itn.).

(Vir: G. Stanič, Ustava svobode 1988)

SEDEM MODRIH O DRŽAVI
Sedem  m odrih (državniki in zakonodajalci v stari Grčiji v 7. in 6. st. pr. 

n. š.) so vprašali:
»Katera država je  najboljša?«
Prvi je  odgovoril Solon:
»Tista, v kateri grozi hudodelcu obtožba in kazen od prizadetih nič manj 

kot od neprizadetih.«
Drugi je  odgovoril Bias:
»Tista, v kateri se zakona vsi boje kakor tirana.«
Tretji Tales:
»Tista, ki im a državljane ne prebogate ne presirom ašne.«
Četrti Anaharsis:
»Tista, v kateri se drugo ocenjuje enako in se le nravno boljše m eri po 

vrlini, nravno slabše po m alovrednosti.«
Peti Kleobulos:
»Tista, v kateri imajo državniki hujši strah pred grajo kot pred zakoni.«
šesti Pitakos:
»Tista, v kateri je  slabim  nem ogoče, da bi vladali, in dobrim  nem ogoče, 

da ne bi vladali.«
Sedm i Hilon:
»Tista, ki najbolj posluša zakone, najm anj govornike.«
(Vir: Vlado Sruk, M orala in etika, Ljubljana, CZ 1986)
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IZ NAŠIH KRAJEV
KOTLJE

KAKO DOLGO BO HOTULJKA ŠE TEKLA?
Kaj so Kotlje, je  težko reči. N e

koč je  bila to trdna km ečka vas, na
to u pom a partizanska hotuljska re
publika, zatem  sm o rom antično go
vorili o Prežihovih Kotljah in kon
čno sm o kraju dali pom en boljše(?l) 
izpostave industrijskih Raven s šte
vilnimi novimi naseljenci in s pro
blemi, ki jih  povzročajo kraju.

Z gradnjo novih naselij je  zabrisa
na prvotna arhitekturna in kultum o- 
etnična podoba Kotelj, ustvarjalci, 
novih gradenj so si ustvarili vsak svoj 
arhitekturni spom enik (tak ali tak), 
če pa so z načrti novih hiš predvi
deli tudi vključitev v okolje in ne 
sam o njegovo dodatno  obrem enje
vanje, se ta del načrta ni uresničil. 
Tako so lahko z novim i gradnjam i v 
Kotljah zadovoljni le tisti, ki so se s 
tem, da so potrdili gradbena dovolje
nja, znebili sitnih prosilcev za loka
cije in si tako utrdili trenu tn i poli
tični položaj, sami prebivalci Kotelj 
pa tega zadovoljstva ob vse večjih 
kom unalnih problem ih ne m orejo 
uživati. Razen če jim  je  dovolj, da 
odtočijo svoje odpadke nekaj deset 
m etrov od hiše v bližnji potok, k ije  
zaradi novih in novih priključkov ka
nalizacije postal že prava ekološka 
katastrofa.

Ob prvih priključkih kanalizacije 
na potok Hotuljka problem a še ni 
bilo zaznati, z novim i velikimi grad
njam i pa se je obrem enjenost poto
ka z odpadnim i vodam i in snovm i 
v njih vse bolj čutila, toliko bolj v

sušnih obdobjih, ko je  v njem  zelo 
m alo vode. Količina vode v Hotuljki 
se je  nasploh zm anjšala tudi zaradi 
velikih zajetij p itne vode v obm očju 
Uršlje gore. Kljub tem u so kanaliza
cijo celotnega naselja Kotlje I spelja
li naravnost v potok. Prav tako Br- 
dinje. Zdaj grozi, da se bo enako 
zgodilo ob vselitvi stanovalcev v na
selji Nadolžnik in Kotlje II, pa tudi 
ob adaptaciji hotela Rimski vrelec 
na preobrem enjeni potok nihče ni 
pomislil.

»Stari« Hotuljci se tem u na vse 
kriplje upirajo. Bližnji sosedje so za
grozili, da bodo zabetonirali kanale, 
če ne  bo šlo drugače. Dopis v zvezi 
s tem  so poslali izvršnem u svetu ob
čine, vendar se ta do konca marca 
še ni zganil. M olčijo tudi inšpekcij
ske službe.

Zahteve prebivalcev ob Hotuljki 
so upravičene. Potok je  poln »civili
zacijskih naplavin«, kot je  dejal pred
sednik skupščine krajevne skupnos
ti, in je  življenje ob njem  v toplej
šem  vrem enu že nevzdržno. Bojijo 
se, da se bodo začele širiti nalezljive 
bolezni. Sprašujejo se, ali bodo res 
potrebne žrtve, preden bodo pristoj
ni izpolnili to, kar so zapisali v ob
činskih odlokih.

Za gradnjo naselij Nadolžnik in 
Kotlje II krajevna skupnost ni dala 
soglasja, dokler občina ni zagotovila

ureditve kanalizacije s kolektorskimi 
vodi in s čistilno napravo ob  izlivu 
Hotuljke v M ežo. Zdaj nikjer ni de
narja za ta nam en. Človek se vpra
ša, ali je  res ves problem  v tem , da 
je  na občinskem  odloku (M edobčin
ski ur. vestnik 1986, š t  20, str. 880 
-882) podpisan tedanji predsednik 
Maks Večko, sedanje občinsko vod
stvo pa za obljube prejšnjih struktur 
ne čuti odgovornosti. Tudi železarna 
vidi svoj interes le v gradnji turistič
nega kom pleksa nad Kotljami in v 
dobičku, ki naj bi ji ga prinašal, za 
problem e kraja pa n im a posluha, niti 
se ne spom ni, da njeni turisti na poti 
skozi nekdaj idilične Kotlje uporab
ljajo oči in m ogoče tudi nos.

Kakorkoli gledam o na stvari, m o
ram o ugotoviti, da stvarnost ni rož
nata, saj za vse prim anjkuje denar
ja. N ikakor pa ne m orem o pristati 
na dejstvo, da onem ogočam o življe
nje tam , kam or sm o ga zelo veliko 
natrpali.

Sicer pa nerešena kanalizacija v 
Kotljah ni edini problem . Z a okoliš
ke stanovalce predstavlja problem  
še nesanirana izrabljena gram oznica 
na N adolžnikovem , za vse Hotuljce 
in Brdinjce pa preobrem enjena regi
onalna cesta Ravne -  Slovenj G ra
dec. Predvsem  pešci in m ed njimi 
najbolj otroci so na njej v stalni živ
ljenjski nevarnosti -  cesta do Kotelj 
je  ozka, prom et gost, hiter -  vozniki 
neobzirni, poti za pešce pa ni. Se 
nevarnejši bo prom et postal, ko se 
bo začela gradbena sezona.

Ali se bo kdo zavzel za življenje 
prej, preden se bo kaj hudega zgodi
lo? Ali pa so nezgode za nas vse že 
tako vsakdanja stvar, da jih  v nekaj 
nočeh prespim o, potem  pa čakamo 
na -  nove?! In  nič ne  storimo.

M ojca Potočnik

ZRVS V NOVIH RAZMERAH

S sprem em bo v stranko je  Socia
listična zveza delovnega ljudstva 
povzročila sprem em be tudi v organi
zacijah in društvih, ki so delale v 
njenem  okviru. Ena takšnih organi
zacij je  Zveza rezervnih vojaških sta
rešin (ZRVS), zato velja nekaj zapi
sati o njeni vlogi in delu v novih 
razm erah. Besedo sm o dali Dušanu 
Brankoviču, predsedniku predsedst
va OK ZRVS Ravne, in sekretaiju 
Borisu Jociču.

»Ker se je  SZDL preobrazila v 
stranko, je  ZRVS postala sam ostojna 
organizacija posebnega družbenega 
pom ena. Čeprav se zdaj v Jugoslavi
ji pojavljajo tudi predlogi, da bi 
sprem enili im e (ali organizacija RVS 
ali jugoslovanska organizacija stare
šin SLO ali ZRVS), so vendarle naj
pom em bnejše vsebinske sprem em 
be. Tako ZRVS še ostaja grajena 
na republiškem  in zveznem  zakonu 
o SLO in družbeni sam ozaščiti z vo
dilno vlogo izvajanja nalog s področ
ja  SLO in družbene sam ozaščite, 
vendar se briše vsa ideološka navla
ka. Zveza je  nestrankarska, bistvena 
postavka v njej je  stroka -  obram ba, 
pom em bna novost pa še ta, da bo 
članstvo v zvezi odslej prostovoljno, 
kar je  v skladu s sodobnim  pluralis- 
tično-dem okratičnim  duhom .

Posledica vsebinskih so tudi orga
nizacijske sprem em be. Krajevne or

ganizacije ZRVS (Č m a, Mežica, Pre
valje ter Ravne I. in II.) se združu
jejo v občinsko konferenco ZRVS 
s po sedm im i delegatskimi mesti. 
Novost je  ta, da so prejšnje kom isi
je  v predsedstvih krajevnih konfe
renc in občinske konference zam e
njali referenti (za kadrovsko-statutar- 
na vprašanja, za obram bne in sam o
upravne dejavnosti ter za inform a- 
tivno-propagandno dejavnost). S 
tem  je  dosežena racionalizacija glede 
na število, hkrati pa se izpostavlja 
direktna odgovornost. Novost so tu 
di sekretariati v vseh predsedstvih 
(predsednik, podpredsednik, sekre
tar).

Konkretno je  prišlo v predsedstvu 
občinske konference letos do sed
m ih m enjav im en (predvsem  potek 
m andatov), kot je  bilo že om ejeno, 
pa sm o odprli tudi nova področja 
(referenti). Om eniti velja še eno no
vost: prej so bile komisije večkrat 
zelo forum sko postavljene in je  bila 
m nogokrat vprašljiva realizacija. Po 
novi organizaciji lahko predsedstvo 
krajevne ali občinske konference po 
potrebi im enuje skupino za izvedbo 
določene dejavnosti, ko je  le-ta op
ravljena, pa skupino razpusti. S tem 
je  dana m ožnost široke palete akti
viranja članstva, prej pa so bile stal
ne  komisije, ne  glede na sposobnosti 
ljudi v njih.

U strezno tem  sprem em bam  rešu
jem o  v ZRVS tudi status in financi
ranje, ki sta v ZRVS Slovenije zelo 
nedorečena. U pam o, da bo urgenca 
republiške konference ZRVS prek 
skupščine SRS in IS RS v sodelova
nju z republiškim a sekretariatom a za 
ljudsko obram bo in finance rodila 
sadove, in  da se bo ZRVS odslej 
financirala tudi iz proračuna SO in 
ne več le iz sklada za ljudsko ob
rambo. Pobuda je  važen dokum ent, 
na osnovi katerega lahko izvršni svet 
SO, sekretariat za LO in svet za LO 
poiščejo optim alno rešitev za finan
ciranje program a ZRVS. Finančne 
postavke nam reč kljub racionalizaci
ji ne bodo m ajhne, saj bo v zaos
trenih pogojih npr. treba legalizirati 
adm inistrativno-računovodsko de
javnost itd. N a 10. seji sveta za SLO 
in dm žbeno  sam ozaščito občine Ra
vne je  bila im enovana kom isija Jože 
Pratnekar, Boris Kastivnik, Milan 
Blagojevič, Stanko Vučko, Konrad 
Bezjak in D ušan Brankovič. Ta naj bi 
pripravila predlog financiranja p ro
gram a dela OK ZRVS Ravne za leto 
1990 -  na osnovi dopisa republiške
ga sekretariata za ljudsko obram bo.

Kljub nedorečenem u financiranju 
pa bom o skušali program , ki sm o si 
ga zastavili na program sko volilni 
konferenci OK ZRVS Ravne 22. fe- 
bruaija, v celoti uresničiti. V prim er
javi s program i v prejšnjih letih smo 
si letos zastavili še več sodelovanja 
z vsemi sorodnim i organizacijami.

Program  izraža iskanje novih m e
tod in oblik dela s poudarkom  na ka
kovosti in strokovnosti. Novost se 
pojavlja pri t.i. tehnično-taktičnih 
zborih, pri katerih bom o sprem enili 
taktiko in v okviru teh  zborov izved
li pohod, prikaz oborožitve, uspo
sabljanje s strelnim  orožjem  -  skrat
ka več dejavnosti bom o izvedli na
enkrat. Od drugih, že uveljavljenih 
dejavnosti, načrtovanih za letos, pa 
velja om eniti redna predavanja za 
ZRVS po KK ZRVS, v Črni, M eži
ci, na Prevaljah in na Ravnah na te
m o »vod-četa v obram bi naseljenega 
mesta« (s prikazom  filma), sodelova
nje na m edregijskem  srečanju ZRVS 
Koroške, M aribora, M urske Sobote, 
Varaždina, Osijeka in Bjelovara, so
delovanje pri pripravi in izvedbi tek
m ovanja m ladih na osnovnih in 
srednjih šolah v veščinah SLO in 
družbene sam ozaščite ter izvajanje 
aktivnosti za vojaške poklice (sode
lovanje pri naborih, pri katerih se 
zavzem am o, da bi fantje -  državlja
ni republike Slovenije služili vojaški 
rok v Sloveniji), sodelovanje na sre
čanju ZRVS Jugoslavije v Črni gori, 
obisk pripadnikov JLA ob dnevu 
graničaijev, izvedba občinskega tek
m ovanja ZRVS -  JLA  -  ZSM S, pri
prava in izvedba usposabljanja 
ZRVS v streljanju z orožjem , pripra
va in urjenje ekip ZRVS in ZSM S 
za republiško tekm ovanje, izvedba 
letnih konferenc, obisk pripadnikov 
JLA ter podelitev priznanj ZRVS.

Glavno brem e za izvedbo naštetih 
dejavnosti bo seveda na novo izvo
ljenem predsedstvu občinske konfe
rence ZRVS Ravne, v katerem  so: 
D ušan Brankovič, predsednik, M ak
sim iljan G orenšek, podpredsednik, 
Boris Jocič, sekretar, ter člani: Jože 
G rabner, Izet Bešlagič, A leksander 
M ezner, M arjan Magdič, Marjan 
Zupančič, Ivan Koren in M ilan Bla
gojevič.«

H elena M erkač
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ZELENA KOROŠKA -  DANES IN NIKOLI VEČ

Še pred petnajstim i leti sm o bili 
zazibani v sanje, da živimo v znos
no  zdravem  okolju. Oblaki jedkega 
dim a nad koroško pokrajino, suše
nje in odpadanje iglic, izginevanje 
jelk  iz gozdov, m otne, m rtve vode -  
vse to sm o šteli bolj za lepotne m a
deže n a  sicer zdravi in lepi pokrajini. 
Le redki so v tem  takrat videli »m e
ne, tekel, ufarsin« in  slišali pozva
njanje navčka za krajino m ed Po
horjem  in Peco -  pa še te so obdol- 
ževali paničarstva, destruktivnega 
kritikarstva, nestrokovnosti in kar 
je  še bilo takšnih socrealističnih 
»prijaznosti« za vsakogar, ki s ije  dr
znil m isliti drugače.

D anes nam  o propadu in um iranju 
narave okoli nas ni treba nikogar 
več prepričevati. Ogoljene, izprane

skale, drevesna okostja, m rtve reke 
in potoki nam  m olče kričijo svojo 
resnico -  resnico, pred katero smo 
krčevito zatiskali oči in pri tem  ver
jeli, da bo šla m im o in da zadeva 
nekoga drugega, ne nas.

Verjeli bi, d a je  ta pokrajina zazna
m ovana že od zgodnjih časov. Kot 
rim ska pokrajina N oricum  je  že pro
izvajala znano noriško železje, od le
ta 1665 tu  kopljejo svinec. Prvotna 
energetska vira sta bila seveda les in 
oglje (Furlani, »laški oglarji« še ži
vijo v nekoliko tem nopoltih  in tem 
nolasih Č rnjanih in M ežičanih), 
vodna sila in od začetka 19. stoletja 
slab prem og iz številnih m ajhnih, 
zdaj opuščenih  rudnikov. S poras
tom  industrije je  naraščala tudi lako
ta po energiji, z njo pa tudi (čeprav 
posredno -  Šoštanj!) onesnaženje, 
predvsem  zraka.

N asploh je  osrednji problem  po
krajine onesnaženje zraka z žveplo
vim dvokisom  (S 0 2). Do nedavnega 
je  v pražam i rudnika M ežica na 
12 m -pražilne  površine izgorevalo 
0,5 -  1,0 tone žvepla na kvadratni 
m eter na  dan tako, da je  dnevna 
emisija znašala 10 -  12 to n  S 0 2, ki 
je  neovirano uhajal v zrak. Če k te
m u dodam o 400 ton  žvepla dnevno 
iz TE Šoštanj, znatno sezonsko em i
sijo iz individualnih kurišč ter stalno 
prisoten »zvon« strupenih plinov iz 
širšega slovenskega in  evropskega 
prostora, potem  nas lahko le še pre
seneča trdoživost rastlin, živali in lju
di, ki kljub tem u še preživijo. Tem  
bolj, ker vem o, da biološka prilago
ditev na te razm ere, spričo m asivne
ga stopnjevanja škodljivosti v krat

kem  časovnem  razponu in  na  om eje
nem  prostoru, ni m ožna.

Železarna Ravne je  vložila precej 
truda in sredstev, da je  prvotno vi
sok nivo plinskih emisij in škodlji
vih odplak znižala na  znosno, ven
dar še vedno visoko m ero. Tako je  
do leta 1966 železarna izbruhala po 
10 to n  SO2 na  dan, predvsem  iz 
plinskih generatoijev, ki so jih  opus
tili leta 1974 in nadom estili z m azu
tom  in zem eljskim  plinom . Leta 
1984 je  im itirala le še 211 to n  žvep
la. M estni toplovod je  prvotnih 1300 
ton  žvepla, ki so ga letno oddajala 
individualna kurišča, bistveno zm a
njšal.

Značilni rdeči oblak železovega 
oksida nad Ravnam i se pojavlja red
keje in predstavlja nestrupeno obre
m enitev s prašnim i delci. Diferent- 
nejši je  kalcijev fluorid, ki ga v to-

pilniških pečeh rabijo kot talilo. E m i
tira se kot prašna poletina (Ca F2) in 
flourvodikova kislina (HF), k ije  zelo 
agresivna. Nivo tega je  pod celjskim, 
učinki pa še niso raziskani.

Vode, predvsem  reka M eža, so h u 
do obrem enjene in praktično brez 
življenja. Še leta 1984 je  železarna 
spustila v reko 343 ton  oljnih em ul
zij in m azalnih olj ter 20 to n  masti. 
Strupenega in rakotvornega fenola 
od leta 1974 (odprava generatorske
ga plina) ni več, od leta 1977 pa je  
tudi odpravljeno onesnaževanje s 
dotacijskim  m uljem , ki se le še ob
časno pojavlja. Z natno je  še onesna
ženje z odpadnim i olji, svinec pa je 
na dopustn i (?) meji. Se vedno pa je 
M eža »m rtva reka« v III.-IV . razre
du  onesnaženja -  in kot kaže, ni upa
nja, da bi še kdaj oživela.

N e le vode in zrak, tudi tla  so 
prepojena s strupom , posebno v zgo
rnji M ežiški dolini. Iz topilnice v 
Žeijavu se svinec že 90 let useda na 
bližnjo in daljnjo okolico. N e topi 
se, ne  razpada, le padavine ga z leti 
spirajo vedno globlje. D anes pone
kod dosega koncentracijo, ki je  da
leč nad dopustno mejo. Preko rast
lin, sena, žitaric in povrtnin se potem  
usodni krog sklene v živali in člove
ku.

V  senu so pred namestitvijo vre
častih filtrov dosegle koncentracije 
svinca 584 m g/kg, po odprašenju 
leta 1984 še 13,2 m g/kg. Dovoljena 
m eja je  pod 10 m g/kg sena. Približ
no vzporedno se je  gibala koncen
tracija svinca v je trih  zaklanih živali 
(10-12 krat nad »norm o«) tako, da je

uporaba drobovine iz tega področja 
bila prepovedana.

Nič boljše se ne  godi ljudem  in 
njihovi prehrani. Po (že starih) po
datkih je  koncentracija svinca v po
vrtnini kontam iniranega področja 
do 150 krat višja kot v nekontam i- 
niranem  področju (primerjava Ž er
jav  : Moziije!). Posebno intenzivno 
kopičenje opazim o v korenju, peter
šilju in solati, najm anj v česnu in 
čebuli. Če k tem u prištejem o svinec 
iz ostalih elem entov običajne prehra
ne (žitarice, m eso, m leko, živalske 
maščobe), je  razum ljivo, d a je  kopi
čenje svinca v organih v primeijavi 
s kon tro lno  skupino signifikatno ter 
da vpliva na dednino  in zdravstveno 
stanje prebivalcev. Tako so pri m e
žiškem  prebivalstvu opazili več dia
betesa in presnovnih bolezni, krvnih

bolezni, zvišanega krvnega tlaka, 
razjed v prebavilih, k roničnih ledvič
n ih  bolezni ter kostnih obolenj. Raz
lik v duševnem  razvoju ni, število 
spontanih  splavov pa je  v običajnih 
m ejah. Bolj sitne so okvare dednega 
m ateriala, ki bodo gotovo im ele dol
goročnejše učinke.

Zanesljiv kazalec človekovega 
zdravja je  zdravje gozdov in to je  re
snično slabo. N ad 70 odstotkov goz
dov je  resno ogroženih, 40 % pa jih  
je  okvarjenih do te m ere, da bodo 
um rli, čeprav bi n am  uspelo še da
nes popolnom a urediti ekološke po
goje. To za regijo pom eni ne  le gos
podarsko, m arveč biološko katastro
fo, ki je  v vsem  obsegu niti ne doje
m am o. Kot kažejo zadnji infrardeči 
letalski posnetki, se lise gozdnega 
um iranja nezadržno širijo tudi tam, 
kjer jih  še nism o pričakovali.

Na koncu -  vendar ne  najm anj 
pom em bna -  je  radiacijska ogrože
nost. G rožnjo, da bi nas »osrečili« 
z odlagališčem  radioaktivnih odpad
kov, sm o z enodušn im  protestom  in 
odporom  vsega prebivalstva v prvem  
krogu odvrnili. Vendar tovrstne želje 
in nam eni jedrskega lobija »zaradi 
ugodnih  geoloških in seizm ičnih po
gojev« še vedno krožijo nad nam i in 
nam  je  vsaka sam ozadovoljna uspa- 
vanost lahko pogubna. M im o tega je  
nam reč dovolj problem ov s precej
šnjim  številom  stavb iz sevajoče 
eiektrofiltrske opeke. Rezultati pr
vih m eritev na Ravnah so sicer po
m irjajoči, (sevanje dosega 20 % m ej
ne, dovoljene vrednosti), vendar po
trebujem o sistem atsko, večkratno in 
obsežno raziskavo, ki bo potrdila ali 
ovrgla rezultate sedanjih pilotskih 
sondaž. N ujno potrebna bi bila m e
ritev naravnega sevanja na  določenih 
področjih (Mežica, Žerjav, obronki 
Pohorja), zm anjšanje sevanja iz »le
tečega pepela« šoštanjske TE, ra
zum no zm anjšanje števila rentgens
kih preiskav in še marsikaj drugega.

Živim o v ekološko obrem enje
nem  okolju. Zaskrbljeni sm o in strah 
nas je. Izhoda ne vidim o v tem , da 
pobegnem o, da se odselim o -  saj je 
že vsa dom ovina pa tudi dober del 
civiliziranega sveta tako ali drugače 
v enakem  položaju. Izhod vidim le 
v ekološkem  osveščanju ter dosled
nem , ciljanem, koordiniranem  delo
vanju na  lastnem  področju. Vsa ta 
drobna, navidezno neznatna ekološ
ka dejanja se seštevajo v rezultate in 
uspehe na večjem področju, seštevki 
teh pa rezultirajo v boljšem , bolj 
zdravem in človeku prijaznejšem 
svetu. Tako nam  bo tudi postalo bolj 
jasno  osnovno ekološko pravilo : de
luj lokalno, misli globalno.

Dr. Bogom ir CelcerDivje odlagališče

N a dom ačem  dvorišču

Ob cesti na pokopališče v D ravogradu
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KULTURA
OD PLIBERKA DO TRABERKA

V  soboto, 24. m arca, je  bil v špor
tni dvorani na  R avnah sklepni kon
cert naj starejše slovenske obm očne 
pevske revije Od Pliberka do Traber- 
ka. Pred tem  so bili koncerti v Črni, 
Mežici in G lobasnici. N a Ravnah je 
nastopilo kar petnajst zborov, in to: 
okteta TRO Prevalje in Koroški oktet 
z Raven, dekliški zbor Klas iz Tr- 
bonj, m ešani zbori D U  Prevalje, 
KUD Strojnska Reka, Srce D obrla 
vas, Svoboda Vuzenica, M ato Črna 
in  Podjuna iz Pliberka ter m oški 
zbori Sentanelski pavri, gozdar Č r
na, Foltej H artm an iz Pliberka, Fu- 
žinar z Raven in Vres s Prevalj. Slav
nostni govornik je  bil predsednik 
Slovenske pevske zveze Klavdij Ko- 
loini.

Letošnje koroško pevsko srečanje 
je  bilo že 23. po vrsti. To pom eni, 
d a je  tradicija pevskih revij že dodo
bra usidrana pri zborovskih pevcih 
in poslušalcih. M ogoče pri prvih bolj 
kot pri drugih, saj leta skupnih na
stopov kažejo, da se je  pevska kul
tura naših zborov od prvih začetkov 
precej dvignila, m edtem  ko se je  šte
vilo zvestih spremljevalcev zborov
skega petja m očno zm anjšalo, če
prav na  zoženo, vendar trdno jedro 
poslušalcev zbori še vedno lahko ra
čunajo.

Zakaj je  zanim anje ljudi za pevske 
revije tako upadlo, je  težko reči. N e
kateri zvračajo krivdo na splošno 
družbeno klim o, ki je  kulturi nena
klonjena, in m nenje  podkrepljujejo 
z dejstvom , da je  obisk na  vseh kul
turnih  prireditvah, razen redkih iz
jem , slab. Če pa stvari pogledam o 
objektivno, je  treba reči, da so prve 
revije pritegovale m nožice bolj zara
di zunanjega blišča, parade, cirkusa, 
ki ga je  izm enjavanje številnih zbo
rov na odru ustvaijalo. Petje posa
m eznih zborov je  nam reč tako raz
noliko, program  tako različen in na
trgan s prihajanji in  odhajanji z od
ra, da ti koncert zaokroženega um et
niškega užitka ne m ore dati. N a revi
jo  greš, ker rad slišiš ta in ta zbor, 
pa te zanim a, kako v prim eijavi z 
njim  pojejo drugi; m orda im aš m ed 
pevci znance ali sorodnike -  tedaj 
greš zaradi njih; m ogoče greš na re
vijo že iz tradicije, ali pa te prepros
to zanim a, kako je  z našim  zborov
skim petjem. Tedaj se ti splača iti, 
saj ti določeno podobo, čeprav ne či
sto dokončno, revija da.

Revija Od Pliberka do Traberka 
noče biti tekm ovalna (v dosedanjem  
obdobju je  kdaj pa kdaj tudi bila), 
vendar jo  določen tekm ovalni duh

KULTURNA KRONIKA
2. in 3. marca je  bil na Koroškem  

lutkovni abonm a (na Prevaljah in 
Ravnah). Predstavili so se lutkarji iz 
Ljubljane z igrico Č arobna skrinjica.

7. marca sta bili v Titovem  dom u 
na Ravnah predstavi za dan žena: 
popoldanska za ženske železarne, 
večerna za izven. N astopila sta igra
lec Slovenskega stalnega gledališ
ča iz Trsta Stane Starešinič in har
m onikar David Danieli z zabavno 
predstavo M ihe M ateta Široka usta.

Ob 8. marcu, dnevu žena, je  bilo 
po koroških odrih več priložnostnih 
prireditev za ženske.

10. marca je  na prireditvi ob 60- 
letnici zbora Foltej H artm an v Pli
berku nastopil Vres s Prevalj.

Od 9. do 17. marca je  bila v Li
kovnem  salonu na gradu skupinska 
razstava del um etnikov W ang Hui- 
gin, E m e Ferjanič, Viljema Jakopi
na, Janeza Kneza, Enčija Krnaiča, 
Jožeta Megliča in A ntona Wolfa.

11. marca je  bila v Titovem dom u 
na Ravnah Naša beseda 1990, revija 
otroških gledaliških skupin. Predsta
vila se je  angleška skupina mežiške 
osnovne šole s priredbo M uce Copa
tarice (režija Sandra Shuller) in sku
pina z ravenske Prežihove šole s Sa- 
pram iško (režija Evelina Krivec).

14. marca s e je  v osrednji ravens
ki knjižnici predstavil pesnik -  aka
demik Ciril Zlobec. Bral je  pesm i iz 
svoje najnovejše zbirke.

V tednu od 14. do 23. marca je 
bila v jedilnicah ob Meži in Valjarni 
razstava del likovnikov iz Železarne 
štore. Predstavili so se Vlado Ger- 
šak. M irko Palir, Vlado Renčelj, Bo
žo Ščurek in Toni Zmajde.

15. marca je  bila v Titovem  dom u 
revija m ladinskih gledaliških skupin.

sprem lja že zato, ker se zbori na  njej 
postavijo bok ob bok, pojejo drag 
za drugim  in se nehote  primerjajo 
m ed seboj. In  aplavz s tribune ni 
bolj ali m anj bučen zaradi večje ali 
m anjše naklonjenosti občinstva do 
posam eznega zbora, am pak je  le od
mev, ki g a je  pesem  vzbudila pri po
slušalcih, in spontana potrditev vred
nosti zbora. D a bi bila ta »ocena« 
kar najugodnejša, si želi vsak zbor, 
zato lahko tisti, ki pevska srečanja 
vsa leta spremljajo, z zadovoljstvom  
ugotovijo, da se vpliv vsakoletnih 
nastopov na reviji že pozna. Če zbo
re in pevovodje vodi hotenje, da bi 
se pokazali v najlepši luči, pom eni, 
da se na  revijo splača iti, če pa za
radi tega nastopa zbori nasploh bolje 
pojejo in si izbirajo zahtevnejše spo
rede, je  to dokaz, da je  revija Od

N astopile so skupine ravenskih sred
nješolcev: igralci s Cankarjevim  oz. 
Belinovim K urentom  (režija Silva 
Sešel), recitatorji z recitalom  Voglo- 
vih pesm i V vejah dom uješ (režija 
M iran Kodrin) in angleška skupina 
z že lani naštudiranim  Čarovnikom  
iz Oza (režija Emil Pečnik).

16. marca je bil v športni dvorani 
pri OŠ Prežihovega Voranca koncert 
Pihalnega orkestra ravenskih žele- 
zarjev.

16. marca so v okvira 23. revi
je  Od Pliberka do Traberka v N a
rodnem  dom u v Mežici peli oktet 
TRO, M ePz D U  Prevalje, Srce D o
brla ves in M ato iz Črne, M oPZ DU  
Prevalje in Fužinar ter Prosvetno 
društvo Lipa Velikovec.

17. marca je  bila revija Od Pliber
ka do Traberka v K ulturnem  dom u 
v Črni. Tam  so peli: M ePz Peca iz 
G lobasnice, Podjuna iz Pliberka in 
Strojnska Reka z Raven ter M oPZ 
Sentanelski pavri, Mežiški knapi in 
G ozdar iz Črne.

17. marca so se v Titovem  dom u 
v okvira letošnje revije gledališč 
predstavile še odrasle skupine -  ig
ralci s H olm ca z ljudsko igro V Lju
bljano jo  dajm o (režija Janez M i
keln) in KUD Bratstvo Ravne z igro 
Diktatorja boli zob (režija Jan Jan
kovič).

22. marca je  bila revija Od Pliber
ka do Traberka v G lobasnici. Tam  so 
nastopili M ePZ Zaija iz Železne 
Kaple, Strojnska Reka, Koroški ok
tet in Oktet TRO ter M oPZ Foltej 
H artm an iz Pliberka, Vinko Poljanec 
iz Škocjana in F ran  Lesičjak iz Šteb- 
na.

H.M.

S tojan  Batič: 
S knjigo

Pliberka do Traberka dosegla svoj 
nam en, in znam enje upanja, da bo 
koroško zborovstvo živelo naprej in 
še napredovalo.

To je  ob pripom bi o slabi družbe
ni kulturni klimi nekoliko presenet
ljiva trditev, vendar m enim , da je  
upravičena. Pesem  je  pač preveč za
sidrana v našem  človeku, da bi m o
gel živeti brez nje. Če pa jo  že ima, 
jo  hoče imeti čim  lepšo, ali vsaj no 
če imeti (pre)slabo zapete.

Ni nam en tega zapisa ocenjevati 
nastope posam eznih zborov, saj je  to 
stvar glasbenih strokovnjakov. Osta
nim o pri splošni ugotovitvi, d a je  bi
la letošnja pevska revija na Ravnah 
solidna tako po pevski kot po orga
nizacijski plati. O rganizator se je  izo
gnil paradiranju zborov s tem , da jih  
je  postavil na oder po več hkrati, 
kar je  pom enilo m anjšo izgubo časa 
in om ogočilo bolj koncertno vzduš
je. »Postava« na od ra  se je  m enjala 
le trikrat.

Seveda ne m orem o m im o tega, da 
ne bi om enili vsebinske podobe re
vije. Pesmi, ki so jih  peli posam ezni

zbori, so bile dokaj različne. Prevla
dovale so še vedno dom ače ljudske 
pesm i, precej je  bilo »čitalniških,« 
narodnoprebudnih , posam ezni zbo
ri so se ozrli na renesanso in n a  so
dobno um etno glasbeno ustvarjal
nost, dva sta zaznam ovala tudi 130- 
letnico H uga Wolfa, s čim er se je  ra
venska revija pridružila proslavljanju 
znam enitega slovenskega rojaka -  
glasbenika, sicer bolj znanega v tuji
ni kot v njegovi rojstni deželi. N a
sploh bi bilo m ogoče reči, da so se 
zbori pri izbiri svojih pesm i v večini 
bolj ozirali na  to, kaj zm orejo, kot 
na  to, kako bi se prikupili poslušal
cem. Pri tem  se je  zboru Podjuna 
posrečila svojevrstna poteza, ko so v 
hudom ušni pesm i o ljubezni združi
li vse: zadostno težavnost, sodoben 
pevski izraz in spevnost, da gre v

uho in do srca tudi poslušalcem. S 
tem ni rečeno, da druge pesm i niso 
bile dobro  sprejete pri poslušalcih, 
nasprotno, le ta m ladi zbor iz Pli
berka je  na  svoj način izstopal, pa 
naj mi vsi dragi, ki so tudi lepo peli, 
te om em be ne zamerijo.

Ob pevskih nastopih pri zapisu o 
reviji ne sm em  še m im o dveh stvari. 
Prvič: Dejstvo, d a je  pevce in poslu
šalce pozdravil občinski župan, 
m orda ne dokazuje sam o tega, d a je  
zdaj kultura »pod občino«, am pak da 
se je  m ogoče začela sprem injati 
družbena klima spet bolj v prid kul
turi (bom o videli!). In drugič: D o
ber ton je  ob vsem  drugem  (kritiki 
bodo našli tudi slabosti) dajalo prire
ditvi tudi dobro, nevsiljivo vezno 
besedilo in napovedovanje Mojce 
Prašnički.

Torej drago leto nasvidenje na 24. 
srečanju Od Pliberka do Traberka! 
Če bo na njem  nastopil kak nov 
zbor, ne bo zam ere, in če bodo vsi 
peli lepše kot letos, tudi ne.

Mojca Potočnik
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OBČINSKA GLEDALIŠKA BERA:

DELA SEDEM SKUPIN

V tednu  od 11. do 17. m arca je  bila v ravenskem  Titovem  dom u letošnja občinska revija gledaliških skupin. V 
nedeljo. 11. m arca, sta se v okviru t.i. NA ŠE BESEDE, revije o troških skupin, predstavili Angleška gledališka sku
pina OŠ Franca Pasterka Lenarta M ežica z glasbeno igrico The Pussycat, po literarni predlogi Muca Copatarica 
E le Peroci, in gledališka skupina M iška z OS Prežihovega Voranca Ravne z igrico Sapramiška. Prvo predstavo je  
prevedla, priredila in zrežirala tov. Sandra Schuller, drugo pa tov. Evelina Krivec.

V  četrtek, 15. m arca, so se na  od ru  Titovega dom a predstavile občinske m ladinske skupine. Tokrat so bile tri, 
vse iz M K U D  Franci Paradiž ravenske srednje šole. Najprej se je  predstavila skupina prof. Silve Sešel s Cankarje
vim  delom  v Belinovi priredbi Kurent, nato recitacijski krožek prof. Mirana Kodrina z recitalom  pesm i H erm ana 
Vogla V vejah domuješ, nazadnje pa angleška skupina s Čarovnikom iz Oza, ki ga je  režiral prof. Emil Pečnik.

Sobota, 17. m arec, je  bil dan  predstav odraslih  gledaliških skupin v občini. Skupina KPD H olm ec je  nastopila z 
veseloigro v treh dejanjih V Ljubljano jo dajmo (režija Janez M ikeln), Gledališče KU D  Bratstvo Ravne pa z igro 
Ivana G oleša Diktatorja boli zob, ki jo  je  režiral Jan Jankovič.

Podrobneje bom o o reviji pisali v m ajski številki Koroškega fužinarja.
N a posnetku so ravenski srednješolci v predstavi Kurent. H elena Merkač

PRVE PREŽIHOVE NAGRADE
19.2.1990 je  srednja šola TN PU  

Ravne n a  K oroškem  s pom očjo Ko
roške osrednje knjižnice pripravila 
slavnostno prireditev ob 40. obletn i
ci sm rti našega velikega koroškega 
ustvarjalca Prežihovega Voranca. 
E nourna  prireditev je  bila nam enje
na tudi dobitnikom  Prežihovih na
grad in  braln ih  značk.

Ob tej priložnosti nas je  tov. Janez 
M rdavšič, ravnatelj knjižnice, m i
m ogrede popeljal skozi razna literar
na dela in vse skupaj strnil v sliko
vito in zanim ivo celoto, ki je  priteg
nila prav vse navzoče.

Po kratkem  kulturnem  program u 
in sprehodu  po krajih in dom ačijah, 
ki so tako ali drugače sooblikovale 
Prežihovo življenjsko pot, je  sledila 
podelitev Prežihovih nagrad učen
cem  za dosežke na  kultu rnem  po
dročju.

Komisija, ki so jo  sestavljali učen 
ci: Tanja Košuta, Tadeja Merkač, 
Darijan Cigler ter M iha Cigler in uči
telji: Silva Sešel, Irena O der in Ben
jam in  Kum prej, je  odločila, da prej
m eta enakovredni nagradi (vsako v 
vrednosti 600 din) učenca Špela š i 
pek iz 4 .bP  in D om en Fras iz 4.aN 
ter tretjo nagrado v vrednosti 300 din 
Z oran  Arizanovič iz 3 .aK

Obrazložitev
Špela šipek je  tudi na srednji šoli 

ostala zvesta gledališču -  igri, kjer je  
kot članica Angleškega gledališkega 
krožka uspešno zaigrala različne vlo
ge v predstavah: T he show m ust go 
on, Cats in The W izard o f  Oz. V 
zadnji predstavi s e je  podpisala tudi 
pod koreografijo, prevzela pa je  tudi 
organizacijske posle skupine, saj so

ostali brez stalnega vodje, tovariša 
Em ila Pečnika. Špela je  tudi u redn i
ca Vresja, v Kotljah pa vodi angleški 
krožek za učence 3. in 4. razreda.

Domen Fras je  prejel nagrado za 
vsesplošno aktivnost na  šoli in izven 
nje. Ukvaija se predvsem  z oblikova
njem  plakatov, knjig, scen, izveskov 
in  značk. N a šoli je  oblikoval plakate 
in  scenske osnutke za gledališki 
predstavi Sen kresne noči in  SŠTN- 
PUVZŽ ter za lutkovno predstavo 
G uliver m ed lutkam i. D om en je  na
redil tudi več javn ih  urbanističnih 
projektov (npr. ureditev okolice T o
varne usnja v Slovenj Gradcu).

V  vsaki številki Inform ativnega fuži
narja vam  bom o predstavili nekaj novih 
knjig, ki sm o jih  prejeli v K oroško osred 
njo knjižn ico  »Dr. F ranc  Sušnik«. D anes 
predstavljam o naslednje:
Biblija v slikarstvu. -  L jubljana, 1989 
B ohinc, R.: D elniška družba. -  L jublja
na, 1989. -  (G ospodarska založba) 
Craig, A  & C. Rosnev: M ladinska enci
klopedija znanosti. - L jubljana, 1989 
Cvetje v sobi. -  L jubljana, 1989. -  (M o- 

sobne rastline)
op, J.: K raljestvo Zlatoroga. Ljublja

na, i 989
De M ello, A.: Sadhana. -  L jubljana, 
1989
De Sanctis, F .: La le tte ra tu ra  Italiana. -  
V erona, 1989. -  Vol 1,2 
D ružbene  sprem em be in  varnost. -  L ju
bljana, 1989
Janson , H .W .: Istorija  um etnosti. -  9.

Področje dela Zorana Arizanoviča
je  predvsem  likovno ustvaijanje. Za 
svoja dela je  prejel že neki nagrad, 
ukvarja pa se tudi z izdelavo m aket 
letal. Njegove risbe so rezultat stu- 
dioznega dela in vedno znova išče 
nove tehnike.

Za literarne prispevke sta priznanji 
prejeli Monika Kotlar in Barbara 
Karner.

Prežihovo bralno značko je  letos 
osvojilo 88 dijakov.

Vsem nagrajencem  in dobitnikom  
Prežihovih nagrad ter bralnih značk 
iskreno čestitamo.

Irena Majdič

proš. i dop. izd. -  Beograd, 1989 
K azenski zakon Socialistične federativne 
republike Jugoslavije in kazenski zakon 
S ocialistične republike  Slovenije. -  
L jubljana, 1989
L uxardo, H .: V  času  francoske revoluci
je. -  L jubljana, 1989. -  (Kako so živeli) 
M ešiček, I.: Tem elji hum an is tičn e  etike.
-  L jubljana, 1989
M illard, A.: Ljudje nekoč. -  L jubljana, 
1989. -  (O kno v svet)
M iauel, P .: V rim skih  časih. -  L jubljana, 
1989. -  (Kako so živeli)
N ougier, L.R .: V prazgodovinski dobi.
-  L jubljana, 1989. -  (Kako so živeli) 
O m erza, L: C estna afera. -  L jubljana, 
1989
Parker, S.: P lane t Zem lja. -  L jubljana, 
1989. -  (O kno v svet)
Pavliha, M .: Pravno varstvo m orja. -

LETNI ČASI
POM LAD

Človek s sekiro
gre zgodaj zjutraj
m im o drevesa brez listov.

*

Dolgo v noč
belijo pom ladni sneg -
gola okna tujcev.

*

Od sadjevca cvetoč -
cvetovi jablan
m e sprejmejo m edse.

*

Otroški prsti
spodjedene vrbe
se igrajo v vodi.

*

Konec pom ladi; 
dež se zliva v reko 
po nasipu žlindre.

Franc Pečnik

Ljubljana, 1989. -  (G ospodarska za
ložba)
P irnat, V. & J. T. Sentočnik: R evm ato- 
logija. -  L jubljana, 1989 
P osebnosti bo lezn i v starosti. -  L jublja
na, 1989. -  (Tavčarjevi dnevi; 31) 
Senčar, A :  To sem  jaz  -  ja z  sem  Anka.
-  L jubljana, 1989
Sječate li se Jovanke Broz?. -  L jubljana, 
1989. -  (Z birka Trač)
Tolstoj, N . & M. K lepec & T. Kovač: 
T rilogija: V etrinje -  T eharje-R og . -  M a
ribor, 1990
Tom šič, M .: N oč je  m oja, dan  je  tvoj. -  
L jubljana, 1989. -  (G lasovi; 2)
Zgonec, S.: C vetoče sobne rastline. -  
L jubljana, 1989 

Tudi D om oznanski oddelek sm o ob o 
gatili z novim i knjigam i. D obili sm o na 
slednje knjige z dom ačo  problem atiko: 
A ktualne tem e. -  Ravne na K oroškem , 
1989. -  St. 1
Bogataj, M .: D ie  K artner Slovvenen. -  
Celovec, D unaj, 1989 
F ister, P .: A rh itek tu ra  Zilje, R oža, P od ju 
ne. -  Celovec, 1989
70 le t planinstva v M islinjski dolini. -
Slovenj G radec, 1989
Suhodolčan , L .: T apatapatavko. -  2. izd.
-  L jubljana, 1989

M eta Boštjan

NOVE KNJIGE NA POLICAH KOROŠKE 
KNJIŽNICE »DR. FRANC SUŠNIK« 

RAVNE NA KOROŠKEM
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REKREACIJA IN ŠPORT
ALPSKO 

SMUČANJE
V švicarskem sm učarskem  središ

ču Veysonnazu se je  v začetku m ar
ca končal veleslalom ski del tekm o
vanja za svetovni pokal. N ašem u 
m ladem u sm učarju iz Črne Mitji 
K uncu se je  obetala dobra uvrstitev, 
saj je  bil po prvi vožnji na  25. m es
tu, toda v drugem  teku je  zapeljal s 
proge. Naslednji dan  se je  Kunc v 
slalom u uvrstil n a  35. m esto in se 
ni uspel prebiti v finalno vožnjo.

Tekm e svetovnega pokala so se za 
dekleta nadaljevale v Skandinaviji.
11. m arca je  naša Katjuša Pušnik os
vojila 14. m esto v slalom u v Saele- 
nu  na  N orveškem  in tako dobila no 
vi točki v tej disciplini. D an prej se 
v tekm i veleslalom a ni uvrstila. Fan
tje so tačas tekm ovali v evropskem  
pokalu, kjer je  bil M itja K unc v tek
mi veleslalom a odličen 7.

Na m ladinskem  svetovnem  prven
stvu, ki je  bilo od 22. do 25. m arca 
v Z inalu v Švici, je  Mitja Kunc zno
va dokazal, da je  velik up  jugoslo
vanskega sm učanja. Osvojil je  dve 
bronasti odličji za 3. m esta v vele
slalom u in kombinaciji. Poleg tega 
je bil sedm i v sm uku in deseti v sla
lom u, le v super VSL, v disciplini, 
kjer si je  obetal visoko uvrstitev, se 
žal ni uspel uvrstiti.

V Areju na Švedskem  je  bil 18. 
marca sklepni slalom  deklet za sve
tovni pokal, kjer so najboljšim  sm u
čarkam podelili m ale kristalne glo
buse. Na zadnjem  slalom u se je iz
kazala tudi Katjuša Pušnik, ki si je 
prism učala 20. m esto. Bil je  to eden 
njenih boljših nastopov v letošnji se
zoni, v kateri Pušnikova ni dosegla 
pričakovanih rezultatov. V končnem  
seštevku točk se je  v slalom u uvrs
tila na  19. mesto. V tekm ah velesla
lom a s ije  prism učala še dodatnih 27 
točk in se tako v končnem  seštevku 
svetovnega pokala uvrstila na 33. 
mesto.

PLAVANJE
N a Ravnah im am o znova mlad 

rod plavalcev in plavalk, ki že krepko 
segajo po najvišjih uvrstitvah tudi na 
državnih prvenstvih. M ed vsemi pre
dnjači 12-letna Eva Breznikar, k ije  
postala že prava »zbirateljica« m e
dalj, toda nase opozarjajo z dobrim i 
uvrstitvam i tudi ostali. Samo v m ar
cu so fužinarjevi plavalci osvojili na 
zimskih prvenstvih številna odličja, 
Breznikarjeva pa je  znova poskrbela 
za rekorde.

Na m ladinskem  državnem  prven
stvu v Splitu v začetku m arca je  Eva 
Breznikar osvojila tri srebrne kolaj
ne, za druga m esta na 100 m prsno 
ter 200 in 400 m m ešano. Pri tem je 
postavila tudi dva nova državna re
korda za kadetinje: na 200 m  m eša
no -  2 : 24,24 in 400 m m ešano -  
5 : 01,59 kar pom eni tudi nov slo
venski rekord za m ladinke. Odlično 
je  v Splitu plaval Matija Medvešek, 
k ije  postal državni prvak v disciplini 
100 m prsno, peti pa je  bil na 400 m 
m ešano. Aleš Fink je  bil 7., Levar
jeva pa 8., oba v disciplini 200 m

hrbtno. Sočasno pa je  v Celju pote
kalo republiško pionirsko zim sko pr
venstvo, kjer sta od plavalcev raven
skega kluba dosegla drugi in tretji 
m esti M iha H ribernik in  Peter N a
glič.

Plavalci in plavalke so se znova 
zbrali v Splitu 17. m arca, kjer je  bilo 
državno kadetsko prvenstvo. Od fu- 
žinaijevih tekm ovalcev je  največ do
segla Saša Kovač, in to tri druga in 
eno tretje m esto. Rok D olinšek si 
je  priplaval eno bronasto  odličje, H e
lena Cej je  bila 3., 4. in 6., Sonja 
Prosenc pa 4. in 6. Eva Breznikar 
zaradi bolezni na  prvenstvu ni nasto
pila. Sicer pa je  največ naslovov dr
žavnega prvaka pripadlo Ravenčanu 
Kreši Božikovu, ki plava za kranj
ski Triglav.

V Celju je  bilo od 23.-25. marca 
člansko zimsko državno prvenstvo v 
plavanju, na katerem  so iz ravenske
ga kluba nastopili Eva Breznikar, 
Matija M edvešek in Saša Kovač. Sle
dnja dva sta plavala le prvega dne 
tekm ovanja: M edvešek se je  uvrstil 
v finale na 100 m prsno in bil na 
koncu 8., Kovačeva pa je  osvojila
1. m esto v B finalu, kar je  v skup
nem  pom enilo 9. mesto.

Breznikarjeva je tudi tokrat opozo
rila nase z izvrstnim i dosežki. D ru 
go m esto m ed članicami na 100 m 
prsno s časom  1 : 14,65 je  hkrati 
pom enilo tudi nov absolutni sloven
ski rekord. Druga je  bila tudi na 200 
m  prsno s časom  2 : 39,20 kar je 
bilo le desetinko slabše od njenega 
rekorda, ki ga je  postavila pred m ese
cem dni v M ariboru. In še 3. mesto 
je  Eva dosegla na 400 m  m ešano, 
čas 5 : 01,23 pa je pom enil nov m la
dinski in kadetski rekord Slovenije 
ter sočasno kadetski rekord Jugosla
vije.

ODBOJKA
Ravenski odbojkarji so si praktič

no  štiri kola pred koncem  prvenstva 
že zagotovili 1. m esto v enotni re
publiški ligi in od  jesen i dalje po
novno nastop v H. zvezni ligi. Ko to 
pišem o, so odigrali 18. kolo in prvič 
doživeli poraz v letošnjem  prvenst
vu. V  Ljubljani j ih  je  s 3 : 2 pre
m agal neposredni tekm ec v boju za 
naslov prvaka m oštvo Tovila Olim 
pije. Kljub tem u edinem u neuspehu 
imajo odbojkaiji Fužinaija  še 
ogrom no prednost štirih točk in pra
vi čudež bi bil, če M lakar in njegovi 
soigralci v zadnjih  štirih nastopih  ne 
bi osvojili niti točke več. Sicer pa 
so Ravenčani v m arcu zabeležili tri 
zmage, dom a proti Braslovčam 3 : 0 
in  M islinji 3 : 1 ter n a  Bledu, kjer 
so zmagali s 3 : 2. Kasneje so iz
gubili v Ljubljani, nato  pa odigrali 
še tekm e s Stavbarjem  M TT in G ra
n itom  na Ravnah ter v Topolšici. 
V zadnjem  kolu bodo nastopili v 
Mežici, to je  21. aprila, ko bo  prven
stvo tudi sklenjeno.

Odbojkarice Fužinaija  so v sed
m ih kolih drugega dela prvenstva kar 
štirikrat zm agale in  nasploh igrajo 
precej bolje kot v jesenskem  delu 
prvenstva slovenske lige. Posebno 
razveseljiva in malce presenetljiva 
je  zmaga igralk trenerja L odranta v
18. kolu v N ovem  m estu  proti ekipi 
Pionirja s 3 : 1. T eden dni prej pa 
so ostale na  Ravnah praznih rok tudi 
odbojkarice Mislinje, dolgo časa vo
dilna ekipa v ligi. N aše igralke so jih  
prem agale s 3 : 2. Seveda pa je  m la
dost in neizkušenost botrovala m ar
sikaterem u porazu ravenskih odboj
karic. Tako so v svoji dvorani izgu
bile z ekipo Celja, v M ariboru pa z

drugo ekipo Palom e Branika, oba
krat z 1 : 3. V  naslednjih treh  kolih 
so nastopile dom a proti Rogozi in 
Krim u ter v gosteh v Topolšici. V 
zadnjem  kolu bodo igrale še s Par
tizanom  v Kamnici.

KEGLJANJE
Prvenstvo v enotni republiški ligi 

za ženske je  bilo končano 10. m ar
ca. Kegljavke Fužinaija  so osvojile 
tretje, Prevaljčanke pa sedm o m es
to, kar nedvom no predstavlja lep u s
peh za koroško kegljanje. Ravenčan- 
ke so si s porazom  dom a proti kas
nejšim  prvakinjam  Triglavu iz Kra
nja zapravile celo m ožnosti za še 
vidnejšo uvrstitev. Žal so izgubile tu 
di v predzadnjem  kolu proti Rudarju 
v Trbovljah, nato pa v zadnjem  kolu 
na Ravnah zlahka prem agale Teksti- 
no iz Ajdovščine. V teh  dveh tekm ah 
so se odlikovale: proti Rudarju Ci- 
glaijeva in Lesnikova, proti Tekstini 
pa H arnoldova in Merkačeva.
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ŽELEZARJI SE 
MERIJO V 
ŠPORTU

Potem  ko letošnja z im a ni dopus
tila, da bi delavci železarne preizku
sili svojo športno srečo na  snegu, 
imajo m ožnost, da se pom erijo v raz
ličnih športih  v D om u telesne kul
ture in  n a  zunanjih  igriščih.

V m arcu  so tekm ovali v streljanju, 
plavanju, nam iznem  tenisu  in  keglja
nju, za katerega je  bilo največ zani
m anja, saj se je  že pred rokom  pri
javilo 30 ekip. K ot je  povedal rekrea- 
tor Boris Fabijan, bo aprila še p r
venstvo posam eznikov v h itropotez
nem  šahu, nato  bodo sledile skupin
ske športne igre z žogo. Spom ladi 
bodo verjetno tekm ovanja v košarki 
in m alem  nogom etu , jeseni v odboj
ki in rokom etu. Poleti se športna 
dejavnost preseli na  Ivarčko, kjer so 
organizirani odprti turnirji -  tudi za 
tiste, ki niso zaposleni v železarni 
-  za pokal Ivarčko v košarki in od 
bojki.

Posnetki so s prvenstva železarne 
v nam iznem  ten isu  -  bilo  je  21. 
marca. Pri ženskah, igrali sta le dve, 
je  zm agala Erika Lesnik, pri m oških 
nad 35 let Ivan M atjašec in  pri tistih 
do 35 let D anilo Vovk; oba sta iz 
SGV. M oških je  tekm ovalo 20.

M. P.

Kegljavke K orotana so v svojem 
predzadnjem  nastopu na Prevaljah 
prem agale Izolo (najboljši v dom ači 
vrsti sta bili Polovškova in Petko
va), nato  pa ostale brez točk v Krš
kem. V  tem  nastopu velja pohvaliti 
Verboletovo in Sabljaijevo.

M oški ekipi F užinarja je  v drugem  
delu prvenstva II. republiške lige -  
vzhod uspel pravi m ali podvig, saj 
niso izgubili niti enega srečanja. T o
da kljub zm agam  v vseh dvobojih

so se m orali zadovoljiti z  2. m estom  
v ligi. N aslov prvaka in napredova
nje v enotno republiško ligo so si 
zagotovili Žalčani, ki so ostali brez 
točk le enkrat, Ravenčani pa v dveh 
nastopih. V zadnjih  dveh kolih je 
ekipa Fužinarja  prem agala Rudarja 
v Trbovljah, najboljša pri gostih sta 
bila Belaj in  M lakar, ter H m ezada 
iz Žalca dom a na Ravnah. V tem  der
biju sta se odlikovala Paradiž in Po- 
dojsteršek.

25. m arca se je  po osm ih kolih 
končala m edobčinska kegljaška A li
ga za m oške, v kateri je  letos nasto
palo sam o 9 ekip. Prvo m esto so m al
ce presenetljivo, a  povsem  zasluže
no  osvojili kegljači Pnevm atike iz 
Železarne Ravne, ki so prvo sezono 
nastopali m ed najboljšimi ekipami. 
Vrstni red je  bil naslednji: 1. Pnev
matika 18839 podrtih  kegljev, 2. DU 
Ravne 18700, 3. Stroji I. 18696, 4. 
Stroji II. 18671, 5. DS SIS 18656, 
itd. M ed posam ezniki so bili najbolj
ši: neregistrirani: 1. M iha Lesnik 
(Stroji I.), 2. Stanko Prinčič (DU 
Ravne), 3. Drago Bahč (R udnik M e
žica), registrirani: 1. Rajko Podoj- 
steršek (SGV), 2. Ivan Borovnik 
(Stroji II.), 3. Ferdo Paradiž (Pnev
matika).

STRELJANJE
Potem  ko vrsto let ni bilo prav 

čutiti dejavnosti strelske družine 
“Knez Pepi« na  Ravnah, so si pri
vrženci strelskega športa v občini v 
m arcu letošnjega leta zadali nalogo 
na novo organizirati dejavnost d ru 
žine. V svoje vrste so vključili nekaj 
novih članov, ki so se z veseljem 
odzvali povabilu. Koliko bodo s 
svojim  delom  pripomogli k dvigu

kakovosti strelskega športa v občini 
Ravne, bo  nedvom no pokazal čas. 
Prva akcija je  dobro uspela, nam reč 
ravenska strelska d ruž ina je  organizi
rala prvenstvo štajersko-koroške re
gije v streljanju z zračno puško za 
zlato puščico ’90. Nastopilo je  40 
tekm ovalcev, prva tri m esta pa so si 
razdelili Slovenjgradčani. Zm agal je  
O to Pok s 377 krogi pred D arkom  
Šajheijem  376 in Jožetom  K reuhom  
364 krogov. Od dom ačinov sta bila 
Brane Kajnih 6. in Em il Fekonja 9.

Ivo M lakar

ŠAH
N a rednih  turnirjih  za h itropotez

no  prvenstvo šahovskega kluba Fu- 
žinar za leto ’90 so bili doseženi 
naslednji izidi:

5.2.1990 je  m ed 12 igralci zm a
gal Vrečič z 11 točkam i, pred Za
vratnikom  in H rovatičem  s 6,5 ter 
Šalam unom  in Senico s 6 točkami.

19.2. je  v sedem najstčlanski kon
kurenci slavil Planinšek z 10 točka
m i, pred U ršičem  -  9,5, Zavratni
kom  -  9, Rotovnikom  -  9 in Jože
tom  Kertom  -  8,5.

5.3. je  m ed 17 udeleženci prvo 
m esto  osvojil Vrečič, drugi je  bil z 
istim  številom  točk -  12,5 -  Planin
šek, Zavratnik na  tretjem  m estu  je  
zaostal za 1 točko, sledila pa sta U r
šič z 11 in  Jevšnik z 9 točkami.

18.2. je  bil v Črni prvi v seriji ob
činskih h itropoteznih turnirjev. Po 
napetih  bojih 16 igralcev je  zmagal 
Ristič (Fužinar) z 12 točkam i, drugi 
je  bil šahinovič  (Črna) z 11,5, koli
kor jih  je  zbral tudi Vidm ar (M eži
ca) na tretjem  m estu. Peterico sta 
zaključila Vrečič (Fužinar) z 11 in 
Oderlap (Črna) z 9,5 točke.

V  m arcu se je  končalo tudi k lub
sko prvenstvo v počasnem  tem pu za 
leto 1989. M ed 13 igralci je  prvo 
m esto osvojil Vrečič z 9 točkami, 
drugi je  bil Kom arica z 8,5 točke, 
tretje m esto pa je  z istim  številom  
točk vendar zaradi slabšega rezul
tata proti zm agovalcem  zasedel Er- 
javc. Več ko t polovico m ožnih  točk 
so dosegli še R otovnik z 8 na  če
trtem , Planinšek s 7,5 na petem  in 
Hrovatič s 7 točkam i na šestem  m e
stu.

M. V.

SVETOVNO 
PRVENSTVO V 

KARATEJU
Od 10. do 11. m arca 1990 je  bilo 

v Lim i v Peruju 5. svetovno prven
stvo v tradicionalnem  karateju. Med 
46 ekipam i iz 25 držav je  sodelovala 
tudi reprezentanca Jugoslavije, ka
tere  član je  trener in vodja ravenske
ga karatejskega kluba R om an Brez
nik, sicer delavec ETS in dokaj re
den sodelavec Inform ativnega fuži- 
naija. Iz Slovenije s e je  udeležil sve
tovnega prvenstva sam o še Celjan 
M aijan Videnšek, ki pa ni sodeloval 
v ekipnih borbah, kjer je  dosegla 
Jugoslavija največji uspeh, temveč 
le v katah.

Jugoslovanska reprezentanca je  
v ekipnih bojih dosegla drugo mesto, 
prva je  bila Kanada, tretja pa Itali
ja. K tem u uspehu je  veliko pripo
m ogel tudi R om an Breznik, saj je  
zmagal z vsemi nasprotniki. N jem u 
in ravenskem u karatejskem u klubu 
iskreno čestitam o.

R.B.
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KADROVSKA GIBANJA 
od 21. 2. do 20. 3. 1990

20.3.1990 je  bilo v ŽELEZA RN I RAV
N E  zaposlen ih  5733 delavcev, od  tega v 
ARM A TU RA H  171. T ud i v tem  m esecu 
je  bilo  največ p renehan j delovnega raz- 
m eija  zaradi upokojitev  delavcev, skle
nitev delovnega razm erja  pa največ zara
di zaposlitve pripravnikov in p rihoda  d e 
lavcev iz JLA.

Delovno razmeije 
so sklenili

PE M ETA LU RG IJA  -  KOVAČNICA
-  H ovnik  M arjan, K om pan R obert, ko
vača -  iz JLA.

JEKLOVLEK -  M atičko A nton , klju
čavničar -  iz JLA.

PE  JEKLOLIVARNA -  Krivograd 
Alojz, livarski m ode la r -  iz JLA.

PE  S T R O JI -  Pori D u šan , G regor 
Stanislav, strugarja -  iz JLA.

PE OBDELAVA -  IN D U ST R IJS K I 
N O Ž I -  L ah T one , rezkalec -  iz JLA.

TE H N IČ N I SE K TO R  -  EN E RG IJA  -  
Pšeničnik  Iztok, m eh. obdelov. strojev, 
M iklavc Srečko, B ricm an Jože, oba klju
čavničarja -  vsi iz JLA.

ET S -  V ušnik Ivan, e lek tro tehn ik  -  
iz m irovanja pravic.

SGV -  M eh M itja, k ljučavničar -  iz 
JLA.

TR A N SPO R T  -  R am šak Andrej, m e
han ik  vozil -  iz JLA.

ORGAN IZA CIJSK O-K A DRO V SK I 
SEK TO R -  R ebol A ndrej, Skralovnik 
Boris, Čegovnik M arko, Pšen ičn ik  M a
rija, O včar S im ona, K rebs M arija, Para
diž N ataša , Veselič M arija, Pogorevč- 
n ik  Bojana, G orenšek  M aja, Brankovič 
B ranka, Laznik  E lizabeta  -  vsi oblikoval
ci kovin -  pripravniki -  iz šole.

K am nik Z denka, R ane T atjana, Jug 
M arija -  strojni tehn ik i -  pripravniki iz 
šole; Sedelšak S im on, K oren Petra, O b
lak Jožica, Kop D arja, D onko Irena, 
Čebul R om ana, M očnik  D anica -  m eta
lurški tehniki -  pripravniki iz šo le; Ap- 
šn er Irena, ekonom istka, Repnik A ndre
ja , dipl. ekonom istka -  obe pripravnici 
iz šole.

Delovno razmeije 
je prenehalo

JEKLARNA -  P lesnik  M arjan, Ikovic 
D ušan , Pandev M atjaž, obra tn i tehniki, 
K oletnik T om až, pripravnik  -  vsi v JLA.

JEKLOLIVARNA Paradiž Ludvik, 
delovodja -  d osežena  pokojninska doba;

O b boleči izgubi dragega m oža, 
očeta  in  dedija

FRANCA KAVTIČNIKA

se iskreno zahvalju jem o vsem , ki ste 
nam  d enarno  pom agali v težkih tren u t
kih  in  darovali cvetje.

H vala vsem , ki ste ga v tako velikem  
številu posprem ili na njegovi zadnji poti, 
b ra tom  in sestram , zdravn iškem u osebju 
in ternega oddelka slovenjgraške bo ln iš
nice  za lajšanje bo leč in  in g. župn iku  za 
opravljeni obred. H vala vsem  sodelav
cem  ETS, K alilnice in  Jeklo livam e za 
izkazano pom oč.

Žena M arija, o troci Branko, 
M arjan, A nica z d ruž inam i, sin 

D arko in drugi sorodniki

Naglič Vinko, delavec pri livnem  stroju 
-  na  poklicno rehabilitacijo ; Slavič D ra 
go, kovinostrugar -  sporazum no; M ori 
D arko, izpraznjevalec -  v JLA.

VALJARNA -  M ajcen  Ignac, ogrevalec 
ingotov  -  dosežena  pokojninska doba; 
Pečnik A nton , žeijavovodja -  starostno  
upokojen; Krivec A lojz, vezalec vročih 
kolobarjev -  invalidsko upokojen; Pan- 
del T om až, žarilec  -  v JL A

KOVAČNICA -  Lesjak Ivan, kalilec, 
Zagernik A nton, rezalec -  starostno  
upokojena; Srebo tn ik  E rhard , kovač -  
dosežena pokojninska doba.

JEKLOVLEK -  B uhvald Bojan, ži- 
čar -  v JLA ; H ribern ik  Peter, vlačilec -  
um rl.

S T R O JI IN  D E L I -  Jernej Jožef, ple
skar, G rebenc S tefan, ključavničar, Tur- 
kuš Branko, vodja obdelovaln ice, O der 
Ivan, strugar -  vsi p redčasno  starostno  
upokojeni.

IN D U ST R IJS K I N O Ž I -  Franc H er
m an , p om ožni skladiščnik, G orenšek  Ci
ril, delovodja b rusiln ice , Pečnik Ivana, 
brusilka -  p redčasno  starostno  upokoje-

PN EVM A TIČN I S T R O JI -  Š isem ik  
F ranc, vodja pro izvodnje, M ikeln  V alen
tin , serviser -  d osežena  pokojninska do 
ba.

VZM ETARNA -  F ranc  D rago, strojni 
ravnalec -  dosežena  pokojninska doba.

EN ERG IJA  -  K upnik  M aksim ilijan, 
ključavničar -  spo razum no ; K obolt Jo 
že, k ljučavničar -  v JL A

S G V  -  B urjak Ivan, skoblar -  do
sežena pokojninska doba; Kos Jože , je r- 
m enar -  p redčasno  starostno  upokojen; 
G robeln ik  Franc, k ljučavničar -  s tarost
no  upokojen; K rušic Vinko, ključavničar, 
Čevnik M irko, pleskar -  invalidsko upo
kojen- Laznik  Franc, strugar -  dana od 
poved.

TR A N SPO R T -  A ntolič Alojz, voznik 
tovornjaka -  d osežena  pokojninska do
ba.

SEK TO R ZAGOTAVLJANJA KA
KO V O STI -  Sirk E rih , strokovni dela
vec, Čegovnik Jožefa, pom ožna  kon- 
strukterka -  s taro stno  upokojena; G os
tenčn ik  F ranc, analitik  -  v J L A

KOM ERCIALA -  Ban Janko , p om ož
ni delavec -  invalidsko upokojen.

O RG A N IZA C IJSK O  KADROVSKI 
SEK TO R  -  M iklavc M arija, čistilka -  
s tarostno  upokojena; K rajnc Alenka, 
Kac Zvonka, Pesičer M atjaž, M latej 
B ranka, C am lek A ndreja, vsi strugarji, 
Pajer Janko, T om až Borut, ključavničar- 
ka, Šuler A ndreja, S ušnik  K atarina, obe 
rezkalki -  potek  pripravništva.

O E  Zaposlovanje

Ob boleči in m nogo prerani izgubi d ra
gega, m oža, očeta, dedka, b ra ta  in strica

SIM O N A  PLEM EN A

se iskreno zahvalju jem o zdravstvenem u 
osebju  zdravstvenega dom a Ravne, še 

osebej dr. O gnjanovičevi in dr. Grujevi- 
evi te r p a tronažn im  sestram  za nesebič

no pom oč pri lajšanju bolečin. Prav tako 
se zahvaljujem o za pom oč sorodnikom  
in sosedom . Zahvalju jem o se tud i raven
skem u p iha lnem u orkestru , vsem  prijate
ljem in gospodu župn iku  za opravljeni 
obred.

Iskrena hvala vsem , ki ste ga pospre
m ili na  njegovi zadnji poti.

Ž ena  Pavla, sin  Sim on in hčerka
M ilena z d ruž ino

Ob boleči izgubi naše drage 
m am e, babice, prabab ice  in  sestre

A N T O N IJE  VRHOVNIK

se iskreno zahvalim o sorodn ikom , sose
dom , prijateljem  in  znancem , ki ste jo  v 
tako velikem  številu  posprem ili na  njeni 
zadnji poti, darovali vence in  cvetje in  z 
nam i sočustvovali.

Posebna  zahvala ZZB in  D U  D ravo
grad, govornikom  F rancu  Vrešu in Cilki 
O šlovnik, čm ešk im  pevcem  in  g. žup
n iku  za opravljeni pogrebni obred.

Ž alujoči vsi njeni

O b boleči izgubi našega

PETRA HRIBERNIKA

se iskreno zahvalju jem o vsem , ki so nam  
izrekli sožalje, m u  darovali cvetje in ga 
posprem ili na njegovi zadnji poti.

Posebej se zahvalju jem o delavcem  O E 
Jeklovlek in K om erciala, godbenikom  
Pihalnega orkestra ravenskih železaijev  
in  R udnika M ežica za odigrane žalostin- 
ke te r govornikom  za besede slovesa.

Vsi njegovi

O b boleči izgubi m oža

VINKA POLENIKA

upokojenca ob ra ta  ind. nožev se pred
vsem  zahvalju jem  P iha lnem u  orkestru  
ravenskih železarjev, ki ga je  sprem il 
na  zadn ji poti. Iskrena hvala tud i vsem , 
ki ste na njegov preran i grob položili 
vence in cvetje ter izrekli sožalje ali ka
korkoli drugače pom agali.

Francka Polenik  s hčerko M arjo

Ob izgubi dragega m oža, očeta, 
dedka in  sina

JO Ž E T A  BRAJNIKA

se zahvalju jem o vsem  sorodn ikom  so
sedom , prijateljem  in  znancem  za daro
vano cvetje in vso pom oč te r izrečeno 
sožalje.

Z ahvaljujem  se p iha lnem u  orkestru 
Železarne Ravne za zaigrane žalostinke,

tovornikom a za poslovilne besede, g. 
ap lanu za obred  in  vsem , ki ste ga po

sprem ili na  njegovi zadnji poti.

Vsi njegovi

Ob o d h o d u  v pokoj se vsem  sode
lavcem težke kovačnice iskreno zahva
ljujem  za d ragocena darila. Posebej se 
zahvalju jem  vsem  iz m oje delovne skupi
ne, ki so se udeležili poslovilnega večera 
in prispevali k dob rem u  razpoloženju . 
Vsem v O E K ovačnica želim  veliko 
m edsebojnega razum evanja , o sebne  sre
če, zdravja in ob ilo  delovnih  uspehov.

Erhard Srebotnik

Iskreno se zahvalju jem  za čestitke 
in izročeno darilo  pripravi dela  T eh
n ičn ih  služb. O benem  jim  želim  ob i
lo uspeha pri delu.

Branko Ladinik

Ob odho d u  v pokoj se iskreno za
hvaljujem  K ontro li kakovosti za lepo 
darilo , ki mi bo v tra jen  spom in na ob 
dobje, ko sem  delala  z vami.

Jožefa Čegovnik

Sodelavcem  čistilnice v valjarni se 
iskreno zahvalju jem  za lepo spom in 
sko in d enarno  darilo  ob  odh o d u  v po
koj. D elovodju  in  sodelavcem  želim  še 
m nogo uspehov in varnosti pri delu  ter 
m edsebojnega razum evanja.

A nton  Pečnik

O b odh o d u  v pokoj se iskreno za
hvalju jem  vsem  sodelavcem  dopre- 
m e in odprem e špedicije za pozor
n o st in za dragoceno darilo , ki mi bo 
v tra jen  spom in  na leta, ko sm o bili 
skupaj.

Hvala za poslovilne besede M arja
nu  Ž erdonenu . Vsem iz srca želim  
zdravja ter veliko delovn ih  uspehov.

M arija Ladinek

PETER HRIBERNIK 
1961 -  1990

Nepričakovano se je  končalo živ
ljenje našega sodelavca in prijate
lja, življenje, k ije  šele začelo ustvar
jati sadove zase in za našo družbeno 
skupnost. Ugasnilo je  prerano, da bi 
lahko razum eli njegov odhod.

N en ad o m aje  tvoje delovno m esto 
vlačilca na  vlečni klopi v Jeklovleku 
ostalo prazno in sodelavci sm o ob 
tvoji sliki in prižgani sveči v žalosti 
obnemeli.

Vsak dan sm o se srečevali pri de
lu in občudovali sm o tvojo vztraj
nost, s katero si opravljal vsako
dnevno enako, ponavljajoče se delo, 
ki ga je  vedno sprem ljal tih nasm e
šek na tvojem  obrazu. Nezadovolj
stva in slabe volje nikoli nisi poka
zal, čeravno je  tvoje delo zahtevalo 
veliko potrpežljivosti in  požrtvoval
nosti.

Že m lad si občutil nasprotja, ki 
nastajajo v sodobni potrošniški druž
bi, vendar si svoje delo žičatja in 
vlačilca z zadovoljstvom  opravljal, 
svoj prosti čas pa si znal poplem eni
titi s kultum oum etn iško  dejavnost
jo. Bil si dolgo član Pihalnega o r
kestra m ežiških rudaijev. Igranje v 
njem  ti je  bilo v ponos in veselje.

Sm rt nas vselej globoko prizade
ne; če se poslavljamo od človeka, ki 
svojega življenja še ni utegnil izži
veti, ki še ni m ogel izpolniti svojih 
življenjskih načrtov, nam  je  vsem 
nedopovedljivo hudo. Krute vesti, ki 
je  v torek udarila m ed nas, d a je  bo 
lezen iztrgala iz naše srede m lado 
življenje našega sodelavca Petra, še 
do danes nism o m ogli sprejeti kot 
resnico. Saj vendar ni m ogoče dou
meti, da se je  končalo življenje fan
ta, ki je  končal m etalurško šolo in 
se komaj pred desetim i leti zaposlil 
pri nas kot žičar: zdrav, krepak in 
vesel. Vešč svojega dela, se ni bra
nil tudi drugih delovnih zadolžitev, 
ki jih  je  bilo treba opravljati.

Dragi Peter, prerana sm rt ti je  one
mogočila, da bi nadaljeval delo in 
uresničil svoje življenjske načrte, 
nam  pa je  vzela dobrega sodelavca 
in prijatelja, ki nam  ga nihče ne m o
re nadom estiti. Pogrešali te bom o, 
saj si v desetih letih dela postal del 
nas in našega kolektiva.

Hvala ti, Peter, za vse, kar si v 
življenju storil dobrega za družbeno 
skupnost, hvala za tvoje delo v že
lezarni.

V im enu sodelavcev Jeklovleka iz
rekam  sorodnikom  in vsem  žalujo
čim  iskreno sožalje.

Naj ti bo lahka koroška zemlja!

Z A H V A L E
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MOJSTRI LEPE BESEDE

Gabriel Garcia Marquez

POLKOVNIKU NIMA KDO PISATI
(zadnje poglavje)

M ed kosilom  je  polkovnik opazil, 
da žena komaj zadržuje jok. To 
spoznanje ga je  vznem irilo. Poznal - 
je  njeno naravo, ki je, sicer čvrsta, 
še otrdela od štiridesetletnih tegob. 
Sinova sm rt ji n i izvabila niti solze.

Karajoče jo  je  pogledal v oči. Ug
riznila se je  v ustnico, z rokavom  
otrla oči in jedla naprej.

»Brezobziren si,« je  rekla.
Polkovnik je  m olčal.
»Čudaški si, trdoglav in brezobzij 

ren,« je  ponovila. Prekrižala je  nož 
in vilico na  krožniku, a ju  iz prazno
verja takoj zravnala. »Vse življenje se 
m učim , da se zdaj izkaže, kako si 
zaslužim  m anj obzirnosti kakor neki 
petelin.«

»To se ne  da prim erjati,« je  rekel 
polkovnik.

»To je  eno in isto,« je  odvrnila že
na.

»Kako da ne razum eš, da  um iram , 
da m oje težave niso bolezen, am pak 
crkavanje.«

Polkovnik ni odgovoril, dokler ni 
končal obeda.

»Če m i zdravnik zagotovi, da bo 
prodaja petelina ozdravila tvojo ast
m o, ga takoj prodam ,« je  rekel. 
»Drugače ne.«

Popoldne je  odnesel petelina na 
borišče. Pri povratku je  videl, da je  
žena n a  robu  novega napada. Hodila 
je  po preddverju z razpuščenim i las
mi in razkriljenim i rokam i ter hlasta
la po zraku s hropečim i pljuči. Ostala 
je  tam , tudi ko se je  znočilo. Potem  
je  legla, ne  da bi spregovorila z m o
žem.

M rm rala je  m olitve tudi še po po
licijski uri. Takrat je  polkovnik hotel 
ugasniti svetilko. O na se je  uprla:

»N očem  um reti v tem i,« je  rekla.
Polkovnik je  pustil svetilko na 

tleh. Začela g a je  zapuščati moč. Pri
šlo m u  je, da bi pozabil vse in da bi 
na dušek prespal štiriinštirideset dni 
in da bi se zbudil 20. m aja ob treh 
popoldne, in to v borilišču v trenu t
ku, ko bodo spustili petelina. Toda 
vedel je, da ne m ore uiti ženini ne
spečnosti.

»Vedno ista zgodba,« je  začela.

»Črkujeva od  lakote, da so drugi lah
ko siti. In tako gre to že štirideset 
let.«

Polkovnik je  m olčal, dokler ni že
n a  čez čas prenehala in  ga vprašala, 
ali bedi. Ko je  pritrdil, je  še naprej 
klepetala, enolično, neprestano, ne
usm iljeno.

»Vsi bodo zaslužili s petelinom  ra
zen naju. Sam o m idva nim ava niti 
prebite pare za stave.«

»Petelinov lastnik im a pravico do 
dvajsetih odstotkov.«

»Kakor da nisi imel pravice do za
poslitve, ko so te poslali pljuvat kri 
na volitve,« je  odgovorila žena. »Ka
kor da nisi im el pravice do veterans
ke pokojnine, ker si skoraj pustil ko
sti v državljanski vojni. Zdaj vsi ži
vijo kot gospodje, ti pa črkuješ od  la
kote, čisto sam.«

»Nisem  sam ,« je  rekel polkovnik. 
Hotel je  nekaj pojasniti, vendar ga 

je  prem agal spanec. O na je  še naprej 
polglasno čenčala, vse dokler ni opa
zila, da m ož spi. Z lezla je  iz m reže 
proti kom arjem  in začela hoditi v te
mi dnevne sobe. N iti tam  ni nehala 
govoriti. Polkovnik jo  je  poklical ob 
svitu.

Pojavila se je  pri vratih kot prika
zen, osvetljena od  zgoraj s skoraj 
ugaslim  plam enčkom  svetilke. Ugas
nila jo  je  in zlezla pod m režo; govo
rila je  še naprej.

»Nekaj m orava podvzeti,« jo  je  
prekinil polkovnik.

»E dino, kar lahko storiva, je, da 
prodava petelina,« je  rekla žena. 

»Lahko prodava tudi uro.«
»Nihče je  ne bo kupil.«
»Jutri bom  od  Alvara poskusil do

biti tistih štirideset pesov.«
»N e bo tf jih  dal.«
»Potem  bova prodala sliko.«
Ko se je  žena spet oglasila, se je  

znova pojavila zunaj m reže. Polkov
nik je  začutil, da je  njen  dah pre
pojen z zdravilnim i zelišči.

»Ne bodo  je  kupili,« je  rekla. 
»B om o videli,« je  rekel polkovnik 

spokojno, brez senčice nem ira v gla
su. »Zdaj spi. Če ju tri ne bova m o
gla ničesar prodati, bova že našla 
kakšno rešitev.«

Poskusil je  obdržati odprte oči, to
da premagal g a je  spanec. Do dna je  
utonil v snov brez prostora in časa, 
kjer so imele ženine besede druga
čen pom en. Toda m alo kasneje gaje  
nekdo stresel za ramo:

»Odgovori mi!«
Polkovnik se ni zavedal, ali je  sli

šal te besede pred spanjem  ali po 
njem. Svitalo se je . Okno s e je  zari
salo na  zeleni nedeljski svetlobi. Za
zdelo se m u je, da ga daje vročina. 
Oči so ga pekle in stalo g a je  veliko 
napora, da se je  ovedel.

»Kaj bova storila, če ne bova m o
gla ničesar prodati?« je  ponovila že
na.

»Takrat bo že 20. maj,« je  rekel 
polkovnik, popolnom a buden. 
»Dvajset odstotkov izplačajo istega 
dne.«

»Če bo petelin zmagal,« je  rekla 
žena. »Kaj pa, če izgubi? Nisi upo
števal, da lahko tudi izgubi.«

»Ta petelin ne m ore izgubiti.« 
»Toda vzemiva, da izgubi.« 
»Ostane še petinštirideset dni, da 

bi začela razmišljati o tem ,« je  rekel 
polkovnik.

Ž eno je  prevzel obup.
»Kaj pa bova do takrat jedla?« je 

vprašala in zgrabila polkovnika za 
obrobo pri majici ter ga stresla.

»Povej mi, kaj bova jedla!« 
M oralo je  m initi petinsedem deset 

let, petinsedem deset let, m inu to  za 
m inuto , da je  polkovnik dočakal ta 
trenutek. Počutil se je  vzvišenega in 
neom ajnega, ko je  odgovoril: 

»Govno.«

ANEKDOTE
Shaw o staranju

Prijatelj zdravnik je  nekoč Shawa 
vprašal, kaj misli o staranju.

»Nič posebnega, gre sam o za 
sprem em bo barve,« je  dejal veliki 
Irec.

»Za kakšno sprem em bo barve?«
»Ko sem  bil m lad, sem  imel belo 

kožo in rdeče lase, zdaj, ko sem 
star, pa im am  rdečo kožo in bele la
se.«

Kje je  zaplet

N ovinar je  obiskal Shavva in  ga 
prosil, naj m u na kratko pove vsebi
no nove dram e, ki jo  je  pravkar pi
sal.

»Naj bo,« je  dejal Shavv,« pišite:
Prvo dejanje:
Junak: »Ali m e ljubiš?«
Junakinja: »Ljubim  te.«
D rugo dejanje:
Junak: »Ali m e ljubiš?«
Junakinja: »Ljubim  te.«
Tretje dejanje:
Junak: »Ali m e ljubiš?«
Junakinja: »Ljubim  te.«
»Ne razum em ,« seje  začudil novi

nar, »kje pa je  zaplet?«
»Zaplet je  v tem ,« je  odgovoril 

Shavv, » d a je  junakinja  ista, junak  pa 
v vsakem  dejanju drug.«

***

Z  novinarji je  najbolje ravnati kot 
s prijatelji, če ti ravno ne hodijo po 
glavi.

R. Stout

AVTOR JE  M O Č N E JŠI

Pisatelja Ferenca M olnarja so pro
sili, naj napiše kritiko o premieri 
prve kom edije nekega m ladega pis
ca.

»Ne sprejm em ,« je  odvrnil M ol
nar. »Igra je  slaba, avtor je  dvakrat 
m očnejši od m ene in kakor se vidi 
iz njegove kom edije, ne pozna ša
le.«

Izdaja delavski svel Ž e lezarne  Ravne 
kot m esečnik  v nakladi 6800 izvodov. 
U reja uredn išk i o d b o r: M ilan Boži- 
n ovski, A lojz Janežič , Silvo Jaš, M ar

ja n  Kolar, B rane Ž erdoner. 
U redništvo: glavni in odgovorn i
u red n ik  M arjan K olar, nov inark i 
H elena M erkač in M ojca P otočnik , 

tajn ica  Jelka Jam šek.
Tel.: 21-131 int. 6304 in 6753

Tisk: G rafika Prevalje

G lasilo  j e  po 7. točki 1. odst. člena 
zakona o  ob d av čen ju  pro izvodov in 
storitev v p rom etu  (U radn i list SFR J, 
št. 3 3 /7 2 ), in m n en ju  sek retariata  za 
inform acije  SRS št. 421 -1 /7 2  p rosto  

plačila p rom etnega  davka.


